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CONFIDENTIAL INFORMANTS

The confidential informants referred to in the report of SA
John W. Lewis dated August 1,19%3 New York sre identified as follows:

Confidential Informant T-1l: ?SOI. TERNICK, Assistant Cashiler, Public :{, =
National Bank, Delancey and Orchard
Streets, New York City, contacted by SA(A)
Harold F. Good, June 21, 1950.

T-2: BERNARD WEINTRAUB, Manager, Manufacturers
Trust Company, 376 Grand Street, New York
City, contacted June 27, 1950, by SA
Harold F. Good. .

T-3:  JOHN MUNDINGER; Personal Credit Department,
National City Bank, 17 East 42nd Street,

New York City. L "Tv
ye

T4, Confidential Source- contacted by
SE —on June 30, 1950.

T-5: Manhattan Engineering District flle ob-
tained from the Security O0ffice of the
Atomic Energy Commission, Washington, D.C.,
per Bureau letter 6/20/50.

REFERENCE: Report of SA John W. Lewis, New York, 6/26/50.°

Report of SA C. Edward Nicholson, Jr., Washington,
D. C., 7/3/50.

- Report of SA C. Lawrence Rice, Kansas City, 6/24/50.
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LEADS

‘ No leads are being set forth in this report inasmuch as this
case 1s being given continuous and expeditious attention and all leads are
being set forth by teletype or letter.
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Apartment 6, 265 Rivington Street, New York City, by the reporting agent
on June 15, 1950. GREENGLASS had advised that he had obtained this disk
at Los Alemos and believed it to be & part of the atom bomb.

The Bureau 1s requested to ascertain from the Atomic Energy
Commission whether this disk is & part of the atomib bomb and whether
its possession by the subject is 8 violation of the Atomic Energy
Commissgion's rules.

By teletype dated July 1, 1950, the Chicago Office was requested
to attempt to ascertain the exact date of issuance of the first war bond
listed on page 4 of the report of SA Garold P. Fitzgerald dated June 22,
1950, at Chicago, Illinois.

By letter dated July 5, 1950, photostatic copies of three letters
written by Mrs. RUTB-GREENGLASS.and of three letters written by DAVID
GREENGLASS which had been obtained by the reporting agent during a scarch
of GREENGLASS' home on June 15, 1950, were forwarded to the FBI Laboratory.
It was requested that the handwriting of DAVID GREENGIASS be compared with
the known specimens of his handwriting which had been submitted-previously
and that the_handwriting of both RAVID and RUTH GREENGLASS be searched
through the [National Security Fil d that appropriate specimens be retained
therein.

By teletype dated July 5, 1950, the Washington Field Office was
requested to refer to the report of SA C. Lawrence Rice made at Kansas
City on June 24, 1950, in connection with the special orders transferring
GREENGLASS from the Mississippi Ordnance plant to the Manhattan Engineering
District and to attempt to locate hls special order in the files of the
Chief of Ordnance, Washington, D. C., to review it for all informetion con-
cerning GREENGLASS' transfer.
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Philadelphia with the above requested information concerning BEACRAFT end
requested that he be interviewed,

.v’.
&

By letter dated June 28, 1950, the Los Angeles Office advised
that photographs of DAVID GREENGLASS were displayecd to AMADEO SABATINI
and JONES ORIN YORK without effecting en identification. This letter
stated that subject's photograph was not being displayed to VICTOR

N inasmuch &s CUBARKIN is not known to be relisble. =

By teletype dated June 29, 1950, the Detroit Office advised that
LIONEL WILL S, who was formerly in charge of the laboratory
machine shop 8 Alamos, had stated that he had no knowledge of the
nature or classification of work brought into the shop. DE MARS had ad-
vised that the following persons shared the same barracks with GREENGLASS
and might have some knowledge of the nature and classification of the
work done by the sub,ject and the material to whichthe subject had access:

Staff Se eant CH
/3 W. HMAN
/4 .mmv F INGART

DE MARS stated tha’ohe had no information concerning the present
whereabouts of the above mentioned men.

By letter dated June 29, 1950, the Boston Qffice advised that
its indices were checked against the name MICHAEL PIANO and no refer-
ences vere found.

By letter dated June 30, 1950, the New York Office transmitted
to the FBI Laboratory three white pages and two carbon sheets of typing
specimens obtained from the Smith Corona Noiseless Portable Typewriter of
DAVID GREENGLASS, 265 Rivington Street, New York City, with GREENGLASS'
permission by reporting agent on June 15, 1950. Two of the three white
sheets contained known specimens of DAVID GREENGLASS' handwriting on the
back side. The Laboratory was requested to search both the typing and the
handwriting ecimeng through the appropriate portions of theﬁation&l
Security Fil ito retain appropriate coples therein.

i o da.ted June 30, 1950, the New York Office submitted .
to the Bureau one lucite disk with six holes which was found in a drieg
case in 8 closet of the children's room of the apartment of DAVID GREEIBIABB,
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1950, and that on June 28, 1950, Mr. ROGGE had called
the Department with respect to insTant case and had r
call on him to obtain some additional evidence which
from GREENGLASS.

Asgistant to the Director, who referred ROGGE to the Dé:rtment on J‘une‘ae,
en

8A Daniel F. O'Connor interviewed Mr. ROGGE on June 28, 1950,
at the latter's office, 4Ol Broadway, New York City. ROGGE said that he
felt that GREENGLASS had not made a complete divulgence of his activities
and that he felt that from the family relationship of RUIH _GREENGLASS ,
DAVID GREENGLASS end JULIUS ROSENBERG, the brother-in-law, there were doubt-
less other items that might be disclosed and ROGGE said that he would ob-
tain these items in subsequent consultations with GREENGLASS. He also said
that he desired that GREENGLASS cooperate with the Government because in
so doing the identity of a more important individual or individuals might
be ascertained. Mr, ROGGE suggestedthat GOLD be questioned regarding the
identity of the person who gave him the one-half box top which has been
mentioned in the details of this report in an attempt to identify persons
of more importance than GREENGLASS. ROGGE said that the only person
GREENGLASS is able to implicate is his brother-in-law, JULIUS ROSENBERG.
He said that prior to going to Washington he had not talked to GREENGLASS .
concerning the proposed program of cooperation but had discussed the
matter with RUTH GREENGLASS and she was agreeable to this program.

Mr. ROGGE said that he had taken up this matter with DAVID
GREENGLASS on June 28th and had obtained the latter's permission to offer
his cooperation. ROGGE said that until such program of ccoperation was
worked out he did not want the matter discussed with ROSENBERG. He said
that he had told RUTH GREENGLASS that he could make no promises that he
would obtain leniency in the matter but he did tell her that he had been
able to do 8o in 8 previous case.

By teletype dated June 28, 1950, the St. Louis Office was re-
quested to furnish all information sveilable at the Records Administration
CRAFT, Army Serial #13150996, to the Philadelphia Office or to the
place of BEACRAFT'S last residence in order that BEACRAFT would be inter-
viewed for information concerning his knowledge of GREENGLASS and
other soldiers transferred with GREENGLASS to Oak Ridge, Tennessce.

By teletypé dated June 30, 1950, the St. Louis Office ﬁn‘niéhed

A
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One copy of the cover page of the Ordnance Soldier's
Guide marked restricted and issued by Ordnance
Replacement Training Center, Aberdeen Proving
. Ground, Maryland.

. The Bureau was requested to ascertain from the Atomic Energy
Commission and the Department of Army whether it is a violation of security
regulations for DAVID GREENGIASS to have possession of the above mentioned
documents.

On June 23, 1950, SA Maurice W. Corcoran ascertained through in-
quiry at 243 East 18th Street, New York City, that HUGH OLIAND had
ved to 823 Parker Street, Wewark, New Jersey, and that he is employed
CE & TIERNAN COMPANY, INC., Newark. Newark was requested by tele-
the salie day to interview and to determine the extent of his
knowledge regarding the nature of the duties and assignments of DAVID
GREENGLASS while the latter was employed at the Los Alamos atom bomb
project.

By teletype dated June 24, 1950, the Alhuquerque Office was re-
qQuested to attempt to logate information at Los Alamos concerning the
present whereabouts of A%;ﬁ;&ﬂs Detroit was requested to attempt to
locate DE MARS thro general sources of information. Newark was requested
{0 interview DA BAUFLER, Edison Industries, Orange, New Jersey, cone-
cerning his knowlddge of GREENGLASS' duties at Los Alamos. The Bureau was
requested to obtaln appropriate clearance from the Atomic Energy Commission
for the testimony of JOHN PATRI ZPATRICK concerning the Los Alamos
atom bomb project.

‘By, telgtype dated June 27, 1950, Newark was requested to inter-

viev WE SHMAN, Pompton Plaing, New Jersey, for information in his
possession goncerning the specific Quties of the subject while at Los ‘
Alamos. : 5

By letter dated June 27, 1956, the Mobile Office advised that
the indices of the Mobile Office containegd no 1nformtion concerning any

person with a name similar to HERSHEL R TON.

On June 28 1950, Mr. A. H. Belmont, Inspector, Bureau, tele-»
phon:!.ca.lly edviged SA Robert R. Granville that 0. JOHN ROGCE,_gubject's. -
attorney, had attempted to discuss instant case with Mr. D. M. Ladd, -
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i the subject had been in conference that afterncon with RUTH GREENG )

0. JOHN ROGGE, attorney, and the latter's assistant, Mr.

-

By letter dated June 6, 1950, the Kansas City Office advised
that Captain A, GREENBERG, Chief, Correspondence Section, Kansas City
Records Center, advised that the records of Manhattan Engineering District
had never been received at Kansas City Records Center and that he believed
the records were in the custody of the Chief of Engineers, War Department,
Washington, D. C.

By letter dated June 19, 1950, a photostatic copy of the sketch _ f
made by DAVID GREENGLASS of the high explosive lens mold on June 15, 1950, §
was furnished to the Bureau with the request that the Bureau ascertain from 5
the Atomic Energy Commission if eany information concerning this sketch was
clasgified. The Burea 8 also requested to ascertain if information to j
the effect that NHEIMER OWSKY were employed at f;
Los Alamos was c,])lgsiﬁed ;information as June, 1945, ' |

By teletype dated June 20, 1950, the Albuquerque Office was re-
quested to obtain a copy of a registration card made for RUTH GREENGLASS
during her stay at the Franciscan Hotel, Albuquerque, New Mexico, from
November 26, 1944, until December 6, 1944, so that the handwriting appear-
ing thereon could be compared with the known handwriting of RUTH GREENGLASS.

By letter dated June 22, 1950, the following items found in the
~ home of DAVID GREENGLASS on June 15, 1950, were forwarded to the Bureau: ;

One 1ist of promotions of enlisted men, aated . :
March 27, 1945, and marked restricted. : ' X

One mimeographed letter dated August 8, 1945, ] |
to all members of the Laboratory from J. R. - f
OPPENHEIMER.

N One undated mimeographed form marked restricted
and signed by J. NHEIMER.

i

One letter dated Algust 6, 1945, to all military
- civilian personnel, Manhattan District, from K. D,
ICHOLS, Colonel, Manhattan District, Oak Ridge,
“Pennessee. L
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fi cations. There were certain character references

tha.t I had to giv , who Mere neither employers nor relatives. So I chose
MOISHE A&nd B MAN. They will receive letters from the

‘w:r‘b’epart asking them about my character, political affiliations, etc.

Please make gure that they are informed of this. They are to have known

me ten years or longer. Darling, I was to give work references and I

gave as references Uncle I d my three bhosgdes at PEERLESS. The

.nameg are Mr OCHMAN, Nﬁ; and Mr. CARI‘«“E’ ERGMAN. Dear, I wish you

would apeak to them and IZZIE and let them am in the Army and

that I am not getting a different job. You see they are to be my references

on my ability. I think they will know me as GREENGLASS but let them know

that T am GREENE. You may tell them all you know so that they will get 1t
straight.” '

A letter from T/5 G. GREENGLASS, Oak Ridge, Tennessee, to
Rws, Nev York City, dated Tuesday, August 1, 194k, 1s eg"Tollows

"Dear, I will probably be shipped out of here in a week or so.
Don't discontinue the instructions I gave you on seeing those people,
though, because I will be going to a similar place where they will be
needed anyway. It will probably be a very similar post. Dear last night
I went to the library and now I am more convinced than ever that the right
people have a guiding hand in this place. Dearest I must tell you that
it is imperative that those people who I have as references apswer the in-
quiry promptly. Darling, please see that it is done."

On July 5, 1950, the reporting agent personally furnished the
Albuquerque Office with photostatic copies of the letters of RUTH and
DAVID GREENGLASS which were set forth in the details of this report and in

the details of the report of SA -John W. Lewis dated June 26, 1950, at New
York, New York. _

On June 13, 1950 the physical surveillance of DAVID GREENGLASS
reflected that he rode to work with an unknown man in an 0ld Chevrolet
automobile bearing 1950 New York license tag number TL-9567. The records,
of the New York State Motor Vehicle Bureau, New York City, reflect that
the above mentioned license number is registered to a 1938 Chevrolet
coach owned by OSCAR A}/ NELSON, 950 East 4th Walk, New York City.

On June 19, 1950, Mr. KENTON, Probation Officer, Federal »
Detention Beadquarters, 11th and West Streets, New York City, advised that

-21 - : : SR
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Peerless laboratories, 115 East 23rd Street, New York City, stated that !
DAVID GREENGLASS, Social Seeprity No. 057-12-3377, was employed by that \
company, using the name n_;\leﬁmn, as 8 turret lathe machinigt from

November 17, 1941, to April 14, 1943, and left because he was drafied into

the Navy and that GREENGLASS could be reemployed by that company.

Confidential Informant T-5 advised that during the above mentioned
investigation the following persons were interviewed on September 2, 19kk,
all of whom furnished favorable information conccrning GREENGIASS:

HARRY %@T
115 East 23rd Street
New York, New York

cmmcm 5
115 'Bast 23rd Street -
New York, New York

WAL ENTHAL

Box )
Warren Avenue

Thernwood , Neg York

"~ JOSEP IERE
100 Ray 50th Street
-Brocilyn, New York

LOUI?’CREIG
189 Ross Strcet :
Brocklyan, New York ~

Concerning tlre sbove mentiorcd investigetion, two letters
written by DAVID CREENGLASS were found in his home during & search pur- i
suant to a voluntary waiver of search by reporting agent on June 15, .
1950, and are being retained in the files of the New York Office, Thesge,
letters are partially quoted below. oo

LT
[

A letter from T/5 D. GREENGLASS, Oak Ridge, Tennessee, to Mrs,
Ms, dnted July 31, 1944, at Oak Ridge, Ternessee, 1s as follows:

"Darling, I must tell you this. You see I| nave been asked to

{ !“T . \";
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References

NORMAN BROWN

79 Lewis Street

New York, New York T

Grocery salesman of 10 years'
acquaintance

M. BAUM

40 Marcy Place

New York, New York

Clothier of 12 years' acquaintence

BEA GOTTISMAN

254 Rivington Street

New York, New York

Housewife of 12 years' acquaintance

Inquiries were made of the above mentioned employers and refer-
ences by letter from the Army Service Forces, U. 8. Engineer Office,
Manhattan District, Osk Ridge, Tennessee, on July 29, 1Lk,

MORRIS BAUM answered by letter that he had known DAVID GREENGLASS
for eleven years as & friend and stated that GREENGLASS was loyal, honest
and a swell fellow to know.

NORMAN BROWN answered by letter dated August 2, 1944, that he
bad known GREENGLASS for twelve years and that his reputation for honesty
and integrity was good and commented that GREENGLASS was mentally alert,
resourceful and a true friend.

Mrs. BEA GOTTESMAN replied by letter dated August 2, 194k, that
she had known GREENGLASS as a friend in the neighborhood since September,
1934, and that his reputation for honesty and integrity was good and that
he had always shown initiative and was reliable and & good, sincere friend.

By letter dated Auguet 1, 194k, the Secretary to the Dean of -
Brooklyn Polytechnic, 99 Livingston Street, Brooklyn, New York, advised. '
that that institution had no record concerning the activities or character
of DAVID GREENGLASS. . S

A,

By letter dated August 7, 1944, Mr. B. F, MIRPHY, Office Manager,




!
§
§
E
H

AT

NY 65-15336

ADMINISTRATIVE PAGE

Confidential Informant T-5, of known reliability, advised that
a personnel security aquestiounaire dated July 28, 194k, was prepared by
DAVID GREENGLASS, Army Serial No. 32882473, SPecia.l Engineer Detachment,

Oak Ridge R Tennessee .

as follows:

Eglozers

Organizations

Peerlcss Labs

115 E. 23Street

New York, New York

From October, 1941, to April, 19h3

International Tel and Tel
Spring and Vesey Streets
New Yor), New York

May, 19Li, to October, 1941

Freeman Rrothers

8th Street end Broadway
New York, New York

Jenusry, 1941, to May, 1941

Naborhood Electric Compsny
22nd Street and Wth Avenue
New York City

(Vacations and after school)

United Electrical, Radio & Machine
Workers of America Union

Willoughby Street

Brooklyn, New York

For three years

-le;

The informetion entered therein i1s set forth in part

S = .
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As of February 16, 1950, the President, JULIUS ROSENBERG, stated
that the firm's assets were $54,000.00, which consisted o 5~$1,000.00,
accounts receivable, $3,000.00, merchandise, $15,000.00, fixtures and
equipment, $35,000.00. On the same date ROSENBERG stated that the lia-
bilities of the firm were $800.00, which consisted wholly of accounts
payable. ROSENBERG steted that the main expense of the firm was the pay-
roll, vhich on that date amounted to $420.00 wéekly.

-PENDING-

o LT

-17 -

i
!
!
|




‘
W e

o
g T e < 57",

NY 65-15336

VIII. INFORMATIOﬁ FURNISHWD BY DAVID GREENGIASS TO HIS ATTORKEY

On June 28 1950, ‘Mr. O, JOHN ROGGE attorney for DAVID
GREENGIASS, Lol Broadtmy, Weﬂ—E'BWshed the following infor-
mation to SA Daniel F. O'Counor:

Mr. ROGGE stated that he had been advised by DAVID GREENGLASS
that his contact at Los Alamos was to be identified by the production
of one half of a box top which was to match the torn part of the box
top which was furnished to GREENGLASS by the latter's brother-in-law,
JULIUS.BOSENRFRG. Mr. ROGGE said that GREENGLASS had advised him that
the whole box top was in the possession of JULIUS ROSENBERG before it
was torn in two. ROGGE said that GREENGLASS also told him that some
person other than HARRY GOLD was supposed to have contacted him. Mr.
ROGGE also stated tHAT CREENGLASS had advised that "they" wanted -
GREENGLASS to remain at Los Alamos but that GREENGLASS had refused.
ROGGE could not state to whom the term "they" refers.

IX. - EMPLOYMENT OF DAVID GREENGLASS

Confidentia: Intormant T-k,, of known relisbility, advised
that in 1946 & partnership called t * & R, » 370

Egqst Houston Street, New Y ty, s ormed by JULIUS ROSENBERG,
DX HEIN, NGLASS and DAVID GREDNGLASS. This company was
succgeded in Decembe¥, 1947, by the PITT MACHILE PRODUCTS, INC., 370

East Houston Stieet,' New York City. This corvoration was formed in
November, 1947, at which time thé officers were JULIUS ROSENBERG,

‘President, BERNARD GREENGLASS, Secretary, DAVID GREENGLASS, Vice-President

and DAVID SCHEIN, Treasurer. After January 1, 1950, BERNARD and DAVID
GREENGLASS withdrew from the corporation for an undisclosed cash con-
sideration and the officers since that time have been JULIUS ROSENBERG,
President » 8nd DAVID SCHEIN, Secretary and Treasurer.

The PITT MACHINE PRODUCTS, INC., is a general machine shop
manufacturing all types of parts for various manufacturing concerns in §
the New York metropolitan area, having the necessary machinery and
equipment for the conduct of business and employing about seven persons.

This business is located on & ground floor space epproximately 40xhO feet
and & basement space 4Ox48 feet in a five story brick loft type structure

“located on a side street in the congested Lower East Side tenement area.

R Ve ewFow o Lol %

The remainder of the building is tensnted by concerns engaged in light
manufacturing lines. .
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VII. CORRESPONDENCE OF DAVID AND RUTH GREENGLASS

: The following letters between GREENGLASS and his wife were
reviewed and the following information was cbtained:

Letter dated May 1%, 1943 from Privete D, GREENGLASS,
Aberdeen, Maryland, to Mrs. RUTH GREENGLASS in which he states:
"You know I have been diBeUNEIng pollitics with fellows here, and

© boy, we will certeinly raise that red flag, if not now, in the near

futuye o"

. Letter addressed to RUTH GREENGLASS from Room 227, . .
799 Broadway, New York City, postmarked July 1, 1943, conta.ining an
invitation to the Manhattan Division Y.C.L. Outing (YOUNG COMMUNIST
LEAGUE) to be held Sunday, July llth at Tibbets Brook Park.

Letter from Mrs. RUTH GREENGLASS to T/5 DAVE GREENGLASS,
Fort Ord, California dated November 28, 1943, in vhich she states as
follows: "One of the boys who was an usher heard someone call me
by name and he asked if I was related to the GREENGLASS on Sheriff
Street. As 1t turned out, ke knows you from the Clud Colin Kelly,
and his wife sasys she 8 you tco, His name is OHL, and her
maiden name is EVEL i« They both send you theif regards.”

Letter from MRS. RUTH GREENGLASS, New York City to
T/5 DAVID GREENGLASS, Fort Ord, California, dated Jenuary 20th,
1944, ip which she states as follows: "Darling, I can very easily
understand your feelings as regards to dissolution of the C. P,
I cen't tell you more about it than I have, but I will try my darndest
to get you some literature on 1t, After reading your letters -- the
one you wrote Monday and which included in some measure & politieal
discourse -- made me feel very close to you. It brought to mind
the many, many times you explained t tome . .. I forgot to
tell you, at least I think I did, thaWeGLADYS an went down
to Washington, D. C. for a week. They went for & pleasure trip, but
et the same time they said they would visit our Congressmen and let

‘them know the pecple's feelings on such things as the aoldiere'

vote, subsidy, poll tax, ete.®

Letter from MRS, D, GREENGLASS Albuq_uerque R New Mexico to
/4 DAVE GREENGLASS, Sante Fe, New Mexico dated May 28, 1945, in
which she stated: "I hope you will still be sble to 'bring in the
PM's -~ Carry it in a paper dag if you have to, please."
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Date Checks Deposits Balance
May 26 § L0.00
. : 29 10.00
: 29 48.00
May 31 65.00 Iy, 78
June 1k 13.80 520.00
16 8.00
19 5.75
23 290.00
26 20.00 807.23

Confidential Informant T-1 advised that Mrs
opened a Christmas Club Savings Aceount No. 500976 at Public National
Bank end Trust Company, Delencey and Orchard Streets, New York City, on
November 29, 1946, and closed the account on September 9, 1947. It con-
sisted of small deposits and no withdrawals and $23.00 was paid to her
when the account was closed.

Confidential Informant T-1l also advised that savings account
No. 50264k at the Public National Bank & Trust Company, Delancey end
Orchard Streets, New York City, was opened by Mrs. RUTH GREENGIASS in
trust for STEVEN L. GREENGLASS, her son, on July 29, 1947. The activity
of this aceount consisted of small deposits and one small withdrawal.
The balance as of June 21, 1950, was $50.00.

Confidential Informant T-3, of known reliability, advised that
in 1947 DAVID GREENGLASS obtained loan No. 3-1217-698 in the amount of
$300.00 from the National City Bank, New York City, and that after de-
ducting the interest the bank 1ssued to DAVID GREENGLASS official check

No. 239335 in the amount of $285.98 which was endorsed by DAVID GREENGLASS

end by RUTH GREENGLASS and was either cashed or deposited at Branch 4,

- Public National Bank and Trust Company, New York City. -

- 14 -
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Date

12
13

16

1950'

Jan.

Feb.
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21.00
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15.00
47.63

66.00 78.65
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Irus

aceount,

inception:

Date

10/9/46
e
L/7/47
i
4/11/k9

00
06
.00 (Check)
%.00 (Check)
00

S w—— s ol

Only one withdrawal of more than $100.00 was made from this
account which was in the amount of $250.00 on April 9, 1947.
as of June 21, 1950, was $1,55.

The balance

Confidential Informant T-2, of known reliebility, advised that
Mrs. RUTH GREENCLASS opened a special checking account at the Manufacturers
rard Street, New York City, on October 7, 1949, and
that DAVID GREENGLASS has the power of sttorney to sign checks on this

The following is a complete transeript of this account from its

Date
10U49
Oct.

Rov.

Checks Balance
7 $ 18.00 $ 18.00
1“' 17.00 N :
18 $ 20.00 :
28 34.00 49.00
2 5.37
12.48

.3 20.00 E

4 S .15

9 1k.15

1h 18.%0

15 15.00

21 20.00 )

25 T7.00

29 .25 81.50
2 T.12

1 20.00

9 107.6

-1 - r(; '3"!
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Date Amount Nature of Deposit .
7/7/b4% $ 75.00 Check
8/8/kk 72.00 Check
9/2/4k 60.00 Check
10/4/uk 78.00 Check
12/9/4 70.00 Check
1/23/45 50.00  Check
2/17/45 383.67 . Check
9/13/45 110.00 Check
1/30/46 " 402.00 Cashier's check on Ne
. Mexico bank
3/12/46 100.07 . Check

The following withdrawals of $100.00 or more were maede from the
above account:

Date Amount

12/3/42 $ 300.00

3/18/43 107.00

3/1/wh 120.00

11/24/4h 100.00

12/30/44 150.00

2/27/45 200.00

4/18/46 156.00

4/20/46 100.00

h/22/46 500.00 :
6/24 /46 133.30 .

-~ Confidential Informant T-l1 advised the same Mrs. RUTH GREENGLASS
as mentioned sbove had opened savings account No. 500599 at Public National
Bank and Trust Company, Delancey and Orchard Streets, New York City, on
_ October 9, 1946, at which time Mre. GREENGLASS furnished her addrese as
265 Rivington Btreet. The following deposits were made to this sccount:

1

‘e
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Check Number - Date
2,472,810 : 1/18/46
2,502, 42k ,a/1/£6 -
2,552,713 2/15/’46
185,991 3/13/k6
2,205,214 11/29/45
2,395,635 12/6/45
2,424,770 12/20/45
2,449,620 1/7/46

VI. BANK ACCOUNTS OF CAVID GREENGLASS AND RUTH GREENGLASS

Confidential Informant T-1, of known relisbility, advised that
savings account No. 25104 at the Publich National Bank and Trust Company,
Delancey and Orchard Streets, New York City, was opened on November 30,
1942, in the name of DAVID GREERGLASS end/or RUTH GREENGIASS, 266 Stanton
Street, New York City, whose addreass was changed on March 28, 1946, to
64 Sheriff Street, New York City. The account was closed on August 9,
1946. DAVID GREENGLASS was born March 3, 1922, at New York City and his
mother was named TESSIE FEIT. RUTH GREENGLASS was born May 1, 192k, at
New York City and her mother was TILLIE LEITER. The following deposits -
were made to the above account: ,

Date : Amount Nature of Deposit

11/30/42 $ 660.00

1/4/43 50.00

1/1/43 30.00

2/17/43 45.00

3/9/43 47.00

6/7/43 . 50.00  Check

7/3/43 Lo.00

8/2/43 75.00. Check

9/3/1;3 "~ 50.00 Check

10/4/43 60.00 Check )
12/4/43 - 55.00 D
1/5/44 104.00  Check
1/20/u% 75.00
2/7/4h 50.00 - Check

6/7/44 50.00 Check

i
?
g
é
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GREENGIASS, Army Serial Number 32882473, for the period from the date of
his call to active duty, April 12, 1943, through February 28, 1946, when
he was discharged. He cdvised that a thorough search had falled to reveal
vouchers making payment to GREENGLASS for the months of November, 1944,
and January, 1946. In this connection he edvised that the vouchers for
November, 1944, and January, 1946, had been "redlined," which indicated
that although GREENGLASS signed the pa.yroll he was not present at the
time actumsl payment was made.

In connection with Voucher No. 12979 , noted adbove, which was
apparently paid on November 30, 1944, and which has been redlined in so

. far as GREENGLASS is concerned, it will be recalled that GREENGIASS when

intervieved on June 15, 1950, stated that his wife, RUTH GREENGIASS, came
to Albuguerque, New Mexico, about November 29, 1944, and that the met her
in Albuquerque to celebrate their wedding anniversary. In this connection
he stated that he was on & five-day pass at that time.

V. OFFICE OF PRICE ADMINISTRATION RECORDS OF RUTH GREENGLASS \

There are listed below the Government salary checks issued to
RUTH NGLASS during her employment by the Office of Price Administra-
tion, Albuquerque, New Mexico, from May 17, 1945, toMarch 4, 1946. Photo-
static copies of these checks were furnished to the New York Office by
the Washington Field Office. The original checks are retained by the
General Accounting Office, Washington, D. C.

Check Number Date Amount

1,572,268 5/17/45 $ 75.62-

1,572,541 5/17/45 sk, 43

1,721,219 6/6/4s 54 42

1,779,681 6/22(&5 38.01

1,829,631 7/4/ 50.65

1,899,753 - . 7/20/h5 55.40

1,956,716 . 8/3/k5 55.4%0

2,009,659 8/21/4s5 . 55.4%0 _
2,033,791 8/30/k5 55. 40
2,059,231 9/13/45 48.66 |
2,084,004 9/27/45 8.91 : -
2,113,795 10/12/45 33.65 LT
2,138,532 10/25{&5 48.66 ‘
2,163,339 11/8/45 148.66

-8
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Vouchexr KNo.

Organization

8169

105§7
2200
984

2826
Sik

31937
bs319

674

55764

14067

In connection v:lth the above mentioned vouchers, Mr. L. F.

SED, 9812th TSU-CE, P.0. Box
1663, Saata Fe, New Mexico

SED, 9812th TSU-~CE, P.0. Box
1663, Santa Fe, New Mexico

SED, 9812th TSU-CE, P.0. Box
1663, Santa Fe, New Mexico

SED, 9812th TSU-CE, P.0. Box
1663, Santa Fe, New Mexico

SED’ 9812th .I‘SU‘CE, P-Ol BOX
1663, Santa Fe, New Mexico

SED, 9812th 'I-SU‘CE, PUO‘ BOX
1663, Santa Fe, New Mexico

SED, 9812th TSU-CE, P.0. Box
1663, Santa Fe, New Mexico

SED, 9812th TSU-CE, P.0. Box
1663, Santa Fe, New Mexico

Company E, Senta Fe Detachment,
9812th TSU-CE, Manhattan
District, Santa Fe, New Mexico

SED 9812th TSUCE, P.O. Box
1663, Santa Fe, New Mexico

Attached, unassigned 1852 SCU,
Ft. Bliss Separation Center,
Ft. Bliss, Texas

Paﬁﬂt

L/30/45 $ 35.50
(Payment for

wonth of May)

1945)
6/30/45 35.50
7/31/45 35.50
8/31/4s 37.00
9/30/45 35.50
10/31/45 48.04
11/30/45 35.50
12/31/45 35.50
1/31/46 Not paid
1/31/46 35.50 due
) but not pa:

2/28/46 246.50
(aischarged) :

CONNEALY advised that they were the complete available pay records of DAVID
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Voucher No.

Orgenization

5745

6020

8676

11396

12979

14136

16083

18668

43

6752

First Supplemental, First
Provisional SED Unit, Corps
of Engincers, Oak Ridge,
Tennessee

Second Provisional SED Unit,
P.0. Box 1663, Santa Fe,
New Mexico :

Second Pravisional SED Unit,
P.0. Box 1663, Santa Fe,
New Mexico N,

Special Engineer Detachment,
P.0. Box 1663, Santa Fe,
New Mexico

Special Engineer Detachment,
P.0. Box 1663, Santa Fe,
New Mexico

Special Engineer Detachment,
P.0. Box 1663, Santa Fe,
New Mexico

Special Engineer Detachment,
P.0. Box 1663, Santa Fe,
New Mexico

Special Engineer Detachment,
P.0. Box 1663, Santa Fe,
New Mexico

SED, 9812th TSU-CE, P.O. Box
1663, Santa Fe, New Mexico

SED, 9812th TSU-CE, P.0. Box
1663, Santa Fe, New Mexico

-6 -

Date of

7/31/%4

8/30/k44
9/30/44
10/31/bk
11/30/%4
12/31/44
1/31/45
2/28/45

3/31/45

4/30/45

31.00

31.00
31.00
31.00

'4’6.15
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Voucher No.

37376

k3119

11076

h3h

2712

3530

181

-

Orgnization

3113th Ordnance (B) Armored
Vebhicle Maintence Co., 613th
Ordnarce (B) Armament Mainten-
ance Battalion, Ft. Ord, Cal.

3113th Ordnance (B) Armored
Vehicle Maintence Co., 613th
Ordnance (B) Armament Mainten-
ance Battalion, Ft. Ord, Cal.

3113th Ordnance (B) Armored
Vehicle Maintenance Co., 613th
Ordnance (B) Armement Mainten-
ance Battalion, Ponona, Cél..

3113th Ordnance (B) Armored
Vehicle Maintenance Co., 613th
Ordnance (B) Armament Mainten-
ance Battalion, Pomona, Cal.

3113th Ordnance (B) Armored
Vehicle Msintenance Co., 613th
Ordnance (B) Armament Mainten-
ance Batsalion, Pomona, Cal.

3113th Ordnance (B) Armored
Vehicle Maintenance Co., 613th
Ordnance (B) Armament Mainten-
ance Battelion, ASFTC MOP,
Flore, Miss.

3113th Ordnance (B) Armored
Vehicle Maintenance Co., 613th
Ordnance (B) Armament Mainten-
ance Battalion, ASFTC MOP,
Flora, Misa.

Company A, 4th Training Group,
MOP, Flora, Migs. :

Date of
Voucher

12/31/43
1/31/4
a/ag)hh
2/26/44
h/3o/m;

5/31/4k

6/30/uk

7/25/%%

————

31.00

32.50

32.50
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Voucher No.

Organization

22301

26980

8T

85625

17793

23838

30510

Company ¢, Firet Ordnance
Training Regiment, Ordnance
Replacement Training Center,
Aberdeen Proving Ground,

Maryland

Company G, First Ordnance
Training Regiment, Ordnance
Replacement Training Center,
Aberdeen Proving Ground,
Maryland .

97th Ordnance Company (MM)
Aberdeen Proving Ground,
Maryland

3113th Ordnance Base, Armored
Vehicle Maintenance Co.,
613th Ordnance Base, Armament
Masintenance Battalion, Camp
Santa Anita, Arcadia, Cal.

3113th Ordnsnce (B) Armored
Vehicle Maintenance Co., 613th
Ordnance (B) Armament Mainten-
ance Battalion, Ft. Ord, Cal.

3113th Ordnance (B) Armored
VYehicle Maintenance Co., 613th
Ordnance (B) Armament Mainten-
ance Battalion, Ft. Ord, Cal.

3113th Ordnance (B) Armored
Vehicle Maintenance Co., 613th
Ordnance (B) Armament Mainten-
ance Battalion, Ft. Ord, Cal.

-

Date of

4/30/43

5/31/43

7/31/43

9/7/43

10/7/%3

10/31/43

u/ao/lé

e
Peyoent

$ 18.67
16.50

59.67
30.00
30.00
35.70

29.88
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CONTRIBUTOR OF ARRESTED OR
FINGERPRINTS NAME AND NUMBER RECEIVED CBARGE DISPOSITION
Army DAVID GREENGLASS  L/5/43
' #32882473 New York, N.Y.
USM, NYC, NY DAVID GREENGIASS  6/16/50 " Conspiracy to Pending
ffC -88450 - disclose in-
: ‘ formation
affecting
nationsl de-
fense to
foreign
government

On July 12, 1950, the fingerprints of DAVID GREENGLASS were
searched through the records of the Bureau of Criminal Identification, New
York City Police Department, with negative results. :

IV. ARMY PAY RECORDS OF DAVID GREENGIASS

By letter dated June 16, 1950, Mr. L. F. CONREALY, Assistant
Chief, Reconciliation and Clearance Subdivision, General Accounting
Office, Army Audit Branch, Building 203, 4300 Goodfellow Boulevard, St.
Louis, Missouri, forwarded to the St. Louis Office photostatic coples of
available Army pay records of DAVID GREENGLASS. These photostats were
forwarded to the New York Office by St. Louis letter dated June 26, 1950.

A review of theée records reflects that the following monthly
deductions were withheld from the subject's pay by the Army:

$27.00 Family allotment

'$6.50 For Nationsl Service Life Insurance
About $1.50 for laundry :
In some instancey $7.50 for War Bonds

_There 18 sét forth below a 1ist of the monthly psyments recei;red
from the Army by GREENGLASS after the above mentioned sums were withheld:

(XL rpewe
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DETAILS:

I, PROSECUTIVE ACTION

On June 23, 1950, DAVID GREERGLASS eppeared before Honorable
EDWARD McDONALD, United States Commissioner, Southern District of New York,
at which time the Commissioner adjourned the removal hearing until July 13,
1950, at the request of Mr. IRVING H. SAYPOL, United States Attorney,
Southern District of New York., The Commissioner also continued the sub-
Ject's bail at $100,000.00.

On July 12, 1950, the subJject‘'s attorney, Mr. O. JQ?( R
and Mr. IRVING H. SAYPOL, United States Attorney, Southern Digtrict of New

York, appeared before Commissioner McDONALD, at which time the Commissioner
adjourned the removal hearing of the subject to 11:30 A.M. August 2, 1950.

I7. CONFIDENTIAL RATURE OF INFORMATION FURNISHED TO GOLD BY DAVID GREENGLASS

. By teletype dated June 20, 1950, the Bureau advised that informa-
tion had been received from the Atomic Energy Commission, Washington, D.C.,
to the effect that the high explosive lens mold concerning which GREENGLASS
had furnished information to HARRY wvas under military clessification
by the Marhattan Engineering District at that time and is still classified
by the Atomic Energy Commission.

By teletype dated June 28, 1950, the Bureau advised that informa-
tion had been received from the Atomic Energy Commission at Washington,
D.C., that Dr. RALPH C, SMITH, Assistant Director of Clessification and
Security, Los Alamos, New Mexico, can testify from records as to the confi-
dential nature of the work performed by DAVID GREENGIASS as well as the
confidential classification of the lens mold.

III. IDENTTFICATION RECORD

The following identification record of the subject dated June 27,
1950, was received from the Identification Division of the Bureau undex
FBI #h39511m : .o

S g

. wed
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.= Office Mem > ._um + vsirep

TO % lr. Le He Be

DATB: July 14, 1950“

m“ —
. - Clepg
‘ ' - (avin

GOVERNMENT

FROM : Cs B, Hennrich

. 6 . Michola ___ _
sUBJBCT: DAVID CREENGLASS ) . je. osm
- ESPIONAGE - R - SRR i
oo =
- w————
N " In my absence today, SA W. Branigan took a call from Tals. Hood_—,

SA Touhey of the New York Office wha made reference to the fact —

that David and Ruth Greenglass were presently being interviewed,

Touhey informed that the information obtained from Greenglass l

thus far is general in nature and such that Greenglass recalls

without prompting or questioning. He advise t the informa=

tion generally tended to indicate that Juliu senberg was the ,

more important figure in the Soviet!s apparatus, He stated that K

it is contemplated the interview with the Greenglasses will cone

tinue for several days,. He advised that it was the recommendation

of the New York Office that they be allowed to continue the

interview in an effort to develop all of the information that the

subjects have, rather than to concentrate on developing information

concerning Rosenberg with a view to his immediate apprshension,

SA Branigan informed Touhey that this was the general pattern in

Cb the Gold interviews and that unless he was advised to the contrary,
it was entirely permissible for the New York Office to continue

to sxhaustively interview the Crsenglasses before prosecutive

action would be considered against Julius Rosenberge At the same

time, SA Tovhey stated that the New York Office has spot checked

the activities of Rosenberg and they find that he is following

a norms) pattern of activity. They advised that they do not

contenplate spot checking Rosenberg over the weekend for the

reasan that they could not do so without unnecessarily alsrming

Rosenberg, Touhey was advised that this was desirable,

ACTION:
None, This is for your information,

J(S’}ecoaom-m (5 55005- 296
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e UNITED . “+ES GOVERNMENT

TO s+ MR, D. M. TAID DATE: Auvgust 11,°1950

. Toyscm

; FROM ;- MR, A. Lasd _—
’ ' Coa

SUBJECT:  DAVID GREENGIASS : e

ESPIONAGE - R

'On the afternoon of August 11, 1950, Mr. Raymond Whearty
of the Department advised that the Department had a letter from U8
Attorney Grantham in New Mexico advising the Department that the
Judge there contemplates hearing the Greenglass trial during the
month of September. Mr. Grantham advised that from recent developments
in New York, he was of the opinion that Greenglsss might be guilty
under Rule 20 in New York rather than come to New Mexico, and he unte l
advice from the Department. in connection therewith. 5 _

1 itk

¥r, !hearty inquired whether we had any information that
Greenglass was going to plead guilty in New York. I told him we di.
;:t. lxe thereupon stated he would get in touch with U, 8. Atto
ypol.

AHB:mer

<




mht:;t m;:::my Geteral Jemes ¥. Nelnerney July 13, 1950

- YD mwx@_s‘. s,
BPIGGE =R
- DAL

S ‘ n oomuuon -m Ade indictnert of nlvld m'un;hn In Sante h.
S in Nexiso, & representative of the Atcaic Srergy Comeigsion has adviged .-
i - . thal the yhrucoloq in the indiciment referring %o Greenglass' deliwering . - .
s slmtch of a lens mold® i mot descriptive of the skatch actmlly turmd over
- by Oreerglass %o 0o0la in Albuquarque in Juns of 1945. Te Ateamis Rmergy - . ¥
_ ’ CQHM repressntative bases this cm the fast that the sketoh prepared Wy -
1lass a8 the time of his arrest and vhich he states repremsnts whad ke
-.;f‘__‘j-nau te Oold, f2 sctually a shetch of a steel tobe Lo be used in studying
1705 the effects of implogion. The Atonis tmeryy Camission representative wee nh_o
y conceroad over the fact that the we of the term, *lens mold,® in the -
“7 {ndietesnt was in effect the declasaification ot s torn -hi.eh hu u'nr bnn "
lifl.d " th- lh&c tnlru mud‘- :.,7 8% ~1“ W ,;._?;-; R S o ;.

m aban nthr hes \nu ducuud -uh DAM States hhn-y
thas, vho stated that the terminology used in the indictasnt was m-auul
with the terminclogy used by Creenglesass in describing the sketoch which he
gave 40 Gold. ¥r. Grantham said that the use of this terminology was %o
precluds a possidls attack by the defense on the grounds that the indictment
. slleges an item ot variance with that which Oreenglass stated he twrned Over
v, %0 Golde - MYe Crantham anticipates weing & representstive of the Atcmie fZne
.., Conmissiom, probably Dr. Ralph C. Baith, to testify thet the infomation
Tw, 7« sketch described w Greenglass pertsined 40 ¢1a9sifisd matarial regardless

7T eof dhe terainology veed 3 Sreenglast. ¥r. Sranthea said ﬂut In m M
Ahink U hn!.neloq thet the hdhmt. T AR LT

Dr.ld;hc. m&o!mnauhu mhdtutho mhltw ﬁnt
the stetoh pertained ¢ classified materisl. Dr. Smith said that it might be
possible fer the Atmic Energy Commissicn im Washingtem %o bchuuy th- wres

'huuu'au'hpluin, mr\nluunotwtrm _ ‘
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DATE: 8/5 /50

. Was mterv:leved on Aungust 2, 1950 by 8A U, LeROY mr and SA 'HIILIAM ll.
BOARIMAN at the Virginia Electric and Power Company, Petersburg, Va., where '’ o
Mr, SPAIN is employed in the xnsineering Div:llion. m; uuruev m;on- Lo
dncted 1n ptinte. . e _;f__._ SO TR TR e

‘ Mr. EPAI!I ulvised tha.t he hn.d been assigned to tho )ﬂ.uiuipp!.
Ordnance Plant for a period of approximately fourteen months, which assigne
ment began in the late spring or early summer of 194k, His position had
. been that of clusiﬁcation snd uuisment otfiecr n.nd he hsd beld the rank

Ot Cﬁptlin m m ‘m . j{--'_-r“f 7,\' L ;é;-: '.‘_ _-._ i ig—_ ,-2‘,_ L ;:__ﬁ:_‘ Rt

) lh'. st d-nied knovi.ng muss and explsimd thnf. tbero su'c; o
q:pronntely 9000 men assigned to the Miesissippi Ordnance Plant, for . .. -
various types of treining, He said that he very seldom came in contact -
with the trainees and that they were assigned to other installations upon
request of the War Department. In some instances, men were gpecifically
requested by name, and in other instances men were requested by qualifica-
tions only. In the event substitutions were necessary, the men were chosen
by qualification only, and their names were sent t0 the War Department for ... ..
approval. SPAIN said that substitutions were a common occurrence on these
transfers and he did not recall the instance vhere GRE!:MLASS vas mbst:l-
tuud tor cnother nn for ueignmnt to m. DU

© " GPAIN explained that Be’ signed all requuts tor lubntitutim, | \f\»’
" but that these letters were vrlttan by othar porsmnel 1n the Classification

and Assigmment Office. O
- - suc g INFORY rsﬂ()“,‘f‘}“‘m“?
cc Bew York L REREL: “ X "ﬁ‘: 'B‘.!b*
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DAVID NGLASS, was, Dave G‘reenglass, . .-41 7 ESPIONAGE =R . - '~
© " Dawd, een, Davi ene . - ERE I S
SYNOPSIS OF FACTS: -

Records at Department of Army, U.s. o
Chief of Ordnance,.Washington, D.C. ). -;; Joe
reflect Bubject was transferred by . -~
- . special orders dated July 2h, 15hk,
o S .. from the Missiasippi Ordnance Plant . .~ - .= - :
B " "'to the Manhattan Enginsering District - -, o 7
PZ/. S-7 - - at Oak Ridge, Tgnnessee. OREENGLASS was - .~
o - . selected fo s assignment by Captain =

)

AIN, AGO, Mississippi Ordnance . R
“replace another soldier originally' Lo
‘scheduled to make thia transfar but who was

AWOL at the time. . - ALL mFGE:M(\T!O'! PO T’%NED

:- _ Ruc HER-—ln} lw \.i\\.li.: I.-\ !! -LJ

DATLU 25& B

DETALLS: . Ar nsn:mmn, o, c.< B

o Through recorde available &t ‘the’ Office of the Ghief of
Ordnance, Department of the Army, Fentagon Building, Washington, D. . _
it was determined that special orders dated July 2k, 19LL, were issued SR
from -the Headquarters, Ariy Service Forces Training Center, (ORD), "' AJ.
Mississippi Ordnance Plant, Flora, Mississippi, transferring the subJect o
from there to the Manhattan Engineering District at Oak R:Ldge, 'l‘annessee. R

‘ According to these records ths following correspondence .
preceded the 1ssuame of these special orders for DA.VID GR.EENGLASSt o

$PRCIAL AGENT ‘ ,
Porgnenyliatege 90 HOT WRITE W THRSE GPAGES

oo e ey 7] S0 [T
‘: au (65-59192) B N T S n
‘ _ < New York (65-1‘5255; : ,/cv)‘,o i 57 /;7- 7}% »
2 - Albuquorqug (65-39 (In.formaﬁion) AUG 28 1950 N
| 2 < Richmond’. e
5 - Philadelpﬂ Qg h331) (Imft.:xrn.atd.onf_'F | X

. PROPERTY .OF FBI - This confidential report and its ts'are Ioaned to you by the |
FBI and are not to be dlstnbu’ted outsnde of agency tn. . sch loaned. e z i
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On July 6, 194k, orders were sent, to the Mississippi Ordnance
Plant to transfer six soldiers, all named, to Oak Ridge, lennessee,
for assignment to the Manhattan Engineering District. By letter,

‘called Endorsement in Army parlance, dated July 1l, 19LlL, the Mississippi °

Ordnance Flant replied that one of the six men so named was AWOL and
asked permission to substitute DAVID GREENGLASS for the AWOL soldier.
The writer of this letter dated July 1l, 194k, was Captain THOMAS C.
SPAIN, ACO, who was then classification and assignment officer at the
Mississippi Ordnance Plant. Subsequently, the Office of the Chief of
Ordnance advised SPAIN by letter (called a Second Endorsement) that

it was permissible to substitute DAVID GREENGLASS for the AWOL soldier
in order to make up the full complement of six men. Hence, the special
orders hereinbefore mentioned were issued for the subject, transferring
him to the Manhattan Engineering District, Oak Ridge, Tennessee.

- REFERRED UPOMN COMPLETION TO THE OFFICE OF ORIGIN -
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The Department of the Army advised that their records reflected

that Captain, later Major, THOMAS C. SPAIN, ASN 0-423028, had been
released from active duty on March 21, 1946, at Fort Meade, Maryland,
and that hs last known residence was 1016 South Boulevard, Petersburg,
Virginia.

" - Reference is made to St. Louls Office letter to “aahington
Pield Office dated June 28, 1950, requesting that this office attempt
to locate Special Order #12&, Army Service Forces, United States Engineer
Detachnmeqt, Ridge, Tennessee, dated May 2k, 1945, and relating to one’
BENJAMIN ERSON, through the Office of the Chief of Engineers. Previous
y the Washington Field Office to locate this type of information
has distlosed that same is riot in the possession of the Office of the
Chief of Engineers but if available at all {8 in the custody of the Atomic
Energy Commission. Accordingly, Mr. ARTHUR ROLANDER, an official in
the Security Section of the Atomic Energy Commission, caused a check
to be made through the records available both in Washington, Ds C.,
and at Ogk Ridge, Tennessee, which check disclosed only the existence
of an Iindex card for BENJAMIN BEDE

special order was not to be found’ through a search at RACAG, Mr., ROLANDER,
of the Atomic Energy Commission, expressed ths belief that this special
order, together with other similar orders, has been destroyed. (This
informztion was furnished to the Director and SAC, New Ybrk, by teletype
dated July 18, 1950, )
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RICRMOND DIVISION

AT_PETERSBURG, VIRGINIA

Will locate and interview THOMAS C. SPAIN,

1016 South Boulevard, for any information

he can furnish regarding the subject's selection
as a transferee from the Mississippi Ordnance
Plant to the Mahhattan Engineering District

at' Yak Ridge, Tennessee, in July, 1944. (This
lead was furnished by teletype to the Richmond
Office on August 1, 1950)

For the information of the Richmond Office, the subject,
DAVID GREENGLASS, 18 a confessed Soviet espionage agent,
who Iurnished atomic bomb secrets to HARRY GOLD

at Loe Alamos, New Mexico, in Mgy, 19LS.

' Copies of this report were furnished the Albuquerque and
Philadelphia Offices in line with the existing instructions.

REFERENCES: New York Teletype to wasnington Field Office dated
July 5, 1950,
Report of Special Agent C. EDWARD NICHOLSON; JR.,
dated July 3, 1950, at Washington, D.C.
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ASAC Thalen in New York aduvised me that United
States Attorney Saypol states he is now consideriag having
David Greenglass plead in New York under Bule 20 to the
indictment in Alduquergue. Saypol indicated that he was
going to discuss this matter with the Department.
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T™a ' CHARACTER OF CARE o
Q :
DAVID GREENGLASS, was, ESPIONAGE - R

SYNOPSIS OF FACTS:

DAVID GREENGIASS indicted 7/5/50 by FGJ,
District of N.M., for violation Title 50,
Section 32, Subsection A, Certifications
forwarded same date to USA, SDNY, Bond
set at $100,000 by FDC turnsble forth-
with, Dr. RALPW Los Alamos
Scientific Labo can testify as to

classified character of information alleg~-
edly disclosed by GREENGLASS,

~-p- ALL INFORMATION CG“JTAINED
HEREIA IS UKNCLASSIFIED
SATEWL 25 B BY2d
L IUO L

, U.S. Attorney EV’ERETT M. GRANTHAM advised that the fol-
nw:lng indictpent was returned on July 6, 1950, by the Federsl Grand
Jury for the District of New Mexicos

CETATLS:

At Santa Fe, New Mexico

fThe Grand Jury chargess:

"That from on or about Janu~ry 1, 1945, and continuocusly
thereafter for a considerable period, the exact period being to the
Grand Jury unkmown in the District of New Mexico, snd within the juris-
diction oi‘ t.h:.s Conrt and elsewhere, DMID uREENGLASS, the defendant

-"3?*_“‘ é'da —
PIES DEQ ; 5 ém
36 Au%?%m';u (6555192) mtD’E)g) AT
1. .\usi é:ggeﬁu 4{/ -} | N B30
2 - N:' Ygsrﬁ g65-15336) Z /)(&34-(”..&4 g 9.0 )L
hiladelphia 65-4331) 4 : J

PROPERTY OF FBI = ‘l'hia confidential report a

; " the FEI and are not to be distributed outside o.t‘ agemy t.o which loaned.

XD G OF i A

u LT u,..m;

ts contents are loanad to you by

gt .. .—\;-s
e mariot o pm e 3 T

‘j’» - BN



AQ 65~39

o

herein, did, the United States then and thpre weing at war, co re,
combine, confederate and agree with HARRY and ANATOLT L#”YAKOVLEV,
alia " and divers other persons he Grand Jury to

vi sub-gection (A) of Section 32, Title 50, United States Code, .
in that they did conspire, combine, confederate and agree, with intent
and reason to believe that it would be used to the advantage of a
foreign nation, to-wit, the Union of Soviet Socialist Republics, to
communicate, deliver and transmit and attempt to communicate, deliver
and transmit to a foreign government, to-wit, the Union of Soviet
Socielist Republics, and representatives and Agents thereof, directly )
and indirectly, documents, writings, sketches, notes and information
relating to the National Defense of the United States, to-wit, docu=
ments, writings, sketches, notes and information relating to Atomio
Energy and nuclear fission.

WPursuant to the said conspiracy end to effeet the ob- o
Jects thereof, the defendent and other conspirators, did commit, among
others, the following overi actst

"1, On or about June 3, 1945, at Albuquerque, in the

District of New Mexico, the defendant, DAVID GREENGLASS, met and con-

ferred with HARRY GOLD and at that time delivered to said HARRY GOLD
information relating to the National Defense of the United States,

"2, On or about June 3, 195, at Albuquerque, in the
State and District of New Mexico, the defendant, DAVID GREENGLASS, re-
ceived from H4RRY GOLD the sum of $500,00 in curreney.

"3, On or sbout the 3rd day of June, 1945, at Albuquerque,
in the State and District of New Mexico, the defendant, DAVID GREENGL.SS,
prepared a sketch of a high explosive lens mold, .

. "L4,: On or about the 3rd'day of June, 19&5, at leuquerdue,
in the State and District of New Mexico, the defendant, DiVID GREENGL.SS

' . prepared a statement concerning the los Alamos Project,

. ’ R TN SRS
nA Tme Bj I I.B . . ;"’«:L.
- ".:(:'“"‘- o

Mr, GRANTHAM further advised that U.S, Distriet Judge = .

" CARL A. HATCH, upon receiving the indictment, set the bond for GREENILASS -
- at $100,000, returnable forthwith in the District of New Mexico.

Certi-
fied copies of the indictment and warrant were forwarded Air Mail Special
Delivery that same date by Mr, GRANTHAM to the U,5, Attomey, Souvthern .
District of New York, o ; ] A R

-2 =
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At Los Alamos, New Mexico

Mr, W. J. McELWREATH, Atomic Energy Commission, Director
of Security, Santa Fe Operations Of ice; Dr. RALPH C. SMITH, Assistant
Direcior of Classification and Security, Los Alamos Scientific Labora-
tory; P. F. BELCHER, deputy to SMITH, were advised by the reporting
agent in the presence of Special Agent FREDERICK W. iRMSTRONG on July 3,
1950, as to the nature of the testimony expected from WENDELL EDWARD
M/iRSHMAN, Dr, SMITH advised that in this testimony anticipated from
MARSHMAN, there was no information that was classified by the Atomic
Energy Commissxon and expressed the opinion that it could be "printed
in the newspaper.

Dr. SMITH and those present were read verbatim the fole-
lowing exerpt fmm the statement of subject GREENGL.SSs

”I think that I gave GOLD a sketeh of high explosive .
1en:3 mold, or something of that type of thing which was an experiment to
study implosion effects on a steel tube, to understand what effect it
would have on uranium so it could be determined how they could arrive
at a critical mass that would not explode before detonation.’

Y T N

"I have furnished a rough pencil sketch of a portion of
the above mentioned high-explosive implosion test to FBI Agents,

The gentlemen attending the conference also exammed a
photostatic copy of the sketch prepared by subject GREENGLASS,

Dr. SMITH advised that the statement above quoted dealt
with "classified material” and that the sketch examined by him was also
one pertaining to "classified material." He stated that this material
was classified at the time GREENGL.SS was stationed at Los Alamos, was
presently clasa:l.t‘ied and had been classified dur.mg the mtarvening
per“‘ oda

-PENDING-
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Dr, SHITH end those prescn: were advised of the testimony
expect-d from MARSHMAN as it appears in the Newark teletype to the Bureau,

New York and £lbuquerque dated June 27, 1950,

At the time of the conference, Dr. SMITH was advised that
the UsS. Attorney was not availsble for a conference on the date of this
interview, July 3, 19503 but that Mr, GRANTHAM, the U.S. Attorney, would
be available in his office at Santa Fe, New Mexico, on the merning of
July o, 1950, Dr. SMITH was further informed that Mr. GRANTHAM had ex~
pressed the intention of relying on Dr. SMITH for testimony 25 to the
classifiad character of the information a'legedly disclosed by GREENGLASS
and that Mr. GRANTHAM would be availsble for any appropriate conference
on the morning of July 6, 1950, at 9:00 a.m, :

PP TG,
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Caopies of this report are being forwarded to Philadelphia
for their information in view of GOLD!'S present :anarceration within that
district.

ALBUQUERQUE DIVISION

At Albuquerque, New Mexico

“Will follow and report prosecutive action.

RFTERENCEs Report of SA HENRY L. MC CONNELL dated 6/16/50 at
Albuquerque,

Report of SA LEO He FRUTKIN dated 6/23/50 at
New York City.

Newark teletype to the Bureau, New York and
Albuquerque dated 6/27/50,

‘Albuquerque teletype to the Buread, Philadelphia
and New York dated 7/1/50.

_ Bureau teletype to Albuquerque dated 7/3/50.
»Albuquerque teletype to the Burcau dated 7/6/50:

Albuguerque memo tb the Bureau, tct New York,
‘dated 7/10/50,

Sy
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THE BEST COPIES OBTAINABLE ARE
INCLUDED IN THE REPRODUCTION
OF THE FILE. PAGES INCLUDED
THAT ARE BLURRED, LIGHT OR
OTHERWISE DIFFICULT TO READ
ARE THE RESULT OF THE CONDITION
AND OR COLOR OF THE ORIGINALS
PROVIDED. THESE ARE THE BEST
COPIES AVAILABLE.
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‘ THIS CASE ORIGINATRD AT 7 2 i iz‘:iﬂ:mm*“ss‘_m% RMC
MEFORT MADK AY DATE WHION REFORT MAOR BY ’
NEW YORK 8/5/50  1/12,14,16-22, 1E0 H. FRUTKIN
s CHARACTER OF CASK
L ey FhoroTersTe MeNTATID
DAVID GREENGLASS, was, BPIOMGE = R .- ___\;;_: -

Jec fl*“f"""

. ment of DAVID GREENGLASS was searched pursuant to a {f '\F

Ciiiwcibs

DAVID GREENGIASS was indicted 7/6/50 at Santa Fe, New
Mexica, charged with a conspiracy to violate Sub Section
(A), Section 32, Title 50, U.S.C. DAVID GREZNGLASS
furnished additional voluatary signed statements.

WALTER YOSKI furnished signed statement describing N0
high explosive le?$ experiment., DAVID GREENGLASS :

recalls that RUT ENGLASS staved at Franciscan HoteX,\ ' <
Albuquercue, New/Mexieo, in latter part of November, =~ ?}
1okh. Original wrapper from "$4.,000.00" given to =
DAVID GREFENGLASS by JULIUSYROSENZERG recovered. ; T AN
Signed statements regardife the "34L,000.00" obtained _ . N
from LOUT%T!L ormation obtalned from DAVID 5L 3z
GRZENGLASS regarding MIKE and AN ROVICH, NAT ~ ™« ;’

SUSSMAN and RUSSELL MceNUTT., RUTH and DAVID GREENGIASS
identified MIKE and AN‘\IE GIDO%OVICH fron group photo-

—"
graphs. A

LASENG. £
e f\\‘_; Ay I8 N J
0@ 7 /877 DL'“L‘;\‘I\K‘ ﬁ CLQ%AJ 73 /gf

be recalled that on June 15, 1950 the apart~ 3

waiver of search executed by GREENGLASS. Among the,g N
letters found there were the following: v" Qoq

1., Letter from Mrs. D, GREENGLASS, 266 Stanten Streeﬁ ‘
New York City, dated July 31, 1944, and addressed to ./
7/5 DAVE GREENGIASS, Oek Ridge, Tennessee, in whieh /

| A ﬁit'ui 3tated, as follows: /
‘mr .,‘;:",,.. ' DO NOT WRITE IN THESE SPACES f -
ICOPIES DESTROYED . 51877221

E—Albuquerque (65~39) . : ‘

2-Philadelphia (65-44331) :
2-Nashington ;.u(ald (65-5L25) R 7

1-Cleveland

" (Copies cont'd.) F’ZT IS

%l/&.i :

P4g Pig
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NY 65-15336
"Dar];.ng, -
. From what you say I have an idea of where you are., I

guess you're not far from Knoxville and the TVA Projects But I can't pry
you with Qquestions ¢ « + ¢« JULIE was in the houee and he t0ld me what
you must be working on., Sweets, I can!t discuss with you (and certainly
no one else efther) but when I see you Y!1l tell you what I think it is
and you needn't commit yourself,."

2. Letter to Mrs. R. GREENGLASS, 266 Stanton Street, New
York City, postmarked Kansas City, Missouri, August L,
194LY;, signed DAVE, in which he stated, as followss

"lba.r’

" I have been very reticent in my writing about what I am

doing or going to do because it is a classified top secret project and as
such I can't say anything. In fact I am not even supposed to say this

Mhoooo

" PeSs o ¢ o Not a word to anybody about anything except
ﬂ&ybe JULIE,"

It will also be recalled that on June 16, 1950 JULINS
ROSENEFRG was personally contacted at his home, 10 Monroe Street, Apartment
GE-1Y, New York City, and he woluntarily accompanied SAS William F. Norten
and John A, Harrington to the New York Office where he was interviewed
by them. ROSENBERG furnished the following informationi

N e Ap @ MR G un G Ve G e u @B S0 Ov SN G @GF Sn R Gn Gn G5 B GD WD G G G D @ e o0 S W s W

Copies (oont'd.)

1-Albany 7-New York (1-KY 65-1532})
1-barralo . 1-NY 65-15348)
I~los Angeles 1-NY 65-15255)
l~Newark
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NY 65-15336

ROSENBERC said he was born 12, 1918 the Washington
Heights section of Manhattan, New York. His father, was a tailer
by occupation and had been born near Warsaw, Pofland, at a place he believed
to be named Novigrov, in 1888 or 1889, ias Father entered the United
States in early 1900, His mother, was born at Lumsge, Poland
in 1888, His parents were married on Clinton Street, New York City, in
1906 or 1907. He was graduated from Public School 88, located on Lewis
and Rivington Strecets, Manhattan, New York. He was graduated from Seward
Park High School in June, 1934, He then entered the City College of New
York, School of Engineering, and graduated with a B, S. Degree in Electrical
Engineering in February, 1939. He attended the Day School during this
period although he took some courses in the Evening Session., While in
college he was a member of the American Institute of Electrical Engineers
but he engaged in no sports and achieved no schelastic honors.

In 1938 or 1939 he took an aercnautical drafting course
in the Union of Engincers School, located on East 16th or 17th Street, New
York City, and in 1940 he studied airplane structure, aerodynamics, and
aviation motor design at the Guggenheim School of Aeronautics, and in 1940
he took a tool design course at the Polytechnic Institute of Brooklyn, New
York.

ROSENEERG said he was employed in the latter part of 1938
by the Nabor Electric Company, East 22nd Street, New York City, working
on electric installatdons.

ROSENBERG said that his instructor at the Union School
was a Mr. WILLIAMS, who operated the Williams Aercnautical Company, West 17th
Street, New York City, and he was employed by WILLIAMS between 1938 and

1935

ROSENEFERG married
GREENGLASS, on June 18, 1939, Hie wife, ETHEL, was employed by the United
States Census Bureau at Washington, D. C.

ROSENEERG had previeusly filed applications for various
United States Civil Service positions and in the Summer of 1940 he was
appointed as a Junlor Inspection Engineer with the United States Army Sig-
nal Corps and given a P-l Civlil Service rating. He was first assigned to
the Brooklyn Army Bese, Brooklyn, New York, for twe years. Then, he was
assigned to the Philadelphia Procurement Agency of the Signal Corps at
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Philadelphia, Pennsylvania for a one year period, and he was aseigned for
two years at the Newark Procurement Agency, Newark, New Jersey., In 19LL
or 1945 he was fired from the Newark Signal Corps Inspection Agency for
alleged subversive activities. ROSENBERG seid that his job was to set
up ingpection units for the Army Signal Corps with a factory and to see
that the manufactured product passed all inspection requirements from the
time the contract was awarded until delivery, He said he worked in pri-
vate industry on radio receiving sets and transmitters. ROSENBERG sald
he never worked at Fort Monmouth, New Jersey because that was a design
and laboratory agency and he was assigned to a procurement and inspection

agency.

VWhen ROSENBERG graduated from engineering school he wanted
to get a Job and it wag suggested to him that if he joined the Federation
of Architects, Engineérs, Chemists and Technicians Union, he would get a
Job. He went to Union office located on Beckman Street, New York City,
e vhere he met MARC CHERER, who got him into the Union. WMARCEL SCHERER

i at that time was a on organizer and he later designated ROSENBERG to
SO be the Chairman of the Unionts Civil Service Committee. The purpose of
NN this Committee, according to ROSENEERG, was to get the F.i.E.CiT. into
the Government agenciess

,,,,,,

ROSENBERG said that when he was dismissed from the Signal
Corps it was charged that he belonged to the F,A.E.C.T., which was a Com-
munist Union, and being a member of this Union, he was a Communist, It
was also charged that he lived with MA! ARSKY at 111 South Third
Street, Brooklyn, New York, and that POGARSKY was a Union member and was
stated to be a Communist Party membery further, that the POGARSKYS had
Communist Party gatheringes in their home, It was charged that when
ROSENBERG moved into 111 South Third Street, Brooklyn, New York, the "Daily
Worker! appeared under the apartment doors and that when he moved out this
practice was discontinued., A charge was made that ETHEL ROSENHERG signed
some Commurist petition to place a Communiet on the voting ballot. ROSENBERG
S . was told that they had evidence of his membership in & Communist Party

group.

ROSENEERD claimed he wae given no hearing but that he
was working as an Assistant to Lieutenant AICOTT, the Signal Corps Area
Officer, and that he was called to the Newark Inspection Signal Corps Qffice,
Newark, New Jersey, where the charges were read to him. He then made notes
of the charges and was told he had the right to answer them. ROSENBERG
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stated he was suspended from active duty and he then went to the FuA.E.CeTe
Unien for assistance. Th= Union sent him to VICTOBXFAEIN(YITZ, an aStor-
ney with offices on lower Broadmay, New York City. ROSENLERG cliaimed that
because he could not pay for an attorney he answered the .harges himself
and the lawyer examined the answers before he submitted them to the Sig=-

‘nal Corpse He was then notified by the Signal Corps that he was perman-

ently dismissed - &nd he appealed this decision unsuccessfully.

ROSENEERG then became employed at the Imerson Radio and
Phonograph Company, New York City, as an engineer and he then stopped his
activity in the Union, ROSENBERG said he never worked at any Western
Electric plant, but that he worked three or five days at the General Elec-
tric plant loocated at West Lynn, Massachusetts. He was an inspector at the
Jefferson Travers Company located on Second Avenue and 22nd Street, New
York City, in late 1940 and early 1941. For six months in 1941 ho was an
inspector at the RCA plent, Camden, New Jersey., He was later Assistant
Inspector and then Inspector in Charge at the Emerson Radie and Phono-
graph Company, New York City., ROSENEFRG said that though he applied for
entrance into Cooper Union in 1940 ke did not meet the requirements.

. ROSENBERG said that when DAVID GREENGLASS was inducted
into the Army he knew that he was in an ordnance outfit but he did not
know if he was assigned to Maryland. He though® DAVID GREENGLASS was in
California at Fort Ord, He also thought that RUTH GREENGLASS went with
her husband when he was first inducted into the Army. About a year later,
he believed, DAVID GRETNGLASS went to New Mexico and RUTH followed him
there., He said he assumed that DAVID GREFNGLASS came to New York with RUTH
in the Summer of 194 -a furlough., He thought ke met them at his mother-
in-law'!s, Mrs. TESSIZAGREFENGLASS, and that DAVID mentioned something about
his working on a secret project and that he wanted to go overseas with his
outfit. ROSENBERG thought that DAVID came back to New York on a final fur-
lough in 1946, ROSENEERG said that about & year or two prior to DAVID
being in New Mexico mobody knew where DAVID was., ROSENEERG said that he
recalled DAVID had two stripes on his uniform sleeve when he returned on
furlough to New York City. ROSENBERG claimed that he and DAVID did not
discuss the Atom Bomb from the technical standpoint, eithsr before or after
the restrictions were lifted. He said that prior to the dropping of the
Atom Bomb on Hiroshima, Japan, he did not know anything about the Atom
bomb.

JULIUS ROSENBERG said that when DAVID GREENGIASS was in
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the Army RUTH spent a Summer vacation with himself and his wife at his

Summer home at Budd Lake, New Jersey. ROSENEERG claimed *hat when he was

at his mother~in-law's hcme {Mrs, TESSIE GREENGLASS), he was iold thav

RUTH was gclaz to New Mexico to live but he did not know -f she had a

house or apartment to live in, ROSENEFRG did not recall “hat RUTH visited

DAVID before she went out to live in New Mexico but he mzid he believed
RN that RUTH went out there to live a year before DAVID was discharged from
RN the Army. He thought that she lived there less than a year but he could
not recall whether she went out to New Mexice in the late Summer or early
Fall,

In refreshing his reccllection, ROSENHERG said that when
hia son, MICHAEL ALLAN ROSENRERG was born on March 10, 1543, he was at
Orlando Field, Florida on & Job for the Signal Corps and that he believed
RUTH was present at the ecircumcision ceremony and she went out to New
Mexico after his son, MICBAEL, was born. ROSENEERG then recalled that
RUTH went out to New Mexdico in the Fall of 19Lk 2nd ehe went out there to
live permanently. ROSENBERG did not see either RUTH or DAVID GREENGLASS
until the Summer of 1545 when they returned to New York on DAVID!S fur—
lough., ROSENBERG said it was his recolleection that RUTH lived in an apart-
ment at Albuguerque, New Mexioo and that DAVID was not home every night
but he had to get furloughs to sece BUTH,

ROSENBEERG recalled that about & year before DAVID GREENGLASS!

discharge from the Army, RUTH GREENGLASS had a miscarriage in Albuquerque,
New Mexico and this was a few months before they returned to New York on
their Summer vacation. ROSENBERG said that he saw DAVID at the beginning
cf his furlough anc »t the end of his furlovgh, on toth occasions while
he was visiting his mother-in-law, Mrs, TESSIE GRIENGLASS. He also saw
DAVID and RUTH in New York in the Spring of 1946 prior to DAVID'S discharge
from the Army. ROSENEERG admitted that he spoke to RUTH at Mrs, TESSIE
GREEINGLASS! home prior to her departure from New York for New Mexieo and

e he believed that she was going to stay temporarily.

At firgt ROSENBERG 6aid it was not clear in his mind whether
RUTH went to New Mexieco im 19L4L on a visit or if she went out to live
there but he believed she went out to live there in 1944. Then he re-
oalled that RUTH went to New Mexico for a visit in November, 1944 and
stayed a short while and returned to New York.

«

ROSENEERG stated that in the Spring of 1945 DAVID returned
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to New York on a furlough, ROSENEERG believed it was the Spring of 1945
because DAVID was wearing a light Eisenhower jacket. RCSFNEER: also thought
RUTH was stiil in New Yor!c in March, 1945, and tha% RUTE vent wit to New
Mexice alene after DAVID lwd returned there and cbiained zn apartment for
her. ROSENBERG said that DAVID and RUTR did not return 4. New York again
until the Spring of 1946, when DAVID was on his final furiough.

Around the end of July or August, 194l ROSENBERG stated
he knew that DAVID was at Los Alamos, New Mexico in the Ordnance Department,
on some kind of a projects In the Fall of 19L4 RUTH GREENGLASS told
ROSENBERG that DAVID wes at los Alamos working on a secret project.
ROSENBERG elaimed that he did not know it was the Atom Bomb until after
the first Atom Bomb was dropped on Hiroshima. He assumed that since
DAVID was working on a seoret project in New Mexico, DAVID must have been
working on the Atom Pomb, ROSENEERG remembered that in early November,
SR 194k RUTH had spoken on the phone to DAVID in Albuquerque and about & week
L or go after that she went out to New Mexico to visit DAVID, ROSENEERG

#said DAVID obtained a furlough to sce RUTH in Albuquerque,

.....

ROSENBRRG admitted seeing RUTH before she left New !ork

City for her visit to New Mexico., ROSENBERG also saw RUTH when she re-

turned to New York from her visit to New Mexieo, at which time he asked

preses her how DAVID wass RUTH said DAVID was fine and she also told ROSENEERG
that DAVID was working on a secret project at los Alamos,

ROSENEERG was not sure DAVID was in New York on furlough
the Winter or Spring of 1945. He recalled that DAVID was wearing a light
Eiserhower uniform jacket, at whieh point SA Harrington called to ROSENEERG!S
attention the faet that DAVID was at Los Alamos and he would be wesaring a
Summer uniform, rather than Winter clothes. ROSENEERG said that in view
of this it eould have been very esrly in the Spring of 1945 that DAVID
was on furlough in New York because his recollection was thrown off by
reason of the fact that he recalled DAVID'S wearing light clothes,

ROSENEERG esaid he saw DAVID when he came home to New York
L from New Mexdoo and that he saw hin again before he left, ROSENBERG sald
A that these were only social visits or partiea at his mother-in-law!s house
or at the home of one of the members of the family, such as ilr, and Mrs.
PRINTZ.
A SA Harrington asked ROSENBERG if he had ever seen DAVID
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alone and ROSENBERG at first denied this. Then he admitted seeding DAVID
alone on one occasion and said that was to play pool at a local pool room
oalled "Sammy's." ROSENBERG explained that DAVID is very fond of shooting
pOQlo

ROSENEERG was asked if he contacted RUTH prior to her
leaving for New Mgxioo in November, 194k, to request her to sound her

" husband DAVID eut to sece if he would be willing to turn over confidential

information to the Soviets concerning the seeret project he wae working

on at Loe Alamos, ROSENBERG denied contacting RUTH in New York City and
making sush a request of her, ROSENBERG was asked what arrangements he

had made for DAVID to be contaected by the Soviets in Albuquerque, New Mexioo,
and what means of identification was to be useds ROSENEERG denied making
any such arrangemente and he elaimed that he lacked the technieal kmowledge
to question DAVID on what he was working and further, that he did not know
any Russians,

ROSENBERG was Questioned as to whether he recalled arrang-
ing for DAVID to mect him in a oar in New York City and driving to the
East Side of Manhattan to meet an unidentified Soviet who questioned him
about a high explosive lens which was being experimented with at the Los
Alamos Atom Bomb projects ROSENBERG denied that he had made any such ar-
rangements for DAVID to meet any Soviet individuale., ROSENBERG wanted to
mow if DAVID had said that he did this and also wanted DAVID GREENGIASS
to confront him and make this accusation, When he was asked if DAVID did
confront him and reiterate this statement that he would do, ROSENEERG said
he would deny it.

ROSENBERG wag asked to sign a waiver of scarsh of his re-.
sidense and he said he would not sign anything er answer any Questions un-
til hc oconsulted his attorney, The interview was then ended and RO0SENBERG
telephoned the office of VICTOR RABINOWITZ, 76 Beaver Street, New York City,
and arranged for an appointment with him at 5:00 o'clock, June 16, 1950,

Oon July 6, 1950 a Federal Orand Jury sitting at Santa Fe,
New Mexico indieted DAVID GREENGLASS, specifiecally eharging, as follows:

" That from on or absut Janusry 1, 1945, and continuously

thereafter far a considerable period, the exact period being to the Grand
Jury unimown in the District of New Mexioco, and within the jurisdiction of
this Court and elsewhere; DAVID GREENGLASS; the defendant hereinm, did, the
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fUnited States then and there being at onspire, combine, confederate
and agree with HARRY GOLD and ANATOLI A KOVLEV, al TJOHN" and divers

other persons to the Grand Jury unimown, to violate sub-section (A) of -
Section 32, Title 50, United States Code, in that they did conspire, com=-
bine, confederate and agrae, with intent and reason to believe that I+ would
be used to the advantage of a foreign nation, to-wdt, the Union of Soviet
Socialist Republies, to communpicate, deliver and transmit and ailtemp* to
communicate, deliver and transmit to a fareign goverament, to-wit, the Union
of Soviet Sosialist Republics, and representatives and Agents thereof, dir-
ectly and indirectly, documents,; writings, sketches, noteg and information
relating to the National Defense of the Urnited States, to-wit, documents,
writings, sketches, notes and information relating to Atomic Fnergy and
nuclear fission.

" Pursuant to the sald conspiracy and to effect the objects

 thereof, the defendant and other conspirators, did commit, among others,

the followdng overt actss

n 1, On or about June 3, 1945, at Albuquergde, in the Dis-
trict of New Mexico, the defendant, DAVID GREENGLASS, d oonferred
with HARRY GOLD and at that time delivered to said HARR¥XGOLD information
relating to the Natlonal Defense of the United States,

" 2, On or about June 3, 1945, at Albuquerque, in the State
and District of New Mexico, the defendant, DAVID GREENGIASS; received from
HARRY GOLD the sum of $500,00 in currency.

" 3+ On or about the 3rd day of June, 19L5; at Albuguerque;
in the State and District of New Mexioco, the defendant, DAVID GREENGL.ASS,
prepared a .gketch of a high explosive lense molds

" Le On or about the 3rd day of Jme, 1945 at Albuquerque,
in the State and District of New Mexico, the defendant; DAVID GREFNGIASS,
prepared a statement concerning the Los Alamos Projects

The FBI laboratory performed an examination relating to
three white pages and two carbon 8heets of typewriting specimens obtained
from & Smith-Corona Noiseless Portable Typewriter of DAVID GREENGLASS,
265 Rivington Street, New York City, also containing known handwriting of
DAVID GREENGIASS. The FBI IAborntofy coneluded that the DATID
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GREFNGLASS algnatures appearing on a signature oard for Savinge Account
#35169, of the Albuguerqus. Naticnal Trust and Savings Bar'c. Altuguercue,
New Mex)so, had beer wrii‘en by DAVID GREENGIASS, waose kaown siznature
appeared on the typuewritirg specimens mentioned hersinbo e,

The FHI lLzporatory subsequently esanmine:. ohotcriatic
copies of three envelopes and accompanying lettere addretsed to Mrs. R.
GREENGLASS, bearing known handwriting of DAVID GREENILASS, and thoto-
atatic copies of three envelopes and accompanying letters addrsssed to
DAVE GREENGLASS, bearing known handwriting of RUTH GREENGLASS. The FBI
laboratory concluded that the RUTH GREENGIASS pignatures appearing on a
signature eard for Savings Account #35169, of the Albuquerque Kational
Trust and Savinge Bank, Albuquerque, New Mexino, ac well as the RUTH
GREENGLASS signatures appearing on other available specimens, as well as
the "lirs, D, GREENGLASS" signature appearing on one of the specimens, were
written by RUTH GREENGLASS whoge known handwriting was found on the photo-
statioc copies of three envelopes and accompanying letters addressed to
DAVE GREENGLASS.

The FBI laboratory also concluded that the handwriting
on the photoastatic copies of three envelopes and accompanying letters
eddressed to Mrs. R. GREENGLASS, bearing the kmown handwriting of DAVID
GREENGLASS, was writtcn by the writer of the statements signed "DAVID
GREENGLASS, * appearing on the reverse sides of the sheets of paper compris—
ing the known typewriting specimens set out hereinbefore.

On July 17, 1950 DAVID GRFENGLASS was interviewed by
8AS John W. Lewis and Ieo H¢ Frutkin and he furnished the followlng vol-
untary signed statements:

"New York, New York
July 17, 1950

" I, DAVID GREENGLASS, make the followlng statement to
John W. lewis and leo He. Frutkin who have identified themselves to me as
Special Agents of the Federal Bureau of Investigation. I make this state-

o 10 - ‘ .-
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"ment freely and voluntarily and I have been advised of my right not to make
a statement, I have also been advised of my right to an attorney. No ]
promises or threats have been made to me to get me to make thia statement.

I understand that this statement may be used against me in a court of law,

L I was born March 3, 1922 at New York City and my home is

pow at 265 Rivington Street, New York City, New York. I was inducted into

the United States Army April 12, 1943 and was given Army Serial Number 32882473
and was discharged from the army February 28, 1946. About August, 194k,
as a non-comnissioned officer in the United States Army, I was assigned to

a highly-secret army project at Los Alamos, New Mexico, which I later

learned to be the atom bomb projects

n About November 29, 19LL, I traveled from Los Alamos to
Albuquerque, New Mexico, where I met my wife RUTH who had come from New
York City to celebrate our wedding anniversary. On or about that date,
while walking on Route US 66 toward the Rio Grande River in Albuquerque,
my wife RUTH told me that my brother-in-law, JULIUS RCSENBERG, who is
married to my sister ETHEL, had asked RUTH to ask me to furnish information
ooncerning the work I was doing at Los Alamos so that it could be furnished
t0 the Soviet Government. RUTH told me that I was working on the atom
bomdb project., I was very esurprised but told RUTR that I already knew T
was worldng on the atom bomb, She said that my brother-in-law explained
that we are at war with Germany and Japan and they are the enemy and that
Soviet Russia is fighting the enemy and is therefore entitled to the in-
formation, RUTH told me that she did not like for me to get involved in
this matter as she thought it would cause trouble, I told RUTH, however,
that I would agrece to give whatever information came to me in the course
of my employment at Loe Alamos on the atom bomb project.

n I had a furlough from about December 30, 19LL to about
January 20, 1545, whieh time I spent in New York City. While in New York
City during that time I talked to JULIUS ROSENEERG and ROSENBERG des-
oribed to me generally how the atom bomb functionss I later learned through
my employment at Los Alamos that the bomb which ROSENBERG had deseribed to
me at that time was the naval type atom bomb which was later dropped on
Hiroshima about August, 1945, During this same meeting with JULIUS ROSENBERG
in January, 1945, I furnished JULIUS ROSENBERG with a list of names of per-
sons employed at Los Alamos whom I believed to be ideologically suited for
recrultment to furnish information concerning the atom bomb for the Rus~
sians, ' .

-
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n It may have been during the above-mentioned furlough in -~
January, 19L5 or possibly during a furlough about September, 1545 that the
following incident occurreds

" One night, while I was in New York City on furlough from
the los Alamos atom bomb project, my brother-in-law, JULIUS ROSENBERG,
asked to see me. I borrowed an automobile, drove to the vicinity of about
First Avenue, somewhere between FEast L2nd Street and Fast 59th Street in
New Ycrk City, and parked the car at the curb on a north-bound street
faeing north. JULIUS ROSENBERG walked over to the car and told me to wait.
Then he walked away and came back with a man and introduced him to me by
first name which I do not recall. The man got into the car and JULIUS
AOSENBERG walked away. I drove the car around in New York City for about
15 minutes while the man asked me Questions about a high explosive lens
which was being experimented with at the Los Alamos atom bomb project at
that time. I tried to describe the lens to the man while I was driving
but was unable to furnish him with a great deal of information concerning
it becausec I was concentrating on the driving. After I let the man out

of the ecar I never saw nor heard of him againe. At the end of my furlough
time I returned to my assignment at los Alamos,

" About February, 1945, my wife RUTH moved to Albuguerque,
New Mexico, She szid she had been told by JULTUS ROSENBERG that a2 woman
named ANNE would come to Albuguerque, New Mexico, and would meet RUTH in
front of a2 store on Central Avenue in Albuquerque, at whieh time arrange-
ments would be made for a meeting to pick up information to be furnished
by me concerning the atom bomb. As I recall, ANNE was supposed to come to
Albuquergue about the latter part of May and RUTH was to walk in front of
the storec at a certzin time on three different consecutive days until the
meeting with ANNE should be made. This meeting, however, never occurred,

" About June, 19L5, a man came to the apartment where my
wife RUTH was living at 209 North High Strcet, Albuquerque, New Mexico,

He had with him a torn piece of cardboard which matched a torn piece of
oardboard I had been furnished as a means of identifying the person to whom
I was to furnish information concerning the atomic bomb, I am unable to
recall at this time whether my half of the torn cardboard was furnished to
me by JULIUS ROSENBERG during my January, 1945 furlough in New York City
oc whether ROSENEERG had given it to my wife RUTH to give to me when she
moved to Albugquerque in February, 1945. This man who had the proper id-
entification, I believe, introduced himself to me as DAVE, although I am
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Mot certain of the name he usedj however, I later recogniged this man's
pictures in various newspapcrs as being HARRY GOLD. At the time GOLD came
t0 me in Albuguerque in June, 1945, I furnished him with a liet of names
of persons employed at the Los Alamos atom bomb project whom I thought
might be ideologically tuited for recruitment to furnish information to
the Russians concerning the atom bomb and I also gave him a sketch of a
high explosive lens mold which was an experiment to study implosion ef-
fects on a steel tube to understand the effect it would have on uranium
80 that it counld be determined how a eritical mass could be arrived at
which would not explode before detonztdon. I also furnished GOLD with
information concerning the identity of a world-famous scientist who was
working at Los Alamos under an assumed name and also furnished information
that Oppenheimer and Kisti.kowsky were working at Los Alamos. GOLD told
me that I was living in a rather poor place and said I could probably use
some money. 1 answered that I could usc some money. GOLD then gave me
an envelope containing $500 in curremsy. GOID said that he would come
back to see me again and I agreed to sece him but he never contacted me
again. My wife RUTH also met GOLD at that time.

" T had a furlough from Xos Alamos about September, 1945,
which I spent in New York City. Almost as soon as I got to New York City
JULIUS ROSENHERG got in touch with me and I met him on the street some-
where in the eity. At that time I furnished JULIUS ROSENBERG with an un-
scaled envelope containing the information I had been able to gather con-
carning the atomic bomb, as well as a couple of sketches of the molds which
make up the aton bomb. To the best of my recollection, the information I
furnighed ROSENBERG concerning the atom borb at that time is substantially
as follows:

U The atomic bomb is made up of 36 pentagonal-shaped molds,
Yhen all set together, the molds form a sphere made of a high explosive,
with a ball of plutonium in the center. 1Inside the plutonium is a sphere
of beryllium. A barium plastic shield is in between the plutonium and the
high explosive. The high explosive has two detonators for each high ex-
plosive segment. The detonators are connected to a number of condensers,
possibly about 36 or 72. The condensers are also ealled capacitators.

The number of detonators is twice the number of molds and the number of
condensers is equal in number to the detonators. The beryllium has a
hollow centers The beryllium has a number of cone-shaped heles in it.

The apex of each cone is toward the periphery of the beryllium. The bery= « -

1lium is gold~plated which prevents it from emitting neutrons. The de~
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%tonation of the high explosive causes the plutonium to be ecrushed or im-
ploded and thercfore increases the number of plutonium ncutrons which are
free, The baryllium also becomes imploded amd the beryllium neutrons are
Jetted out through the cones into the mass of plutonium which sets off the
chain reaction of the plutonium which results in an atomic explosion.

" I d not know whether ROSENBERG recad thes above information
or what disposition he made of it. He did not give me any money for the
information at that time. The war was over at that time and I was hoping

to be discharged from the army in the near futures ROSENGEARG at that time
attempted to persuade me to continue my employment at the Los Alamos atom
bomb project in a civilian capacity after such time as I should be discharged
from the army. I declined to follow this advice, inasmuch as I desired to
return to my home in New York City.

n Shortly after my discharge from the army February 28,
1946, I returncd to my home in New York City and after a few months be-
came associated in business with JULIUS ROSENEERG. He and I and others
were partners in the G & R Engineering Company, New York City, in 1346,
and continued that arrangement when that company was taken over by the
Pitt Machine Products Company, Incorporated, New York City. I severed

my relations with the latter company in September, 1949. During my asso-
ciation with JULIUS ROSENEERG in business from 1946 to 1949, I learned
through conversations with him that he has been extensively engaged in
Soviet espionagees He has told me that he has contacts with scientists

or engineers in Cleveland, Ohio, and in upstate New York, I believe at
Syracuse, Rothester, Buffalo, and Schenectady. He also told me that usually,
where he has a contact who is a sclentist working at some plant or labor-
atory doing secret work, that he also has a contact with a2 tschnician or
gome insignificant person who makes microfilm of the information furnished
by the scientist. This microfilm is then taken to some movie theater

in New York ty JULIUS ROSENHERG where it is hidden in some obscure place
by the contact and is shortly thereafter picked up by the Russlans. He
hae told me that in somc instances his contacts furnish him the information
before it is mderofilmed and in those oases, ROSENBERG himself makes up
the mierofilm, For this purpose, he has a leica camera and also has two
apartments having no tenants where he does the photographic work. Ome

of these apartments is losated in the vieinity of 12th Street and Avenue
B in New York City and is & furnished apartment. The other is located
somewhere in Greenwich Village, New Yorks I do not know whether he has

-1 -



NY 65-15336

frented both of the above apartments at the same time. He offered to let
me use the apartment at 12th Street and Avenue B for living quarters when
I was discharged from the army in February, 19463 however, I declined this
offer as I did not wish to have any further participation in Soviet es-
pionage and so did not see the apartment. ROSENBERG has told me that when
he wants to meet any of his Russian espionage superiors in person that
RARARS arrangements are made for them to meet him somewhere on Long Island and
I that on those occasions the Russian is very careful to elude any survell-
lance that is being conducted on him, JULIUS ROSENEERG told me that he
knows about 2 sky platform the United States Govermment is working on in
upstate New York. He explained that this project is presently in the stage
st e where the mathematics are being worked out and it would consist of a plat-
RS form at a point in space where gravity ceases to exiast, perhaps about
5,000 miles from the earth., He also told me that he kmows of work being
done on atomie energy in connection with its use in producing power for
airplanes. He has mentioned a contact in upstate New York who is working
on jet airplanes. He has since my discharge attempted to persuade me to
become a student of nuclear physies at the Massachusetts Institute of
Technology to be financed by him and the GI Blil of Rights in order that
I could make contacts in the field of nuclear physics to obtain information
for the Soviet Government. He alsoc on one occasion attempted to persuade
\ me to become a student at the University of Chicago at Russian expense
scccerayr because several of the persons there previously worked on the Los Alamos
atom bomb ject. He has also told me that he is known to ELIZABETH EENTLEY
and JACOFBAGOLOS. ROSENEERG was under the impression that he had introduced
me to HA GOLD; howewver, that is a mistake. ROSENBERG has told me that
the Russians are very weak in electronics and radio tubes and any informa-
tion in that regard is very wvaluable to them. JULIUS ROSENBERG also
once told me that he took the whole proximity fuse out of Emerson Electric
Company in a briefcase while ROSENBERG was employed there and that the
proximity fuse was a highly secret invention at t!}at time.

o » The person named ANNE!WM ve, who was supposed '
R to have contacted RUTH in Albuquerque, New Mexico, is married to MIKE,S(LOFOV' CH

whose last name I cannot recall. I do not know whether I ever met ANNE
but have a vague impression of having met her onee at the home of JULIUS
ROSENEERG. I remember that MIKE attended Brooklyn Polytechnic Institute,
Brocklyn, New York, while I was there in 1940 and I believe that he was a
freshman at that time in the day school and probably went on to graduate
as I understand he is now a graduate engineer. About the Summer of 1948,
MIKE came to the Pitt Machine Products Company, Inc., and asked to sce

S
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"JULIUS ROSENEERG who was not there at the time. He told me I believe
that he was ther workdng at some establishment in Ohio which I believe
may be Gibbs and Cox in Cleveland; QChio, MIKE ig described as followsi
age, about 32 yearsj height, S5!8n-5'9"; weight, 185-190 1lbs,p build,
heavy, muscular, solid; hair, black, bald in center; round head, muscular
Jaws, smokes pipe and talks with pipe in mouth, ruddy complexion, good
teethy nationelity, born in United States, of Russian or Ukrainian an-
cestry; heavy beard, but smooth shaven.

" Through conversation with JULIUS ROSENBERG, I got the
impression that the man who previocusly rented the apartment at 10 Monroe
Street, New York City, now occupied by ROSENEERG, was an engineer also
engaged in Soviet espionage and it was through this medium that ROSENBERG
was able to get the apartment. This man left New York City ostensibly to
go to the West Coast to live but instead went to China. ROSENBERG also
told me that a number of the seientists who attended the Cultural and
Scientific Meeting at the Waldorf-Astoria Hotel in New York City some time
ago, were contacts of ROSENBERG. ROSENBERG also told me that one of his
contacts is a man who flew to Egypt as a $200-a-day consultant on an
Egyptian dam project. This trip was made in the summertimec between the
period from 1946 to 15L9.

" Periodically, since I was discharged from the army, I
have borrowed swas of money from JULIUS ROSENBERG in different amounts up
to $200 each which probably totals about $1,000. On each occasion,
ROSENFERG would tell me that he would have to borrow the money from someone
elsc to let me have it. I regarded each of these as loans but because of
my knowledge of ROSENBERG'S Soviet espionage activities, I believe that
ROSENBERG regardcd them as blackmail,

" About February, 1950, when KA CHS was arrested in
England, ROSENBERG came to me and said that I would have to leave the
country because FUCHS! arrest would lead directly to GOLD. I declined,
however, to leave the United States. When HARRY GOLD was arrested, JULIUS
ROSENBERG camc to me and pointed to GOLD!'S picture in the paper and said
that this is the man who contacted me in Albuquerque and that I would have
to leave the country, He said that more important persons than I have
left the country already and that JOEL BARR had left the United States
before FUCHS was arrested and is doing work for the Russians overseas.

He gave me $100C.CO for expenses to get out of the United States. I told
him that this was not enough money for me to leave because I had numerous

.
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ndebts to pay. A few days later, JULIUS ROSENBERG again came to my home
and gave me $4,000 in twenty—dollar bills to leave the country. I be-
lieve that day was Sunday, May 28, 1950. T indicated to JULIUS that I
would leave the eountry and he said I should leave any time after June 11,
1950. JULIUS gave me the following instructions as to what I should do
in this regards I was to go to Mexico City by train with my family. There
I was to rent a house and write a letter to the Soviet Embassy at Mexdco
City. In the latter, I was to mention something about the United Nations.
I was then to wait three days, at which time I would go to ths Plaga De
La (something or other) and stand in front of a statue of Christopher
Columbus at 5:00 pem, with my thumd in a Mexieco City etreet guide. A

man would then ecme to me and say have you ever seen such a statue before.
I was to answer no, that I have lived in Okdlahoma all my life. He was to
say there is a much better statuc in Paris. The man would then give me
passports and money for a trip to either Stockholm, Sweden, or to Berne,
Switzerland, where I was to repecat the same procedure and if I were to go
to Stockholm I would stand in front of a statue of Linneaus, at which time
I would receive the necessary papers to continue my trip to Czechoslovakia
where I was to write to the Soviet Ambassador to merely state 'I am hered!

" JULIUS ROSENEERG also told me that some of the Soviet
espionage agents are not Russians but are in the diplonatic serviee of
friendly nations, that is nations that are not behind the iron curtain.

" Ny wife and I decided not to leave the country but wanted
to give ROSEI "G the impression that we intended to leave. Ve decided
to go to the mountains in upstate New York and stay there until ROSENZERG
left the country as he indicated he would do, Ve planned to return to
New York City after we had learned of ROSEN3ERG!S departure. I assume
that ROSENBERG has not departcd from the United States becausc he is under
gurvelllance by the Fedcral Burecau of Investigation.

on I have read the above statement consisting of this page

and ten preceding pagses. It is true to the best of my kmowledge,
"itnessess /8/ DAVID GREENGLASS

John V. Leﬂiﬂ, Special Agto’ Fm, NIC,
Lo H. Fmtﬂn, Sp. Agt., FBI, NYC n

B 2K 2R BRI 20 R B B OBE R AN

-17 =



......
-----

-----
.....

--------
AAAAAA
444444

Sy

NY 65-15336
" New York, New York
Juy 17, 1350
" I, DAVID GREENGLASS, make the following statement to John

W. Lewls and ILeo H. Frutkin who have identified themselves to me as Spec-
Jal Agents of the Federal Bureau of Investigation. I make thic statement
freely and voluntarily and I have been advised of my right not to make a
statement. T have also been advised of my right to an aitorney. No
promises or threats have been made to me to get me to make this statement.
I understand that this statement may be used ageinst me in a court of law,

" Y was born March 3, 1922 at New York Ciily and my home is
now at 265 Rivington Street, New York City, New York. I was inducted into
the United States Army April 12, 1543 and wos siven Army Serial Number
32882473 and was discharsed from the army February 23, 19L6. About Aug-
ust, 1944, as 2 non-commissionad officer in the United States Jrmy, I

was assigned to a hichly-secret army project at Los Alamos, New Mexdco
which I later learned to be the atom bomb project.

n About November 29, 19LY, I traveled from Los Alamos to
Albuquerque, New Moxico where I mst my wife RYTH who had come from New
York City to ceiebrate our wedding anniversary. Ou or about that date,
while walking on Route US 60 toward the Rio Grande River in ilbuZuerque,
my wife RUTH vold me that my brother-in~law, JULTUS ROSENEZRG, vwho is mar-
ried to my sister RiHEL, lLad asked RUTH tc ask me to furnish informaticn
concerning the work I was doing at Los Alemos so that it could be {urnished
to the Soviel Government. RUTH t51d ms that T was working on the atom
bomb prejects I was very surprised but told RUTH that I already knew I
was working on the atom bomb. She said that my brother-in-law explained
that we are at war with Germany and Japaan and they are the enemy and that
Soviet Russia is fightinz the enemy and is therefore entitled to the in-
formation. RUTH told me that she did not like for me to get involved in
this matter as she thought it would cause trouble, I told RUTI, however,
that I would agree to give whatever information came to me in the eourse
of my employment at lLos Alamos on the atom bomb project.

" I had a furlough from about December 30, 19LL to about
Janvary 20, 1945, which timc I spent in New York City. Vhile in New York
City during that time I talked to JULIUS ROSENBERG and ROSEVBERG descerided
to me generally how the atom bomb functions. I later learned through my
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femployment at Los Alamos that the bomb which ROSENFERG had deseribed to me

at that time wae the naval type atom bomb which was later dropped on Hiroshima

about August, 1945, During this same mesting with JULIUS ROSENBERG in

January, 1945, I furnished JULIUS ROSENBERG with a list of names of per-

sons employed at los Alamos whom I believed to be ideologically suited

gar z:;ruitment to furnish information concerning the atom bomb for the
S8 Sa

" It may have been during the above-mentioned furlough in
January, 1945 or possibly during a furlough about September, 1945 that the
following incident occurreds

" One night, while I was in New York City on furlough from
the Los 4lamos atom bomb project, my brother-in-law, JULTUS ROSFNJERG,
asked to sce me. I borrowed an automobile, drove to the vieinity of about
First Avenue, somewhere between Fast i2nd Sticet and East 59th Street in
New York City, and parked the car at the curb on a north-bound street
facing north. JULIUS ROSENBERG walked over to the car and told me to wait.
Then he walked away and came back with a man and introduced him to me by
first name which I do not recall. The man pot into the car and JULIUS
ROSENBERG walked awazy. I drove the car around in New York City for about
15 minutes vhile the man asked me questions about a high cxplosive lens
which was being experimented with at the Los Alamos atom bomb project at
that time. I tried to describe the lens to the man while I was driving
but was unable to furnish him with a great deal of informaticn concerning
it because I was concentrating on the driving.  Aftcer I let the man out
of the car I ncver saw nor heard of him again. At the end of my furlough
tirie I returned to my assignment at Los Alamos.

" About February, 1945, my wife RUTH moved to Albuquerque,
New Mexico. She szid she had been told by JULIUS ROSENBERG that a woman
named ANNE would come to Albuquerque, New Mexico and would meet RUTH in
front of a store on Central Avenue in Albuguerque, at which time arrange-~
ments would be made for a meeting to pick up information to be furnished
by me concerning the atom bomb. As I recall, ANNE was supposed to come
to Albuquerque about the latter sart of May and RUTH was to walk in front
of - the storec at a certain time on three different consecutive days until
the meeting with ANNE should be made. This meeting, however, never ocecurred.

" ALbout June, 1945 a man came to the apartment where my
wife RUTH was living at 209 North High Street, Albuquerquc, New Mexieo,
He had with him a torn piece of cardboard which matched a torn piece of
cardboard I had been furnighed as a means of identifying the person to
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*whom I was to furnish information concerning the atomiec bombs I am unable
to recall at this time whelher my half of the torn cardboard was furnished
to me by JULIUS ROSENBERG during my January, 1945 furlough in New York City
or whether ROSENBERG had given it to my wife RUTH to give to me when she
moved to Albuquerque in February, 1945. This man who had the proper iden-
tification, I believe, introduced himself to me as DAVE, although I am

not certain of the name he usedj however, I later recognized this man's
pictures in various newspapers as being HARRY GOLDs At the time GOLD came
to me in Albuquerque in June, 1945 I furnished him with a list of names

of persons employed at the Los Alamos atom bomb project whom I thought
might be ideologically suited for recruitment to furnish information to
the Russians concerning the atom bomb ard I also gave him a2 sketch of a
high explosive lens nold which was an experiment to study implosion effects
on a steel tube to understand the effect it would have on uranium so that
it could be determined how a critical mass cculd be arrived at which would
not explode before detonation. I also furnishsd GOLD with information
conccrning the ideniity of a world-famous scientist whe was working at

los Alamos under an assumed name and also furnished information that
Oppenheimer and Kistiakowsky were working at Los Alamos. GCLD told me
that I was living in a rather poor place and said I could probably use some
money, I answered that I could use some money. GOLD then gave me an
envelope containing $500 in currency. GOLD said that he would come back
to see me again and I agreed to sec him but he never contacted me again,

My wife RUTH also met GOLD at that time.

" I had a furlough from los Alamos zbout September, 1945,
which I spent in New York City. Almost as soon as I got to New York City
JULIUS ROSENBERG got in touch with me and I met him on the street some-
where in the ecity. /At that time I furnished JULIUS ROSENZERG with an un-~
sealed envelope containing the informaticn I had been able to gather con-
cerning the atomic bomb, as well as a couple of sketches of the molds which
make up the atom bomb, To the best of my rcecollection, the information

I furnished ROSENEERG; concerning the atom bomb at that time is substantially
as follows:

" The atomic bomb is made up of 36 pentagonal-shaped molds.
¥hen all set together, the molds form a spbere made of a high explosive,
with a ball of plutonium in the center. Inside the plutonium is & sphere
of beryllium, A barium plastic shield is in between the plutonium and the
hich explosive, The high explosive has two detonators for each high ex-
plosive segment. The detonators arc connected to a number of condensers,
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"pogsibly about 36 or 72, The condensers are also called capacitatorse.

The number of detonators is twice the number of molds and the number of
condensers is equal in number to the detonatorss The beryllium has a
hollow centere The beryllium has a number of cone-chaped holes in it.

The apex of each cone is toward the periphery of the beryllium. The bery-
liwn is gold=plated which prevents it from emitting ncuirons. The de-
tonation of thc high explosive causes the plutonium to be crushed or im-
ploded and therefore increases the number of plutonium neutrons which are
frees The beryllium also becomes imploded and the beryllium neutrons are
jetted out throush the cones into the mass of plutonium which sets off the
chain reaction of the plutonium which results in an atomic =xplosion.

" I do not know whether ROSENEERG read the above information
or what disposition he made of it. He did not give me any money for the
information at that time. The war was over at that time and I was hoping
tc be discharged from the army in the near futurc. ROSENEERG at that time
attempted to persuade me to continue my employment at the Los Alamos atom
bomb project in a civilian capacity after such time as I should be discharged
from the army. I declined to follow this advice, inasmuch as I desired
to return tc my home in New York City.

n Shortly after my discharge from the army February 28,
1946, I returned to my home in New York City and after a few months became
associated in business with JULIUS RUSZNBEAG. He and I and others were
partners in the G & R Engineering Company, New York City, in 1946, and con-
tinued that arrangement when that company was taken over by thz Pitt Machine
Products Company, Incorporated, New York City. I severed my relations

with the latter company in Seplember, 1249, During my association with
JULTUS ROSENSZRG in business from 1946 to 1949, I learned through conver~
gations with him tizt hec has been extensively engaged in Soviet espionage.
He has since my discharge attzmpted to persuade me to become a student of
nuclear physics at the Massachusetts Institute of Technology to be financed
by him and the GI Bill of Rights in order that I could make contacts in

the field of nuclear physics tc obtain ipformation for the Soviet Govern-
ment.s He also on one occasicn attempted to persuade me to become a student
at the University of Chicago at Russian expense becauvse several of the
persons there previously worked on the Los ilamos atom bomb project.

" Periodically, since I was discharged from the army, I

have borrowed sums of money from JULIUS ROSENBERG in different amounts
up to $200 each which probably totals about $1,000. On each occasion
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WROSENBERG would tell me that he would have to borrow the money from someone
else to let me have ite I believe he made these loans to me without

expecting repayment because of the knowledge I had of his Sovict espionage
activities.

“ About February, 1950, when KLAUS FUCHS was arrested in
England, ROSENBERG came to me and said that I would have to leave the coun-
try because FUCH3! arrest would lead directly to GOLD. I declined, how=
ever, to leave the United States. When HARRY GOLD was arrested, JULIUS
ROSENBERG ecame to me and pointed to GOLD!S piecture in the paper and said
that this is the man who contacted me in Albuquerque and that I would have
_______ to leave the country. He said that more important persons than I have
e left the country. He gave me $1000.00 expenses to get out of the United
States. I told him that this was not enough money for me to leave because
I had numerous debts to pay. A few days later, JULIUS ROSENBZRG again
came to my home and gave me $L,000 in twenty-dollar bills to leave the
country. I believ: that day was Sunday, May 28, 1950, I indicated to
JULTUS that I would leave the country and he said I should leave any time
after June 11, 1950. JULIUS gave me the following ingtructions as to what
I should do in this regards 1 was to go to Mexico City by train with my
family. There I was to rent a house and write a letter to the Soviet Em-
o bassy at Mexico City, In the letter, I was to mention something about the
bz United Nations. I was then to wait three days at which time I would go to
the Plaza de la (something or other) and stand in front of a statue of
Christopher Colurbus at 5:00 p.m. with my thumb in a Mexico City street
guide. A man would then come to me and say have you ever seen such a
statue before, I was to answer no, that I have lived in Oklahoma all my
" 1ife. He was to say there is a much better statue in Paris. The man would
then give me passports and money for a trip to either Stockholm, Sweden,
or Berne, Switzerland, where I was to repeat the same procedure and if I
were to go to Stockholm I would stand in front of a statue of Linneaus,
at which time I would receive tnc necessary papers to continue my trip
AN to Czechoslovakia where I was to write to the Soviet Ambassador to merely
state, !'I am heres! ‘

" My wife and I decided not to leave the country but wanted
to give ROSENBERG the impression that we intended to leave, We decided
to go to the mountains in upstate New York and stay there untll ROSENBERG
left the country as he indicated he would dos We planned to return to New
York City after we had learned of ROSENBERG'S departures
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" I have read the above statement consisting of this page
and seven preceding pages. It is true to the best of my knowledge.

/8/ DAVID GREENGLASS
"Witnesses:

John W, LE’WiB, Spece Agt. FuBnI., NYC, NY
Leo H. mtkin, Sp. Agt- FBI, NYC, "

On July 17, 1950 RUTH GREYNGLASS was interviewed by SAS John
A, Herrington and Villiam F, Norton, Jr, and shc furnighed the following
voluntary signed statement:

"New York, New York
Juy 17, 1950

n I, RUTH GREINGLA4iSS, make the fallowinpg statement to John
A, Harrington and William F. Norton, Jr., who have identified themselves

to me as Special Agents of the Federal Bureau of Investivation, United
States Department of Justice, I make this statemznt frecly and voluntarily
after having becen advised of my right not to make a statement, that I have
a right to an attorney, and have consulted an attorney, I understand that
this statement may be used against me in a court of law. This statement

i8 not being made as a result of any threats, promises or duress,

" I was born May 1, 1924 at New York Clty and presently re-
pide at 265 Rivington Street, New York City. I was married to DAVID
GREENGLASS on November 29, 1942 at New York City.

" In the early part of November, 1944, I planned to visit

ny husband DAVID in Albuquerque, New Mexico to spend our wedding anniver-
sary together on November 29, 19LL. DAVID was then in the United States

Army and stationed in the vicinity of Albuquerque, New Mexdeo.

" In the early part of November 194k, one evening I visited
JULYUS ROSENBERG and his wife ETHEL at their home, GE-11, 10 Monroe Street,
New York City., ETHEL ROSENBERG is ry husband!s sister. On the evening
in question, JULIUS ROSENBERG knew that I intended to visit my husband
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"DAVID in Albuquerque, New Mexico about November 29, 19hk. During the course
of the evening, JULIUS ROSENBERG told me that I mizht }ave poticed that he
and his wife ETHEL ROSENBERG in recent months had not Yecn attending any
Communist Party meetings or any functions that had what he described to be
& ¥Red! tinge to them, and that ETHEL ROSENEERG hac not buun buying the
!Daily Worker! at her usual newsstand, To explain to me why he and ETHEL
ROSENBERG had discontinued their open affiliation vih the Oommunist Party,
JULIUS ROSENBERG said that he always wanted to do ro=e than to be Just a
member in the Communist Party and that, therefore, h: had searched for two
years to place himsclf in contact with a group which I believe he described
a8 a 'Russian underground.! In this way JULTUS RO¢ ENBERG felt that he
could do the work that he was slated for. He stat(d that he wanted to do
something to directly help Russia and that it took him two years to find
the group through which this help could be given.

JULIUS ROSENEERG then told me tha’ my husband DAVID was

at that time working at the place wherc the atom boimb was being made and
that this bomb was more dangerous than any weapon that had ever been used,
He also told me that thers were radiation effects from the bomb. At this
time I had no knowledge as to what th: significance of thz atom bomb was,
though I did kmow that my husband was working on a secret project for the
United States Army.

JULIUS ROSENBERG requested me when I visited my husband

DAVID in Albuquerque, New Mexicos to ask DAVID if he would make scientific
information available to the Russians. JULIUS ROSENBERG said that the
Russians were worlking on the atom bomb and that thare was not a free ex-
change of information betwecen the Allics and Russia, JULIUS ROSENBERG
8aid that he felt that Hussia should be placed on an equal plane with the
other Allies as far as the avallability of this atomic informaticn was

eoncerngd,

Because I was very reluctant to do what JULIUS ROSENBERG

requested me to do, his wife ETHEL NOSENPERG, who was present during this
conversation, told me that I should at least ask my husband DAVID if he
would furnish this type of information to the Russians. I was very re-
luctant to do what JULIUS and ETHEL ROSENHERG requested mz to do, but they
finzlly persuaded me to ask DAVID if he wuld be willing to furnish in~-
formation to the Russians,

f1

At a later date, prior to my departure for Albuquerque,
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"New Mexico, JULIUS ROSENBERG gave me about $150 to help pay the expenses
of my trip. In the latter part of November 1944 I left New York by train
for AlbuQuerque, New Mexico. I had previously made reservations by tele~
granm at the El Fidel Hotel, Albuquerque, New Mexico.

e n I arrived at Ailbuguerque, New Mexico a few days before
ry wedding anniversary. DAVID arrived in Albugquergque about November 28,

19LY and joined me at the El Fidel Hotel. We spent our second wedding

anniversary together on November 29, 1944, DLVID had a2 pass for about

five days.

" Just prior to my return tc New York, while DAVID and I
were taking a walk, I told him what JULIUS ROSENEERG had told me about

his working a2t the place where the atom bomb was being made. DAVID asked
o me who had told me about the atom bomb and I told him that JULIUS ROSEN3ERG
e had., I then told DAVID of the request that JULIUS and ETHEL ROSENEEIG

co had made to me that I ask DAVID to furnish the Russians with scientific
information, and I explained their request to DAVID in the same way that
JULIUS and ETHEL ROSENBERG had explained it to me.

" At first DAVID was shocked at what JULIUS ROSENBERG
wanted him to do, At first he said no and he did not make any decision
that same daye. The following day, after having thought it over, DAVID
gaid that he would do what JULIUS ROSENBERG had requested of hime, DAVID
also gaid that -he would discuss this matter with JULIUS ROSENBERG when he
roturned to New York con his expeoted furloughs DAVID told me about the
physical set~up of the Los Alamos installation and he gave me the nanes
of certain people who ware working there in November, 154}, among whom, .
as I now recall, were Oppenheimer and Urey.

n I returned to New York in the early part of December 194k
and JULIUS ROSENBERG came to see me at my apartment at 265 Rivington Street,
cxd Sl New York City and I told him that DAVID agreed to do what he requested.
‘ I also gave JULIUS ROSENBERG the names that I remembered that DAVID had
given me of the people who were working at Los Alamos. I also told
T JULIUS ROSENBERG about the physical set-~up of Los Alamos as DAVID had told
R me. JULIUS ROSENBERG said he would wait until DAVID returned to New York
. on his expected furlough to discuss this matter further with DAVID,

n About a month later, my busband DAVID returned to New

i
.
Y
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"3 later datee 4 day or so later, JULIUS ROSENEERG returned to my apart-
ment azain in the evening and JULIUS ROSENBERG and DAVID left the apart-
ment togsthere DAVID returned to my apartment about two hours later and
told me he had met somebody whom he had not been able to see too elearly
because the man kept his face in the dark, DAVID told me that he had met
this man on & street in the 50's in the vicinity of an elevated railroad,
DAVID said that JULIUS ROSENBERG introduced DAVID to this unknown man say-
ing 'This is DAVE'!, but JULYUS ROSENBERG did not tell DAVID who the man
was °r what his name was., DAVID spent between twenty and thirty minutes
with this unin:wn man but I do not recall what DAVID tcld me he discussed
with this unkncwn man.

" After his furlough, DAVID returned tc Los Alamos, New
Mexico and in March 1945 I went out to Albuquerque, New Mexizo to live,
First I lived in a hctel and then I stayed at the apartment cf a2 friend
of DAVID!IS whose wife had gone back East., When DAVID'S friendis wife
returnced from the East, I then went to a hotel to 1live witil T ficelly
obtained the apartmecnt at 209 North High Stareet, Aibt-wineidi., New Mexdco,
DAVID only came home on week=endsa

" One Sunday morning in June 1945, ¢ mou cane o oy npart-
ment at 209 North High Street, AlbuquerQue; New Mexino and sa’d az win
DAVE from Pittsburghe This man gave my hushaod DAVIT the matsriag At
of the Jello box sida. Tlis man told DAVID whoi irf aralizn he wanted and
DAVID wrotec doewn the information regquegted and Tceld Shis man o 2one bavk
later. This man returned later that same d2y;, ai whick “in: JuVID gove
him some written iatcrmaticn and in returp DOVIL rate’vad a sz0ied envel-
ope frum this man, I recell that DAVID and lh's msn <iervssed how the atom
bomb was dctonated and that this man tcld DWTID that Le wes a chem! s
enginecr. I also recall that DAVID ana this vakn-wn mar discussed lenses
and high~speed esameras, This unknown man also indicavcd to LAVID and me
that he might return at a later date and he wanted infcemation {rom DAVID

- along the same lines as DAVID had given him. He also wanted tc know the
names of the people at Los Alamos who were inclined to be fleftist!s I
think that DAVID gave this man the names of such pecpl.e workding at Los
Alamog,

n After this man received this informavion, we all left
the apartment and we walked to the front of the USO bu'lding in Albuquerque.
Wo left this man in front of the USO bullding and DAVID and I returned to
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York City on furlough and one evening DAVID and I went to JULIUS ROSENBERG'S
apartmznt at 10 ¥onrce Streect, New York City where we met JULIUS and ETHEL
ROSENSFRG and a woman I knew as ANNEs ANNE and her husband MIKE I knew

as old friends of JULIUS and ETHEL ROSENBERG, and ANNE and MIKE at that

time lived at Chappaqua, New York. ANNE remained at JULIUS ROSENBERG!S
apartment for a short pericd of time and then left,

" JULIUS RCSENBERG asked DAVID what he was doing and DAVID
told JULIUS ROSENEERG he was working in the experimental shop at Los Alamom
DAVID explained to JULTUS ROSENBERG that if someone brought in a sketch

of a part he wanted made, DAVID would make it for him because DAVID was

a machinist and thie was the type of work he dids I recall that JULIUS
ROSENBERG asked DAVID how the atom bomb was detonated but I do not recall
what DAVID told JULTUS.

n We all had dinner, After dinner JULIUS and ETHEL ROSENBERQG,
DAVID and mysclf sat around talking., JULIUS told DAVID wha' he wanted

him to do. He did not want DAVID to go out of his way to obtain informa-
tion and he did not want DAVID to be obvious in what he was doing. I did
not understand what JULIUS and DAVID were talldng about heccause it was of

a techniecal nature,

b Before we left JULIUS ROSENBERC'S apartment. JULIJS R0OSENBERG
produced the cover from a Jello box side., JULIUS ROSENEERG, in the

presence of his wife ETHEL, DAVID and myself, cut this Jello box side in

half in an irrcgular manner. One-half of this Jello box sids JULIUS ROSENEERG
gave to DAVID and JULIUS said that he weculd give the nlher helf of the

Jello box side to ANNE, the woman who had becn in hae epartment previcusly
that same cvening. JULIUS ROSENEBERG said +ha* ANITT would come out to see

us in New Mexico to get the information frcm NAVID end that she would pro-
duce the matching half of the box side. I believe ithere wae soze dis-
cussicn by JULTUS ROSENBERG of ANNE being met in a movie theater ai Denver,
Col,

U During DAVID!'S furlough in Janwary 1°L5; JULIUS ROSENBERG
wae very persistent about being with us a great deal at a time #hen we
felt that we wanted to be alone.

L Several days aftcr DAVID had reccived the Jello box

side from JULIUS ROSENEFRG, JULIUS ROSENBERG came to ny apartment aad spoke
to DAVID about DAVID meeting JULIUS ROSENBERG and an unidentifiec man at
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four apartment. We opened the envelope which this man had given DAVID and
discovered that it contained $500. The taking of the money made DAVID and
me fecl worse because it was now apparent that we werc not just passing
information but rather that we were being paid for it.

L then Dre KIAUS FUCHS was arrested, JULIUS ROSENBERG eame
to our apartment and told DAVID and me that the man who had contacted us
in Albuquerque, New Mexieo dn Jume 1945 would be the next one to be pieked
up and that fthey! were going to contact this man to tell him to keep
quiet.

n On May 23, 1950 JULIUS ROSENBERG came to our apartment with
a copy of a newspaper which I think was the New York 'Herald Tribunef

in which appearcd a photograph of one HARRY GOLD who had been arrested in
Philadelphia, Pennsylvania by the FBI. JULIUS ROSENBERG told us that this.
HARRY GOLD was the man who had contacted us in Albuquerque, New Mexiso,
JULIUS ROSENBERG then told us that we had to leave the United States be-
oause sometime between June 12 and June 16, 1950 something would happen

to us, JULIUS ROSENBERG wanted DAVID and me to take our two children with
us to the Soviet Union. JULIUS ROSENBERG was going ¢o obtain United
States passports for us. JULIUS ROSENBERZ said 'My friend tells me be-
fore you get a passport you have to get injeeted against emallpox,!

JULIUS ROSENBERG wanted us to get a doctor to give us a false letter astat-
ing that we had rececived suoh a smallpcx innoculation. DAVID and I re-
fuscd to do this, JULIUS ROSENEERG then told us that he would get his
doctor who lives in Knickerboéker Village, New York City tc prepare such

a lettzr for himself and for us.

" JULYUS ROSENBERG advised us to leave everything we had
in our apartmcnt at Rivington Street and to just take our elothing with
ue and go to Mexico City, Mexico. At Mex{oo City we were to rent a house
and aftcr living there one month we were to write to the Soviet Consulate
. at Mexico City, Mexico using a name which JULIUS ROSENEERG gave us but
sl which I do not recall at the present time, and about three days later
we were to meet someocne in front of a statue in a park in Mexico City,
Mexico, After this meeting we were to travel by boat to Europe and proe
oeed to either Bcrne, Switzerland or some other esity in Europe, the name
of which I do mot recall, where we would again contact the Soviet Comsul-
ate there by letter and three days later we would meet someone in front of
a statue in a park in the European city. At this point cur transportation
tc the Soviet Union would be arranged for us, JULIUS ROSENBERG told us
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®that he thought that it was a golden opportunity for us to go to the
Sovict Union. At this time JULIUS ROSENBERG gave DAVID and me $1,000 in
cash consisting of cld $10 and $20 bills, 4§500 of this I put in a special
checking account at the Manufacturers Trust Company located at Grand and
Norfolk Streets, New York City, and the balance was used to pay some debts
and household expenses,

" About June 2, 1950 JULIUS ROSENBERG returned to our apart-
ment and gave DAVID and me 4,000 in cash, consisting of old $10 and $20
bille. This money was to be used by us for our flight from the United
States, At this time JULIUS ROSENBERG promised us an additdonal $2,000
which we never received from him.

" I would like to make it clear that at the time we received
the $5,000 from JULIUS ROSENEERG we never intended to leave the United
States because this is our country and we want to stay here and live here
and raise our children. I would like to point out that we accepted the
money from JULIUS ROSENBERG because DAVID said that if JULIUS suspected
that we would not leave the United States that some physical harm might
comz to us or our children.

" I have read the foregoing statement consisting of this
page and nine other pages and I have initdalled the bottom of each page
and every eorrection,

o T say that this statement is true to the best of my imow-
ledze and belief,

/8/ RUTH GREENGLASS

mitnesss

John A. Harrington, Special Agent, FBI-N.Y.
Tilliam P. Norton, Jr., Special Agent, FBI-N.Y. "

Oon July 19, 1550 DAVID GREENGLASS was interviewed by
SAS John W. lewis and John A, Harrington and he furnished the following
voluntary signed statements

"New York N.Y,
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nJuly 19, 1950

" I, DAVID GREENGLASS, make the following statement to John
W. Lewis and John A. Harrington whom I know to be spccial agents of the
Federal Pureau of Investigation. I understand that I am not required to
make a statenent and that this statement may be used against me in a
court of lawe I have been advised of my right to an attorney. I make
this stzotement of my own free will and no threats or promises have been
made to me to get me to make this statement.

n I recall that when RUTH came to see me at Albuquerque,

New Mexico to spcend our sceond wedding anniversary together November 29,
194k, that she and Y stayed at the El Fidel Hotel. After a few days we
took a walk on Route 66 beyond the city limits. At that time RUTH told me
of a conversation between her and JULIUS ROSENRERG and ETHEL ROSENEERG
which took place at the ROSENBEERG!S apartment at 10 Monroe Strect, New
York City, in early November, 194, This conversation she said was as
follows: JULIUS told RUTH in effect that he was gathering information for
the Russians, and that he wanted me to give information concerning the work
I was then doing at Los Alamos N.M, JULIUS said that I was working on the
atom bomb. RUTH said she told JULIUS that she did not want to ask me to
do what JULYUS askeds At that point she said that my sister ETHEL ROSENBERG
said well at least ask DAVID to do this. RUTH said she was reluctant to
agrec to this, but that JULIUS and ETHEL ROSENBERG finally persuaded her
that shc should at least tell me what JULIUS wanted me to do,

" I then told RUTH that I was shocked. This was the first
information I had received that I was working on the atom bomb, however I
did not tell this to RUTH. I said to RUTH I know that I am weridng on the
atom bomb., Then I said no, I wont give JULIUS the information. Thc next
day I changed my mind and told RUTH to tell JULIUS that I would furnish
him the information.

n Then I told RUTH to tell JULIUS the following information:
I described the approximate amount of the population at Los Alamos, the ap-
proximate size of the project, and the names of some of the personnel work-
ing there, I think I mentioned the name of Oppenheimer and Urey as con-
nected with the projects '

n In the first week of Jamuary 1945 while I was at home in

New York City on furlough, my wife and I visited JULIUS and EYBEL ROSENBERG
at 10 Monroe Sts New York City, N.Y., At that time I was introduced by
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WJULIUS to ANNE, who JULIUS said was MIKE'S wife, I knew that~JULTUS wais
referring tc MIKE SIDOROVICH whom I had previously known at Brooklyn Poly- -
techs The five of us talked for a while and then ANNE left. I remember
that ATNE put on her coat and when she got to the door she turned around
and I s2id far her t0 remember me to MIKE.,

w After ANNE left RUTH and I and JULIUS and ETHEL had dinner
ao— togecther and spent the rest of the evening in the apartment, After dinner
RO we sat around and talked and JULIUS asked me what I was doing at Los
Alamos. 1 explained t¢o him that someone would bring to me a sketch or
drawing and that I would make parts in the machine shop where I was working
and sometimes I would make changes so that part would function properly.
JULIYS asked me how the atom bomb was detonateds I did nct know at that
timc and so advised JULIUS. :

R » JULIUS then told me what be wanted mec to get in the way
A of information for him from the Los Alamos project. He gave me a general

e desoription of how the naval atom bomb works. JULIUS eautioned me against
sticking out my neck in getting the information for him and said I shculd
RN be very careful not to be obvious. My wife and ETHEL were listening to
SRR the conversation between JULIUS and myself and were also talking between -

. themselves., Toward the end of the evening and befors we left JULIUS!

apartment, JULIUS got out the side of a Jello box, While RUTH, ETHEL and
I watched, JULIUS cut the side of the Jelloc box into two parts, with a
pair of scissors, He cut the side about half way through perpendicularly
and then continued the rest of the cut at about a L5 degree angle. He
handcd me the portlion with the pointed edge.

" JULTIUS then sald that ANNE would be given the other por-
tion of the side of the Jello box. He then said that ANNE would meet

el ther RUTH or me in front of one of the main theaters in Denver, Colorado
at such time 2s I would have information that he wanted about the Los
Alamos atom bomb projecte. He gave me the impression that these arrange-
nents wore tentative. He told me that ANNE had been there that night so

e she could identify us, and we could recognize ler.

" T have read the above statement consisting of this page
and six preceding pagess It is true to the best of my mowledge.

/8/ DAVID GREENGLASS

e
O

i
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Miitnzsscst

John We Leﬂs, Spec. Agent, FBI’ NYC
John A, Harrington, Special Agent, FBI, NIC n

On July 19, 1950 WALTER S. KOSKI was interviewed by
SA Leo H. Frutkin at Brookhaven National Laboratories, Long Island, New
York. On that occasion a photostatic copy of the sketch drawm by DAVID
OREENGLASS, purported to be a high explosive lens, was shown to WALTER
KOSKI.

In his own handwriting WALTER S. KOSKI furnished the fol-~
lowing voluntary signed statement:

rJuly 19, 1950

n I, WALTER KOSKI make the following voluntary statements,

I arrived at Los Alamos on Jan., 19Ll and was assigned to study cylindrieal
implosions. During this period it was desirable to investigate the feas-
ibility of producing a symmetrical implosion. It was believed that this
probably could be attained by using the so called explosive lens which was
a combinaticn of slow and fast explosives so formed and arranged that if the
appropriate points were initiated a cylindrically symmetrical detonatdon
wave would result. The object then was to permit this detonation wave

to imping everywhere simultaneously on a metal eylinder and then to measure
photographically the silhouette of the inside of this cylinder as it col-
lapscd,

" I have examined a photostatic copy of a sketch bearing the
signature DAVID GREENGIASS June 15, 1950, This sketch is a reasonable
deserintion of the high explosive system and the metal cylinder that I
used in the abovc mentioned experiments.

" This experiment was designed to investigate the shape

of the high explosive components and the weloecities that they should have
to give a symetrical implosion, These studies then could be carried over
to the high explosive components of the atomic bomb where a symmetrical
implosion is necessary. e

" In view of the intimate oocnnection between this experiment
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nand the atomic bomb design this work was classified as (Sccret! at Los

Alamos,

/8/ WALTER S. KOSKI
July 19, 1950

"Witnocssed:
Leo e Frutkin
Special Agent
FeBaIosy NeYoCo n

VALTER S, KOSKI drew a rough sketch of the high explosive
legs experiment and signed thc sketch with his name and the date, July 19,
1950,

Tt may be noted that WALTER S. KOSKI advised that a mold
is used to form the high explosive lens. Into the mold is placed a fast
high explosive and a slow high explosive to form the high explosive lens.
Then the mold i3 removed, '

WALTER S. KOSKI resides at 4027 Alameda Boulevard, Baltimore,
18, Maryland, Telephone HOpkins 8511. He has apHD Degree in Chemistry
which he reccived at Johns Hopkins University in 1942, He performed high
explosive research for the Hercules Powder Company during 1942-1943. He
was employed in the los Alamos Scientific laboratory during 19LL-1947.
He has bocn an Assoeiate Professor of Chemistry at the Johns Hopkins Uni-
versity since 1947, During periods of leave from Johns Hopkins University
during 1947-1948 hc has been employed at Brookhaven National Laboratories,
Long Island, New York. He has been employed at Brookhaven National Lab-
oratories during the Summer months of 1950 and expeects to return to Johns
Hopkins University in September, 1950,

On July 21, 1950 SAS John A, Harrington and Leo H. Frutkin
displayed motion pictures to RUTH and DAVID GREENGIASS of two females walk-
ing on the strects of Cleveland, Ohio. Both RUTH and DAVID GRFENGLASS
were unable to identify these plctures,

On July 31, 1950 SAS Johm A, Harrington and William F,

Norton, Jr, displayed to RUTH and DAVID GREENGLASS certain group photographs,
Oone of these photographs depicted ANNE SIDOROVICH standing on the laft
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side of the entrance to 10 Monroe Street, Knickerbocker Village, New York
City, Toth RUTH and DAVID GREENGLASS positively identified this individual’
as ANNE SIDOROVICH,
One photograph depicted ANNE SIDOROVICH standing to the
right of an unidentified woman in front of a wire fence. Both RUTH and
DAVID GREENGLASS positively identified ANNE SIDOROVICH in this photograph.

One photograph depicted ANNE SIDOROVICH geated at a bar
with two unidentified women, Both RUTH and DAVID GREENGIASS positively
identified the photograph o ANNE SIDOROVICH,

One photograph depicted ANNE and MIKE SIDOROVICH seated
around a table with an unidentified woman. Both RUTH and DAVID GREENGLASS
positivcly identified ANNE and MIKE SIDOROVICH in this photograph.

On July 31, 1950 photographs of the following individuals
were displayed to RUTH and DAVID GREENGLASS without effceting identifica-

tion:
R BETTY SANDERS;
ARE SILVERSTEIN;
LOUTISE SARANT;
—— ALFRED SARANTj

MAX ELITCHER$
HELENE ELITCHER;
MORTON SORELL3
WILLIAM PERL;
WELDON BRUCE D:YTON,

photographs were identified by DAVID and
RUTI GREZNGLAES:

on July 31, 1950 DAVID GREENGLASS advised SAS John A.
Harrington, William F, Norton, Jre and leo He Frutkin that his present re-
collection is that RUTH GREENGLASS stayed at the Franciscan Hotel on Central
Avepue in flbuquerque, New Mexico when she visited him at the end of Nov-
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ember, 194k, The basie for his recollection is that he now recalls that
when he went to the hotel to see RUTH he stopped first at Malsel!s Shop
on Central Avenue to buy RUTH a ring, and after leaving Maisel's Shop he
entered the Franciscan Hotel.

On July 31, 1950 DAVID and RUTH GREENGLASSadvised SAS
John 4, Harrington, William F. Norton, Jr. and Leo H. Frutkin that the
$L,000,00 whieh DAVID GREENGLASS had received from JULIUS ROSENEERG had
been wrapped in brown manila paper and had been secured with gummed paper,
They did not opcn the package after DAVID GREENGLASS received it from JULIUS
ROSENBERG. DAVID GREENGLIAES hid the package which he said was rectangwlar
in shape (like a brick), in the flue of the chimney in the front bedroom
of his apartmcnt at 265 Rivington Street, New York City. DAVID stated he
stuck the packaze to the wall of the flue with "Texcel" Tape. Vhen he
later removed the package from the flue he also removed the "TexcelnTape,
After removing the package from the flue DAVID turned the package over to
his brother~-in-law, LOUIS ABEL, on thc same day. This package was uwp to
that time unopened.

RUTH GREENGLA3S recalled that after the package was in
the possession of LOUIS A3EL she asked ABEL to give her $100,00. RUTH did
not know whether or not LOUIS ABEL had opened the packace and had extracted
the £100.00 therefrome Ghe dld recall that the $100.00 which ABEL gave
her consisted of five twenty dollar bills.

RUTH GREENGLASS stated she had heard from LOUIS AREL that
he had hidden the pack the hassock in his apartment and had brought
the package to O, JOHWROGGE, DAVID GREENGLASS! attorney, on June 16, 1950
after DAVID was arrcsted. RUTH GREZNGLASS also advised that Mr. ROGGE
told her that when the money was counted in his office it was discovered
that it was $100.00 short of $h,000,00.

RUTH and DAVID GREENGIASS advised that they never opened
the paclkage themselves and never actually saw the money that was in it.

On July 31, 1950 Mr. O. JOHN ROGGE made available volun-
tarily the brown manila wrapping paper which had formed the package around
the $4,000,00s After identifying the wrapper with his initials Mr. ROGGE
turned the wrapper over to SA John A, Harrington. Mr. ROGGE advised that
the $3,900.00 had been deposited in the bank and was no longer avallable
in ites orizinal form.
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On July 18, 1950 LOUIS ABEL, 87 Columbia Street, New York
City, furnished the following voluntary signed statement to SAS John W,
lewls and leo He Frutidn;

rJuly 18, 1950
New York N. Y.

n DAVID GREENGIASS gave me $1,000,00 about 3 days before he
was arrested and asked me to hold it for him. After he was arrested he
asked me to give the money to his attormey O. JOHN ROGGE which I did.
DAVID GREENGLASS is my brother in law. I don't recall whether DAVID or
RUTH gave it to me. I asked DAVID if it was stolen and he said no,.

n He sald he did not want the money and I asked no questions
because of our close relationship and I did not want to embarrass him,

/8/ 10UIS AEEL
87 Columbia St.
New York, 2, N. Y.

"Witnesses:

John *, Lewis, FBI, NYC, NY
leo il. Frutkin, FEI, NYC. "
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On Augmst 1, 1950 LOVIS AREL, 87 Columbir Street, New York
City, furnished the rollowing voluntary signed statemen® to SAS John W,
Lewls and leo He Frutkin:

fAugust 1, 1950

” I, LOUIS ABEL, 87 Columbia St., N.Y.C. make the following
voluntary statement to Speeial Agent leo He Frutkin of the Federal Bureau
aof Invostigations He has told me that I do not have to make any statement
ané that any statement I make can be used against me in 2 court of law,

He has told me that I have the right of counscl. No promises or threats
have been made to me to obtain this statement.

" About onec and a half to two weeks before DAVID GREENGLASS
was taken into custody DAVID told me that he would like me to hold a sum
of money for him: I do not reczll his telling me how much money he wanted
me to hcld, In the space of twenty-four hours, possibly the next evening,
I went up to DAVID'S house and DAVID gave me a package which he told me
contained money, This package was oblong in ghape, the width of a dollar
bill and a little longer in length than the length of a dollar bill, It
was about an inch or a little more than an inch thick., It was wrapped in
brown manila paper and was sealed with a brown gummed paper. It was tied
with heavy brown twine as illustrated on a sketch I have drawn, I

took this package home and placed it inside my hassock for safekeeping.

I didntt look at the package again until RUTH GREENGLASS asked me to take
$100.00 out of the package for her some time laters This was about omne
week before DAVID was taken into custodys. At that time I untied the twine,
broke the gummed paper seal, and took out five $20.00 bills, I saw 320
bills & £10 bills at that time but did not count the money. There seemed
to be twice as many $18 bills as $20 bills, I tore off the ends of the
brown manila wrapping which had the gummed paper on it because there was
too much wrapping paper. I then put scotch tape on the package to seal it.
T believe I threw away the twine and put rubber bands around the packages
I dontt recall how many rubber bands I used, After DAVID'S arrest I took
this package of money to Mr. O, JOHN ROGGE & left before he counted it but
aftcer he had opened the package.

" T remember after DAVID asked me to hold money for him, I
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masked him why, but he was evasive in his answer. He saicC he wanted to get
rid of it, that hec would like to flush it down the tn:ilaw.

" I have read this statement and firnd it to be true to the
best of my knowledge.

- /e/ LOUIS ABEL
Wiitnesscd

Lec 4. FPrutkdn
Speclal Agant
F.B.I., N.Y. "

1OUIS AREL on August 1, 1950 also drew a sketch of the
package which had been given to him by DAVID GRFENGLASS, indicating its
general shapc and the position of the twine which had bound it. He signed
and dated this sketch,

on July 18, 1950 DAVID GREFNAL.ASS informed SAS Leo He

Frutkin and John V. Lewis that during the Swmmzr >f 1946 he saw one RUSSELL
MeNUTT for the first time when McNUTT visited the G & R Engineering Com-
pany, 300 East 2nd Street, New York City, and spoke to JULIUS ROSENBERG.
MceNUTT discussed a proposition with ROSENBERG and DAVID GREENGIASS whereby
McNUTT would be thcir contact for exporting machinery to South American
countries. At that time McNUTT had a 'partner" wvith aim who was a little
gh-rter than McNUTT, This "partner® was a dark man who had gone to school
with McKUTT and had been born in Tampa, Florida cf Spanish ancestry,
JULTUS 0SENBERG t51d DAVID GREENGLASS that MeNUTT and MeNUTT!S "partner®
wcre ckay, meaning Communists. DAVID GREEINGLASS wes of the opinion that
McNUTT had gone to school with ROSENBERG.

MeNUTT and his M"partner® visited the G & R Engineering
Corpany a numbcr of times while the export proposition was being planned,
The "partner®, through his kmowledge of Spanish, was to make the necessary
business contacts in South America. The *partner" was to be paid by MeNUTT,
one=half or one-third of McNUTT!S salary until the export business got going.
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' For reasons unknown to D.VID GREENGLASS, the expnrt prroposition never
went into opcrations. DaVID REENGLASS was ef the opinicr “hat MaNUTL nossibly
accompanied by his "partner® left the United States ror soie Jou’h .merican
country sometime afterwards. GRZENGLASS stated that McNUIT and possibly his
"partner® are still in South America, the identi ty of the particular country
being unknown to GREENGL..SS. D.VID GRZENGL,SS believes that RUSSELL MeNUTT
is employed as 2 civil engineer in the South imerican country, and earns approx-
imately :312,000 a year, '

.according to D.VID GRIENGL.SS, RUSSELL McNUTT 1s merried to a woman
whose maiden name was DILMOND. Sometime &fter McNUTT had left the United States,
McNUTT 'S brothcr-in~law, SIGMUND DI..MOND, told ROSENBERG and GRZENGL..SS that
McNUTT was coming back to the Unlted States for a visit, This occurred about
the summzr of 1948 or 1949

according to D..VID GREENGLASS, SIGMUIMOND is "231 ripght,” meaning
not a Communist, and resides on tiie southwest cdarner of Rivington Street and
Norfolk Strecets (The Manhattan Telephone Directory reflects one SIGMUND DILMOND
residing at 129 Rivington Street, New York City.) DILMOND is about twenty-five
years old, works as a baker for Streits Matgoh Company, and attends school at
night under the G.sI. Bill of Rights,

According to GREENGL..SS, McNUTT had been a principal in a land devel=-
opment proposition at Yorktown Heights in Westchester Coumty, New Yorks McNUIT
8sold shares in this development to ROSENBERG and DI:NOND. OREFNGLASS believes
that JULTUS ROSENBERG invested about §5,000 in this development. GREENGLASS
recalls thzt he once went to an architect!s office near Columbus Circle and
59th Street, New York City, to mzke a payment of about $1,000 on the shares
in the land development proposition, on behalf of ROSEJRERG. GREENGLASS stated
that ;chis money was loaned to ROSENDERG by Mrse REGII-J%EIT (D.VID REENCLASS!
aunte

D..VID GREENGL..SS erpressed the opinion that RUSSELL McNUIT mey be,
or may huve been, an espionage oontact of JULIUS ROSENBERG.

RUS - AL TQMMCNUTT was born Mzy 21, 191h at la Cygne, Kansas , and married
ROSEXOIAMOND /in Breoklyn, New York, on June 26, 1937. He resided at 1565
od Street, Bronx, New York, im October, 1940, and previously resided at
129 Rivington Street, New York City., In Jamwery, 1941, he resided at 26
Metropolitan Qval, Parkchestgr, Bronx, New York., His educational background
is as followst

%gzﬁdential Informant T-l, of known reliability, advised that
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Independence, Kansas, Jre. College, pre—engineering 2 wvears
K2nsas State College, Civil Engineering, cre ys-r

Brooklyn Polytechnical Institute, Civil Engincexminag | iree yezrs
His employment record was as followss

Office of the Borough President of Manhattan, beginning about 1937,

I OS as Civil Engineering Assistant;
Republic Steel Corporation, Port Henry, New York, abecut September,
el 1942, 23 Designing Engineer on steel and concrete structures;

Chemical Construction Corporation, subsidiary of american Cyanamid
Corporation, New York City, about October, 1943, 25 Designing
Mechanical draftsmanjg

Kellex Corporation, New York City, about November, 1943, as Designer
Draftsman on structural steel and reinforced concrete
(Ock Ridge, Tennessee, about april, 1945)

Kellex Corporation terminated July 7, 19L5;

Industrial Planners and Designers Incorporated, 1841 Broadway

(at Columnus Circle), New York, beginning July 30, 1945,

T=1 furnished the following description of RUSSELL LLTON McNUTTa

R o Birthdate May 21, 291k
Birthplace La Cygne: Kmnsas
8cx Male
Race White
Height 51850
Weight 185 1bs.

Eyes Brown
Hair Brown
Complexion Ruddy
Scars and marks Scar on 14p
s Occupation Civil engineer
= Marital Status Married
Wife ROSE DIAM
_ Mother-in-law ¥rse EVZADIAMOND
129 Rivington Street
New Yorl City
Father ERNEST eNUTT
Hadda omecticut
Mother

DD, CNUTT
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Sisters FRNESTIND MCNUTT -
Haddam, .Connecticut;
eNUTT
Brothers W.LDDMCNUTT
New York City;
WILL.RDXIcNUTT
Middletown, Connecticutj
GER.. cNUTT
Haddam, Conneoticut)
Daughter ROND: JOYC%GNUTT
Birthdate January 9, A9L3
Social Security Noe 132-03-9827

It may be noted that D.VID GREENGL.SS stated that RUSSELL MeNUTT
combed his hair in the pompadour style.

Confidential Informant T-2, of known reliability, advised that
RUSSELL .. JXclUTT, 192 Rivington Street, was employed as a draftsman by
American Cyanamid Corporation from October 5, 1942 until October 22, 1943, and
had been terminated due to a reduction in forces 7T~2 advised that in November,
1946, a letter of inguiry was received by .merican Cyanamid Corporation from
¥orrison-Knudsen, which letter requested information on RUSSELL MecNUTT, amd
stated th.t he had applied for a job &s civil enginecer for foreign work in
ifghanistan.

Confidentizl Infomint T.-6, of known reliability, cdvised that
RUSSELL McXNUTT had mate an application with MORRISON--KNUDSON Contracting
Company, 1860 Bro.dway, for work in Afghanistan, but that no action had been
taken on this application inasmuch as McNUTT epparcntly was not qualified.

Confidential Informant T-1 zdvised th.t RUSSELL .« McNUTT in
~ugust, 1945 was the Presiacent of the Industrizl Planmers znd Designers,
inc., 1841 Broadway, New York City. The firm 2llegedly was engzged in the
following businesssg

#Business of drafting, designing, decorating, and work on products,
processes and materials, mzking the industrial surveys, editing, and publish-
ing of technical and advertising letters, magazimes, books and publications;
and owning, and operating real estate projects md advertisements, acting in
a consultant, advisor capacity in connection with the foregoing zctivities.®

-M-
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Contidential Inform:nt ‘?-3, another Governmentzl Agency, advised that
infor:ition was received from Confidentizl Infomant T-k, of unknown reliability,
on .ugust 23, 1910 to the effect that RUSSELL McNUTT and ¥..1DO MeNUTT are the
sons of EXNLST MoNUTT, and thzt ERNEST McNUTT, then of Topeka, Kansas, was
one of the persons who served on the State Executive Committee of the Communist
Party of Kansas. It was stated thuit ERN-ST MeNUIT wzs, by profession,

1 newspiper man and kept his membership in the Communist Party secrets Ti=L
{urther stuted that w..ILDO McNUTT and RUSSELL McHUTT were then memuers of tne
Jommnist Party, ancd tha® RUSSELL McNUTT then held an office in the Federation
)f arcnitcets, Engincers, Chemists, and Techniciuns of New York, and did
Jrganizin woerk for that organization.

Conridential Infcrment T-5, of known reliability, in May, 1947,
#as informed by the [ndustrial Planners znd Designers Compzny, 18L1 Bro.dway,
New York City, that RUSSELL MeNUTT had left ror Caracas, Venezuela, in
Febru.ry, 1947, under 2 two-year contract and would remain in that country
at least that length of time.
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On July 17, 1950 Mrs. RUTH GREENGIASS furnished to SAS
John A, Harrington and William F. Nortom, Jrs the following information

JULTUS ROCENZFEHG

According to RUTH GREENGIASS, JULIUS stated that ELIZABETH
BENTLFY knew him and knew that he was a Communist Party member, She stated
that the YCL Club Lincoln, to which she and ETHEL ROSENEERG belonged, later
chanzed its name to the Colin Kelly Club. RUTH GRE'NGIASS stated that
ETHEL ®OSENBtiG has a bad back which was injurecd when she was a year and a
half old, and that when ETHEL returned to New York from Chappaqua, New York
in 1945 she had to lic on a bed board. ETHEL ROSENBERG also has low blood
pressure,

%ith relation to JULYUS ROSENBERG, RUTH said that he
suffers from boils, colds and rclated illnesses, such as the flus She
stated that most of the ROSENBERG family hawe low resistance.

RUTH GRTENGIASS was of the opinion that most of JULIUS!
friende were from the College of the City of New York, and that when he
was first in business he said that he had a lot of contacts from the College
of the City of New York who he thought would give him work.

/

JOEL B4R
According to RUTH GREENGIASS, JOEL BARR had a2 girlfricnd

named/\VIVIAN, Last name unknown, who is a social worker and formerly
worked for the Nationzl Maritime Union in 1944 or 1945, and subsequent to
that time she worked for the Jewlsh Philanthropies, RUTH said that
about 1945 VIVIAN lived on the northwest corner of Fifth Street and
Avenue C, Ncw York Citye She described VIVIAN as being about as old as
ETHEL :0SINEERG, who is about 35, S5t 1n to 51 2v tall, 120 to 125 1bs,,
worc her hair in a short feather bob, hair black, wore rimless glasses,
dark eyes, good looking, borm in New York City, rapid speaker,

RUTH GREENGLASS saild that Mrs., TESSIE GREENGLASS and MIKE
and ANNE (SIDOROVICH) kmew VIVIAN,

~-L3 - . . P4
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MARK PiGE

- RUTH GREENGIASS said that JULIUS ROSENBERG told her that
he tried to reeruit AGE to furnish information to the Russians and
that PAGE refused, and that ROSENBERG said, "He was disappointed,®
ROSENDERG sald that PAGE and his wife, STELIA, liye on Chestnut Strect,
East Orangc, New Jersey. lx”f/f e

§ 7 -

RUTH GIEENGLASS

RUTH said that she was employed by Local L,50, UERWA,
which was the loeal union office for the Sperry Gyroscope plant from some-
time in 1943 until her husband eame home on furlough in Deoember, 194k or
January, 1345,

RUTH GREENGLASSsaid that she was a seocretary and that she
also did stencil work and had typed survey rcports to be presented to the
Tiar labor Roard. The local office was flrst located at Bridge Street,
Brooklyn, New York, and thcn later on Atlantic Avenue, Brooklyn, New York.

MIKS SIDOROVICH

RUTH GREENGLASS was shown a copy of a photograph of
MIKE SIDOROVICH which she identified as an individual she kmew as MIKE,
the hugband of ANNEs, She stated that her husband, DAVID GREXENGLASS,
kmew MIKE previous to 1945 and that, therefore, she was sure that MIKE was
pot the unknown man who DAVID had met on the Esst side in the 50's during
the time of his Janvary, 1945 furlough. RUTH stated that she first visited
the ROSENBERGS! home one month before her marriage, and that after MICHAEL
ROSEIDERG'S birth she then saw MIKE and ANNE together four or five times
at the ROSENEE3G apartment, 10 Monroe Street, New York City, and that the
ROSENBERGS appeared to be intimate with ANNE and MIKE,

RUTH stated that STELIA and MARK PAGE knew ANNE and MIKE
SIDOROVICH, RUTH GREENGIASS 48 of the impression that ANNE SIDOROVICH

-4~
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was not employed because she appeared to have leisure time, and that no
mentdion was made of where she was employed, and further, she was of the -
imprission that MIKE was the only one in the family who was employed. It
wag also her impression that MIKE may have left New York City because ke
was nearsighted and had to give wp hie work, 1In fact, she said she be-
lievcd that was his reason for going to Chappaqua to live on the farm,

On July 25, 1950 SAS Martin F. Carey and James P. Lee
intorviewed Mrs, RUTH GREENGLASS at the Arma Corporation, 254 - 36th
Strcet, Brooklyn, New York, whare she had gone to obtain a box of tools
which had been laft there by her husband, DAVID GREENGIASS, Pursuant to
a walver of search executed by Mrs. GREENGLASS, the econtents of the tool
chest of MVID GREENGLASS were examined by the agents and nothing other
than his working tools wag 1located in the box.

Mrs. GREENGLASS stated that her husband, DAVID GREENGLASS,
looked upon JULIUS ROSENBERG with a certain degree of hero worship and that
JULTUS ROSENBERG always attempted to influence DAVID GREENGLASS toward
thinking along Communist lines and that JULIUS ROSENEERG had brought Com-
munist Party literature to DAVID when DAVID was only about 13 or 1li years
of age. _

Mre., GREENGLASS also stated that at ths tire cf the arrest
of HARRY OOLD, JULIUS ROSENEERG had told both her and DAVID that GOLD was
the man vhom be had introduced to them, She was not positive if JULIUS
statcd that he had introduced GOLD to both of them or just to DAVID,
but she was positive in stating that to the best of their recollection,
she and DAVID had seen GOLD only on one occasicn in AlbuQuerque, New Mexieo,
and that JULIUS had not introduced them, that is, had not personally intro-

duccd them.

Mre. GREENGLASS also stated that she had talked with her
husbard, DAVID, over the past weekend and that he was of the opinion that
the last name of the girl, VIVIAN, who was the girlfriend of JOEL BARR,
was GLASSMANe
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The following information, in addition to the signed.statements
set forth above, was furnished by DAVID GREENGLASS during interviews with him
in the office of the United States Marshal, Southern District of New York, by
Special Agents JOHN W. LEWIS and LRO H. FRUTKIN, on July 1L, 16, 18 and 20, 1950:

JOEL BARR

DAVID GREENGIASS said that when JCEL BARR left the United States,
probably during 1949, JULIUS ROSENBERG told DAVID GREENGLASS that JOEL BARR had
eone to Burcpe to study music under the famous composer SIBELIUS, who wrote
AN "FINLANDIAY., Subseguently, shortly after the arrest of KLAUS FUCHS, JULIUS
Shan ROSENBERG told DAVID GREENGLASS, in February, 1950, that JOEL BARR had left the
United States to do espionage work for the Russians in Europe, and that BARR

RN had been one of ROSENBERG'S espionage contacts. GREENGIASS stated that ROSENBERG
""" told him BARR is using his music studies as a cover for his espionage activities.,
GREENGLASS advised that JOEL BARR is a close friend of JULIUS ROSENBERG.

~

BENJ BEDERSON

-----

DAVID GREENGLASS advised that he had obtained same information

selil concerning the workings of the atomic bomb from BENJAMIN BEDERSON, who was a
fellow employee of GREENGLASS at Los Alamos Atom Bomb Project, Los Alamos, New
Mexico. GREENGIASS said specifically that BEDERSON had answered DAVID GREENGLASS!
questions concerning the capcitators which produced the spark for the detonators
which are used in the atomic bomb. GREENGLASS said that he gave BEDERSON no
reason to believe that this information would eventually be furnished to the
Russians. CREENGLASS stated that BEDERSON is a leftist in his political views, but
is of thg,opinion that BEDERSON is not a member of the Communist Party because

he wouldhb amensble to Communist Party discipline.

MILTONNANES
bA S

DAVID GREENGLASS advised that JULIUS ROSENEERG told him that he
had spproached MILTON MANES for the purpose of obtaining information for the
> K Russians, but had been unsuccessful in this eattempt. GREENGLASS was of the opinion
) that MILTON :ANES was a graduate of the City College of New York, probably one
semester before JULIUS ROSENEERG, and that MANES had subsequently been employed on
the gasefication process in mines for the Bureau of Mines or the Department of
. Interior.
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JULIUS ROSENEERG e

DAVID GREENGLASS advised that the G & R Engineering Company was
established in 1946, with the following individuals as equal partners in the firm:
DAVID GREENGLASS, BERNARD GREENGLASS, JULIUS ROSENBERG and ISIDO TEIN. In
establishing this company, each of the partners furnished $1,500 capital except
DAVID GREEMGLASS, who furnished $1,100. In addition, GOLDSTEIN made loans to the
company. Wwhen the Pitt Machine Products Company, Inc., took over the G & R
Enginecring Company in 1947, GOIDSTEIN left the firm and was paid back the $1500
of his originel investment, plus the money he had loaned the company, which amounted
in all to about $3,900. DiVID GREENGLASS put no cash into the new corporation.
This corporztion purchased about $8,000 worth of machinery from the United States
Governmcnt, and this amount was paid off about the end of 1948 or during 194,9.
DAVID GREENCLASS received a salary of $55.00 a week from the corporation, but qQid
not draw the salary during some periods when the funds of the company were low.

DAVIDXSCHEIN invested about $15,000 in the Pitt Machine Products
Company, Inc. at the time the corporation was formed, and it was out of that sum
that thce debt to GOIDSTEIN was paid off. The common stock in Pitt-Machine Products
Company, Ince was split equally among DAVID GREENGLASS, EERNAH?%S%EENGLASS, JULTIYS
ROSENBERG and DaVID SCHEIN. In addition to the cawmon stock, preferred stock was
issued to D.VID SCHEIN in the amount of $15,000, which represented his total
investment in the firm.

In August, 15L9, DAVID GREENGLASS quit working for Pitt Machine
Products Corpany, Inc., and started looking for a job. He felt thst he could do
mach better financially working for someone else. His brother, BERNARD GREENGIASS,
felt the same way and also quit working for the firm about two months later. DAVID
GREENGIASS signed over a2ll of his shares in the corporation in February, 1950, to
JULIUS ROSELBENWG, who promised to give him a $1,000 promissory note for the shares,
mt GREENGLASS believes that ROSENBERG never signed the note, although he may have
given such a note to RUTH GREENGIASS, DAVID'S wife, inasmuch as she took care of
3]l) the finuncial metters for the family. RUTH GREENGLASS and BERNARD GREENGLASS
were precent when JULIUS ROSENBERG promised to give DAVID GREENGLASS $1,000 for
the latter!s shares in Pitt Machine Products Company, Ince DAVID GREENGLASS was of
the opinion that BERNaRD GREENGLASS probably mede similar arrangements with JULIUS
ROSEKBERG concerning the stock BERNARD GREENGLASS held in the corporation. DAVID
FREENGLASS said that he had considered having the corporation liquidated, but
decided that a1l the proeesds of such a liquidation would amount to less than the
$15,000 in preferred stock held by DAVID SCHEIN, and that all the proceeds would,
therefore, go to SCHEIN.

- 47 =
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DAVID GREENGLASS advised that JULIUS ROSENBERG would sometimes
take buciness and lose money for Pitt Machine Products Company, Inc., just for
the purposc of keeping the machine shop busy. GREENGLASS is of the opinion that
no Russisn espionage money ever came into the funds of Pitt Machine Products
Company, Ince.

DLVID GREENGLASS said that during his business association with
JULIUS ROSCHBERG, during the period from 1946 to 1949, he learned through
conversctions with ROSENBERG that the latter was extensively engaged in Soviet
espionage, and had numerous contacts in this regard.

JULIUS ROSENBERG told him that he had a friend in upstate New York
working on jet planes, which GREENGLASS believed is probably someone working for
General Electric at Schenectady, New York. GREENGLASS advised that about two years
ago, probably during 1948, one of ROSENBERG'S contacts came to New York City from
either upstate New York or Clsveland, Ohio, and told ROSENBERG that his wife was
extremely ill, and that he needed money. DAVID GREENGLASS said that JULIUS ROSENBERG
had told him thot prior to his recent purchase of a Leica Camera for use in making
microfilmi, that he had used a German camera which had been given to him illegally,
YREENGLASS obteined the impression from ROSENBERG that ROSENBERG is constantly
receiving reports from his espionage contacts.

During the first few days in June, 1950, JULIUS ROSENBERG told
, DAVID GREENCLASS that he was going to Cleveland, Chio. However, a few days later,
e when ROSENEER® went to DAVID GREENGIASS! zpartment to sign some papers, ROSENBERG
told GREENGLASS that the latter wnsunder surveillance, and that he had decided not
to go to Clevelands GREENGLASS stated that he had gathered the impression that one
of ROSENEERG'S espionage contacts is 2 professor or research man at either the
University of Rochester or the University of Syracuse in upstate New York.

JULIUS ROSENBERG told DLVID GREENGLASS that BELIZABETHKSEITLEY, JACOB
GOLOS and HAHRRY GOLD are acquainted with JULIUS ROSENBERG. JULIUS ROSENRERG was
under the impression that he introduced DAVID GREENGLASS to HARRY GOLD, however,
DAVID GRFENGLASS knows that ROSENBERG is mistaken in this regard, and that GREENGLASS
never met GCILD, except at Albuquerque, New Mexico.

DAVID GREENGLASS advised that JULIUS ROSENBERG hzs stated that the
. Russians are very weak in electronics and radio tubes, and that they are very anxious
TN to get any and all information in regard to those items. DAVID GHEENGLASS stated
that he furnished no informetion to JULIUS ROSENEERD concem:.ng his work at Arma
Corporation, Brooklyn, New York.
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DAVID GREENGLASS advised that he had learned through conversations
with JULTUS ROSENBERG that the man who immediately preceded JULIUS ROSENBERG as
the tenant of ROSENBERG!S present apartment at 10 Monroe Street, New York City,
was also engaged in Soviet espionage. GREENGLASS believes that this man is an
engineer who ostensibly went to California to live, but instead went to China to
engage in Soviet espionage.

— JULTUS ROSENEERG told DAVID GREENGLASS he had oomtacted several
ey of the scientists who eattended a large scientific and cultural meeting at the
DR Waldorf istoriz Hotel in New York City sone time ago.

GREENGLASS advised that he had learned through JULIUS ROSENBERG,
that one of the latterts espionage contacts flew to Egypt as a $200 a day consultant
for a dam project in Egypt. GREENGLASS was unable to fix the date of this
consultant!'s flight to Egypt, except to say that it was in the Summer and that
it was sometime during the period between 1946 and 1549.

DAVID GHEENGLASS recalled that sometime during 1949, JULYUS ROSENRERG
complained that he was somewhat short of funds and that this situtation is
aggravatedé by the fact that he has to maintain two apartments. GREENGLASS stated
C thet he did not know whether this statement of ROSENBERG!S at that time, meant that
he was maintaining one apartment or two, in addition to the apzrtment at 10 Monroe
Street, New York City, where ROSENBERG was then living.

DAVID GREENGIASS advised that the unknovn man he had contacted at
ROSENBERG'S request, in January, 19L5 in New York City, and who questioned him
concerning the atom bomb, somewhat resembles a photograph of ARTH AMS, except
that the unknown man did not wear glasses and that the mouth expression of the
unknovm mzn is comewhat less grim than that of ADAMS.

D/ VID GREENGLASS advised that ROSENBERG has advised him that some
of the Soviet espionage agents in the United States are in the diplomatic service
of nations friendly to the United States, that is nations who are not behind the
Iron Curt-ine

many years ego, was a man namegdX'ABE", last name unknown, who lost a leg while

DLVID GREENGIAngiicalled that a close friend of JULIUS ROSENBERG,
fighting in the loyalist Army during the Spanish Civil War.

- 149 =
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_ GREENGLASS said he had heard npthing concerning "ABEY for many years,
and thet “.FEISt fiancee st one time was RKOWITZ, (ph.), “Who at one time
3jved in the building on the South West comdr of Willette and Rivington Streets
in New York City. The entrance to this building is on Willette Street, and RUTH'S
tather owni.d the building. RUTH has married someone other than "ABE" since that time.
changed her name and moved away.

\\‘l

DAVID GREENGLASS advised that gg%égg_ggsznﬁsaﬁis next door neighbor |
at 10 Monroe Street, New York City, came to J S ROSENEERG'S shop in 1946 or 1947
to apply for a job,as he was thinking of becoming 2 machinist. GRBENGIASS stated
that he learncd at this time that this unlmown man had been the foreman of an
electricnl construction pang working for the Manhattan Enginsering District at .
sither New York City or QOakridge, Tennessee. GREENGLASS z2lso leammed that JULIUS
I0SENBERG thinks highly of this individwal and that the latter is of German extractior
and that his wife¢ is Jewish. GREENGL-.SS described this man as being blond, bald,
and in his middle forties. GREENGIASS stated that he had no indication that this
individual was ever in the Communist Party or had Communist Party leanings, and
hcd no reason tc believe that ROSENBERG had ever approached this individual to
obtein informetion for the Russians. GREENGLASS said that this mant's apartment is
on the same floor as that of JULIUS ROSENBERC at 10 Monroe Street, New York City,
and is the first zpartment on the right as one leaves the door of JULIUS ROSENBERG'S
apartment.

Enascuddl D.VID GHREENGILASS stated that one time while he was visiting JULIUS
ROSENBERG at the Pitt Machine Products Company, Ince, 370 East Houston Street,
New York City, between September 1, 1949 and May, 1950, that JULIUS ROSENBERG showed
him a camera. GREENGLASS stated that ROSENBERG took this camera from the desk drawer
which is loceted in the office of the Pitt Machine Products Company, Inc. This
cemera was 2 leica which looked rather new, and it was in a brown leather carrying
, case which arpezred to have been used. ROSENEEFG told him that he had purchased
this camers at Willoughbys in New York City, and that he sametimes fastens the camera
to a drop lcaf table in his home. GREENGLASS said that he gathered the impression
from ROSENZKRG that the latter keeps all of his developing equipment at apartments
other than the one in which he resides.

. FMANTRY STTIWARTZ
KR T
DAVID GREENGLASS advised that some of the information he had gathered

RS at Los Alamos concerning the atom bomb, he had obtained from a fellow employee
S named EMANUEL SCHWARTZ, who was a Canadian born mathematician from Chicago. He said

e e~
e
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He said th-t SCHW.RTZ gave him information concerning a specific mass, that is .the
exact critical mass used in the atomic bomb. GREENGLASS said he gave SCHWARTZ no
reason to believe that this information would be furnished to the Soviet Union, and
was of the opinion that SCHWARTZ had the political outlook of scientists in general,
He explained that by this he means that scientists in general are of the opinion
that evcrything should be planned. He szid, however, that there is no indication
that SCW.X1Z2 is a Commmunist and thet he had obtained this information from SCHWARTZ,
becausc SC.iW.HTZ apparently felt that GREENGLASS was entitled to the information,
having been clcared to work on the atomic bomb project, and that it was a general
pract.lcc among thc employees there to discuss their work frecly with fellow employees

mcmﬁ{'monovxw .

DAVID GREENGLASS advised that MICHAEL SIDORCOVICH came to the Pitt
Machine Products Company, Inc., 370 East Houston Street, New York City to contact
JH_LLW"KFE during the Summer of 19L8. ROSENEERG was not there at the time,
and DAVID GHEEGLASS so advised SIDOROVICH. SIDOROVICH then told DAVID GREENGLASS
that he weuld see ROSENBERG later. DAVID GREENGIASS gathered the impression that
SIDOROVICH was on his vacation at that time and was employed a2t a plant in Clewveland,
Ohios. D/VID GREEXGLASS was elso of the opinion that his brother BERNARD GREENGLASS
was prescnt at the time SIDOROVICH attempted to contact ROSENBERG.

On July 19, 1950, DAVID GREENGLASS wrote the following on the back
of a photograp~ of MICHAEL SIDOROVICH:

fThis is a picture of MIKE SIDOROVICH who is the husband of ANNE,
who wus to heve mct me or my wife at Denver or Albuquerque to pick up information
about the atorm bomb.

/s/ DaVID GREENGL.SS"

The signzture of GREENGLASS on this photograph is witnessed by
Special igrats JOHIN W. LEWIS and JCHN A. HARRINGTON. This photogreph is being
retained in the file of the New York Office pertaining to !fICHLEL SIDOROVICH.
NATHAN/ BUSSY-N, W=y
N 551an

[ DAVID GREENGLASS advised that he suspects that one of JULIUS ROSENEERGY
Soviet espionage contacts is NATHAN SUSSMAN, although ROSEVBERG has never so
advised GREENGLASS. GREENGL.SS stated that SUSSMAN has Communist Party leanings

-5l -



......
NN

......

NY 65-15336

and was a ~vaaber of Steinmetz Hall Branch of the Young Communist League at the -
"ity Collerc of New York in New Yord: City. GHREENGLASS said that SUSSMAN probably
graduated from City College of New York one year prior to the graduation of JULIUS
ROSENEERG. GREENGLASS advised that he firstknew of SUSSMAN in connection with
JULIUS ROSENBERG about 1938. GREENGLASS zdvised that SUSSYAY is an accomplished
electrical erginecr and is regarded very highly by JULIUS ROSENRERG, He stated
that SUSS.LN prior to World War II, was employed on the Servo systenms in connection
with automatic machine tools. GREENGLASS states that SUSSMAN was in periodic
contact wit': JULIUS ROSENBERG until as recently es 1947, and that GREENGIASS last
saw SUSSWAY at JULIUS ROSENBERG!S home.

GREENGIASS advised thoat SUSSMAN lived on the lower East Side in
Manhattan, New York City, prior to the war, and has beon married during the last
two or three years. He said that he believed SUSSMAN might furnish JULIUS ROSENBERG
with espicnage informaticon in & passive manner, but would not be an aggressive
espionage zgent. He described SUSSHAN as follows:

Race White

Sex Male

Lge 35

Height 6!

Build Slender

Hedr Sandy

Peculiarities B2ld on one side, sandy mustache;

somewhat resembles JULIUS ROSENBERG.

~ PEIXDING -
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DONAI%XACR T, MICHAEL ANGEL@{%NO,

HERSCHEL ROYAZILTON
{

\

DAVID GREENGIASS advised that while he was stationed in the State
of Mississippi ir an ordnance outfit of the United States Army, in 194Ll, that he
was separated from this outfit when it was shipped overseas. He said also that
EITRREN there were two others who were separated fram the outfit at that time, but that
neither had Commnist leanings and neither were transferred to the Manhattan
Engineering District, to the best of his knowledge. He said that these two men may
have been HERSCHEL ROY MILTON and MICHAEL ANGELO LO PIANO.

S GREEIGIASS stated that while he was in that ordnance outfit, his

First Sergeant had been DONALD BEACRAFT, who, prior to going into the Army, had

been a trocper with the Pennsylvania State Police. GREENGLASS stated that it is
. his opinion that BEACRAFT had no information concerning GREENGIASS' Communistic
BANIOON sympathiese He is also of the opinion that his transfer to the Manhattan Engineering
Co District from the Ordnance Outfit, was accidental, probably through the punchcard
system used by the War Department in Washington, D. C., which would have shown that
I he was a machinist.

Keaker

" Doctox}/\BOHR , W
. o

' DAVID GREENGLASS advised that he had learned through general talk
in Los Alamos that Doctor BOHR, the internsticrelly famous scientist, who was
employed there under the assumed name, BAKER, was a Communist Party sympathizers

f<;a-' ELLZA}
D.VID GREENGIASS advised that at the place where RUTH GREENGLASS
first lived in Albuquerque, New Mexico, in 19LC, there wes a man named BELIMAY
oy residing ihere who allegedly has leftist tendencies.
SRS, .

rfanizn

e DAVID GREENGIASS edvised that HY ADIER slept above him in barracks
at Los Alamos Atom Bomb Project, Los Alamos, New Mexico. He stated that HY ADIER
is not a Commnist Party sympathizer,
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war, been employed by the Electronics Corporation of Americe, at New York City,
which was operated by S.i¥ NOVACK. HY ADLER told DAVID GREENGLASS that SAMANOVACK
is a radiczl, and that he had overheard 2 conversation between NOVACK and ‘another
man indic~ting that the Electronics Corporation of imerica was an outgrowth of the
Lafayette Radio Company, which was started by money from Russia.

He advised that HY ADLER was a machinist who had, prior to :;/,

D.VID GREENGLASS said that in view of SAY NOVACK'!'S alleged radical
tendencies, he hed written to RUTH GREENGLASS advising her that she might be gble
to get a job with SA¥ NOVACK. He said he was unable to reczll whether she had
applied for = job therc.

HENRY LINSHITZ

DAVID GREENGIASS advised that HEN%\ISHITZ was one of the physicists
employed at lLos alamos Atom Bomb Project, and whom he understood, was inclined to
leftist tendencies politically. He said that LINSHITZ was a member of the
Associztion of Atomic Scientists, and had received 2 Doctor of Philosophy Degree
from Duke University.
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By Bureau letter dated July 12, 1950 the New York Offiece
was advised that a review of the Bureau files had been made on the follow=

ing names:

DAVID CRERN TESSIE GREENGLASS

DAVID GREENE TILLIE FEIT

RUTH PRINTZ SAMUEL GREENGLASS

RUTH GREEWGIASS HERNARD A BRAHAM GREENGLASS
RUTH PRINTZ GEEENGLASS RUTH PRINTZ

MAX JACOE PRINTZ DOROTHY PRINIZ

TILLIE LEITER NATHAN PRINTZ

TILLIE LEITE: PRINTZ SYLVIA PRINTZ

BARNETT QREENGIASS SIDNEY JOSEPH PRINTZ
TILLIE FEIT GREENGLASS PHILIP ABRAHAM PRINTZ

It wae printed out that the name PRINTZ also had been
scarched as PRINZ,

No pertinent data on the above names was located with the
exception of the followdng informations

On September 8, 1947 the New York Office, under the cap~
tion of "COMMUNIST PARTY, USA, DISTRICT NO. 2, GENERAL MEMBERSHIP LIST,
INTZANAL SECURITY - C," submitted a list of Communist Party members. This
1ist included a JOHN COUR liCKEY under the oaption "Kings County.*

It vas reported that he resided at 654 Valter Street, New York City, and
that the New Haven Office advised by letter dated April 25, 1945 that he
bhad been errceted by the Stamford Police Department on April 10, 1945,

A search of his belongings disclosed that in addition to other material

relating to the Communist Party he had an address book in whioh appeared
the nanes and addresses of several individuals and organizations. This

address book contalned the followng entry:

"RUTH GREENGLASS, 266 Stanton Street, New York City
(Member of the AYD)™

It will be noted that this information relative to RUTH

- S0 -
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GREENGLASS as a member of the AYD was reported in the report of SA Leo H,.
Frutkin, dated June 12, 1950 at New York City.

By letter dated July 13, 1950 the Albuquerque Office re-

quested that the New York Office in 'rnew DAVID GREENGInSS in an effort

to ascertain whether
T = xention oi‘aP6 b’

"UNKNOAN SUBJECT; was
the Albuquerque Office and otler interested offices was directed to San

Francisco letter dated July 7, 1950 which contains an analysis of the facts

then known concerning DAVID GRFENGIASS, RUTH GREFNGLASS and ROSENB
n the lizht of the information furnished erning ( bl
¢ owever, inf 72X
and RUTH

GREENGIASS were mtemewed. Dn.VID GR_FNGI_ASS advlsed that VILLIAM SPINDEL
impressed him as being a "leftist, ™ but he was unable to state whether or
R not WILLIAM SPINDEL was a member of the Communist Party. In contrast to

B sevcral of DAVID GREENGLASS! associates at Los Alamos, YILLIAM SPINDEL

was very secretive about the work he, SPINTEL, was doing at Los Alamos.
SPINDEL refrained from discussing his work at Los Alamns. So far as

s DAVID GREENGLASS knew, SPINDEL was unknovn to JULIUS ROSENFERG. DAVID
GREENGLASS also advised that Mrs, SPINDEL had been active in the American
Students Unio eited as a Comrunist front ecial Committee on Un~
American Actmvn:{tcges on 1/3/L0, 6/25/2 and 3?' 9?

Mrs». RUTH GREENGLASS had no infomation to the effect
that WILLI.Y SPINDEL wae a "Leftist." Mrs. GREENGLASS stated that so far
as sh: knew, "TLLIAIS SPINDEL was not engaged in espionage and was not known
to JULIUS ROSENZERG.

On July 25, 1950 Confidential Informant T-7, of known re-
A 14iability, advised that he was unable to recognize the following individuals
from thelr photographse He was also umable to identify them from their
pAmES |

T JULIUS ROSENBERGS

DAVID and RUTH GREENGIASS}
MIKE SIDOROVI

MAY and HELENEXSLIVCHER)
WELDON BRUCEKBAYTONY
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JOEL BAZRj :
ALFRED LOUIS%RANT;
MORTONXSEELL

By teletype dated July 26, 1950 the Albuquerque Office
advised that registration cards, cash records and account records of the
Fl Fidel Hotel, Albuquerque, New Mexico, for November and December, 194l
failled to reflect any information regarding RUTH and DAVID GREENGLASS as
having resided theres The records of the Franciscan Hotel prior to Jan-
uvary, 1946 have been destroyed. RUTH and DAVID GREENGIASS were not lmown
to the Managzer of the Franciscan Hotel,

s ’
uuuuuuu

.......

'
........
[P

SN It may be noted that the handwriting of DAVID GREENGLASS
ST and RUTH GREEZNGIASS was compared with the specimens in the National
TR Seeurity File at the FBI Laboratory, without effecting an identification,
The FBI Laboratory also advised that the typewriting specimens obtained
. from the aforementioned Smith-Corona Noiseless Fortable Typewriter of
. DAVID GREENGLASS had been compared with specimens in the National Se-
' ) curity File without effecting an identification.
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LEADS

No leads are being set forth in this report inasmuch as
this case is being given constant and expeditious attention and all leads
for other offices are being set forth by teletype.
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The Confidential Informants mentioned in the report of SA
Leo H. Frutldn, dated Angust £,1990,at New York, New York, are as fol-
lows: ,

T-1t Records of Loeal Sclective Service Board #5, New
York City, as reflected in the report of SA Hubert
He Fineell, 2/iL/L7, New York, in the case entitled
WRUSSZLL ALTON MC NUTT; INTERNAL SECURITY = R."

T-2: Mrs. HALIFY, Personnel Officer, American Cyanamid
Corporation, 30 Rockefeller Plaza, New York City,
as reflected in the report of SA Hubert H. Finzell,
2/1L/47, New York.

T-3: Dies Committee on Un-imerican Activities, Rooms
529-532, Old House Office Building, Washinztonm,
De C., the records of which were consulted on
2/11/L) by SA Hubert He Finzell.

T-Lt EDVARD CASSELL, former member of the Central Fxe-
cutive Board of the Communist Party of Kansas, who
testified on 8/23/L0 before the Dies Cormittee
on Un-American Activities.

T-5: Pretext telephone call to Industrial Planners and
NDesigners, Inc., 1851 Rroadway, New York City, which
was made by SA John M, OfMara, in May, 19L7.

P-6: Mr. TINKLEMAN, Personnel Manager, Morrison-Knudson
Contacting Company, 1860 Broadway, New York City,
vwho made the information available to SA Johkn M.
O!Mara, set out in the report of SA John M, OtMara
at New York, dated 7/7/L7, in the case entitled
PRUSSELL ALTON MC NUTT$ INTERNAL SECURITY = R."

73 ho

L IR BE B N K SR 3 O 4
Report of SA John W, Lewls, 8/1/50, New York.
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I. NARRATIVE OF OFFENSE
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DAVID GREENGLASS, Army Serial Number 32882473, was inducted
into the United States Army on April 5, 1943 and entered on active duty
on April 12, 1943, He joined the First Provisional Special Engineering
Detachment Unit, Manhattan District, Oak Ridge, Tennessee, on July 27,
19khs = While thers he was given a "security pep talk" by & representative
of the United States Army. He departed from Oak Ridge, Tennesses,

August 2, 19L) and joined the Second Provisional Special Engineering

Detachpent Unit, Santa Fe, New Mexico, on August S, 194l GREENGLASS
- was asslgned to the lLos Alamos Atom Bomb Project and remained there

until February 27, 1946, when he was transferred to Fort Bli.ss, Texas
. for discharge,

i,

At I.os Alamos, New Mexico, DAVID GREENGLASS, with Army Grade
T=5, was assigned to Group E~5 (which was concerned with implosion
experimentation) in August, 194l under GEORGE ISTIAKOWSKY. The
work of Group E~5 in August, 194l was ®Study of/the Symmetry of Collapse
and of the Methods for its Improvement®, From September 30, 1941 to
November 30, 1944, DAVID GREENGLASS was a member of Grouo X-l., Group X-1
worked on "Implosion Research® in that period, and Dr. GEORGE B, : 3
KISTIAKCWSKY was the Division Leader of X-Division, '

About December, 194} or January, 1945, DAVID GREENGLASS was . ,
a member of Group X-l, which was charged with the duty of "Engineering SR
of ifoulds for High Exploslives, Research on Sintered and Plastic Bonded )
Explosives", and miscellancous services for X—Division. He was still -
in Group x-f; in May, 1945 : _ : >

DAVID GREENGLASS was a member of the "Student Shop" of
Group X-4. The functions of the "Student Shop" were "to maintain shop
equipment for use of members of X-Division, to make miscellaneous
e:rperimental items, to do experimental work on large ;jobs before final
design is made for large orders", . . N

In general, DAVID GREENGLASS work was in r‘ega_rd to the J :
Atom Bomb, _ R r—

.
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In early November, 1944, R QLASS was planning to visit
her ‘husband, DAVID GREENGLASS, in Albuguerque, New Mexico, to spend their
anniversary together on November 29, 194li, - During the early part of that
month, RUTH GREENGLASS visited JULIUS ROSENBERG and his wife, ETHELy at their
home at 10 Monroe Street, New York City. JULI OSENBERG at that time '
told RUTH GREENGLASS that her husband, DAVID GLASS,; was working at
the place where the atomic bomb was being made. '

ROSENBERG told RUTH GREENGLASS that he himself was
working in the Russian underground and requested RUTH GREENGLASS to ask
her husband if he would make available scientific information obtained at
Los Alamocg, New Mexico, for the benefit of the Russians, RUTH GREENGLASS
was reticent to comply with this request, but was finally convinced by
JULIUS ROSENBERG and ETH OSENBERG. _

About November 28, 19LL, RUTH GREENGLASS met DAVID
GREENGLASS at Albuguerque, New Mexico, and spent about five days with
- hime Toward the end of the five days, RUTH GREENGLASS told DAVID GREENGLASS
" of JULIUS ROSENBERG'S request that DiVID furnish information concerning the
atomic bomb. DAVID GREENGLASS had not previocusly knmown that he was
working on the atomic bomb, After considering the matter, DAVID GREENGLASS
advised RUTH that he would comply with ROSENBERG'S request, ‘and at that
time, furnished RUTH GREENGLASS with the names of some of the personnel
at the los Alamos Atom Bomb Project, whom he believed were ideolonically
suited for recruitment to furnish information for the benefit of the
Russians, He also explained to RUTH the physical set-up of the
installations at Los Alamos,

: In the early part of December, 19hh, RUTH GREENGLASS
returned to New York City, and was visited at her home at 265 Rivington
Street by JULIUS ROSENBERG, at which time RUTH furnished the information
to JULIUS that she had receilved from DAVID GREENGLASS. JULIUS ROSENBERG
told RUTH that he would discuss the matter with DAVID GREENGLASS when
the latter would be in New York City on furlough a short time later,

DAVID GREENGIASS had a furlough from Los Alamos

Mexico, from about December 30, 194k, -to about January 20, 191’; » which he e .

spent in New York City. Shortly after he arrived in New York City, DAVID
and RUTH GREENGLASS visited the apartment of JULIUS ROSENBERG at 10 Morroe
Street, New York City, where they met JULIUS and ETHEL ROSENBERG and a l
woman calledMijnne®, Shortly after the arrival of the GREENGLASSES, ANNE.
departed. . .

-h-
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Later that evening, JULIUS ROSENB@ explained generally
to DAVID GREENGLASS how the atom b unctions. GREENGLASS .

later learned that this atom bomb explained by ROSENBERG was the naval=-

type atom bomb which was subsequently dropped on Hiroshima in

August, 1945, During that meeting, ROSENBERG questioned DAVID GREENGLASS
concerning the detonation of the atom bomd. GREENGLASS had no information
in this regard at that time, GREENGLASS did furnish JULIUS ROSENBERG

at that time with a list of names of persons employed at Los Alamos whom

he thought might be willing to furnish information for the beneﬁ.‘a of

the Russians,

Toward the end of that evening, JULIUS ROSENBERG produced
the side of a Jello box, which he cut in two with a scissors making an
irregular cut. He gave one portion of this Jello bax side to DAVID
GREENGLASS. He said that the other portion would be given to ANNE
who had been in the apartment earlier in the evening, and that

i tentatively plans would be made for ANNE to meet either DAVID GREENGLASS
" or RUTH GREENGLASS in Denver, Colorado or Albuquerque, New lMexico, at a

future date so that E could obtain information obt.ained by DAVID
GREENGLASS concernifg the atomic bomb.

ROSENBERG sald that the Jello box side would be used as a
means of identification, and in addition, that ANNE had been there that
evening so that she could identify RUTH and DAVID GREENGLASS and vice’
VEXSAse

' A few days after the above meeting, JULIUS ROSENBERG went
to the GREENQLASS apartment in New York City and spoke to DAVID GREENGLASS
about meeting an unidentified man at a later date. A few days after that,
ROSENBERG asked DAVID GREENGLASS to meet him on the street on the east
side of Mid-Manhattan, New York City. At the time DAVID complied with
this request, ROSENBERG brought a man to the car DAVID GR.EENGLASS was o
driving and ROSENBERG went awaye ‘ \ T~

_ The unknown man got into the car, and while DAVID GREENGLASS
was driving the car, this man questioned GREENGLASS concerning a high .
explosive lens which was being experimented with at Los Alamos at that
tine, GCREENGLASS attempted to explain the high explosive lens to this .
man, but inasmuch as he was concentrating on his driving, was unable to
furnish the man with much informations

1
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On June 3, 1945, HARRY GOLD appeared at the apartment
of DAVID and RUTH GREENGLASS, 209 North High Street, Albuquerque, New
Hexicos GOLU had with him the portion of the Jello box side which was
supposed to have been given to ANNE. DAVID GREENGLASS at that time .
furnished to GOLD an envelope containing a sketch of a high explosive
lens which he had been working on at Los Alamos, as well as a list of
personnel at the Los mos Atom Bomb Project whom GREENGLASS believed
were ldeologically sujted for recruitment for Russian espionage,

RARR 1D at that time gave DAVID GRERNGLASS an
envelope ‘containing $500 and made tentative arrangements to see GREENGLASS
at a future date for further information concerning the atom bomb, RUTH
GREMNGLASS was present during most of the transaction between HARRY GOLD
and DAVID CREENGLASS.

HARRY GOLD had received instructions from his Russian
espionage superio OHN® to make the above-mentioned contact with
DAVIJ) GREENGLASS ¢ : .

as ANATOLL OVLEV, who was then employed as a clerk at the New York
City Consulate of the Union of Soviet Socialist Republics, and was
_subsequently the Vice Consul at the same consulate.

EEHARR! GOLD has identified the above-mentioned "JOHN"

» DAVID GREENGLASS had a i‘urlo from Los Alamos _
from September 7, 1945, to September 25, 1945, which he spent in New York
Citye Almost as soon as he arrived in New York City, DAVID GREINGLASS
was contacted by JULIUS ROSENBERG.

. At that time, DAVID GREENGLASS gave to ROSENBERG
an unsealed envelope containing a detailed description of the make-up of
the atomic bomb, as well as sketches of portions of the atomic bombe
- At that time, World War II had ended, and GREENGLASS was looking forward

to an early discharge from the Army. ROSENBERG at that time attempted to™_ _

persuade GREENGLASS to continue his employment at the Los Alamos Atomiec
Bomb Project in a civilian capacity if and when he should be discharged.

OGREENGLASS declined,

During the pericd from 1946 to 1949, DAVID mcmss
was assoclated in business with JULIUS ROSENBERG and learmed through
conversations with ROSENBERG, that the latter continued to engage in
Soviet espionages During that period, JULIUS ROSENBERG attempted to
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pex:suade GREENGLASS to become a student of nuclear physics at the
Massachusetts Institute of Technology or at the University of Chicago at
Russian expense in order to obtain information for the Soviet Governments

About February, 1950, when KLAUS FUCHS was arrested
in Enzland, JULIUS ROSENBERG contacted DAVID GREENGLASS and told him
that he would have to leave the country because FUCHS' arrest would lead
to the arrest of GOLD.

When HARRY QOID ywas arrested in May, 1950, JULIUS ROSENBERG
gave DAVID GREENGLASS $1,000 for expenses to get out of the United
States and a few days later gave him an additional $4,000, and also
gave him instructions as to how he and his family could escape to
Czechoslovakia with the ‘aid of the Soviet Government,

A complaint authorized by MYLES J., LANE, Chief Assistant
United States Attorney, Southern District of New York, was filed by
SA TILLIAM F. NORTON, Jr. before the Honorable JOHN F. X. McGOHEY,
United States District Judge for the Southern District of New York, about
6t45 peme on July 17, 1950. The above-mentioned complaint charges
JULTUS ROSRENBERG with a violation of Title 50, Section 3L, United States
Code (1946 edition)e - .

. At about 7:42 pelle, July 17, 1950, JULIUS ROSENBERG was
arrested at his home, Apartment GE-11, 10 Monroe Street, New York City,
by SAs WILLIAM F. NORTON, Jrs., and JOHN A. HARRINGTON.

. At 11:10 p.m., July 17, 1950, JULTUS ROSENBERG was arraigned
before Honorable JOHN F. X. McGOHEY, United States District Judge, Southern
District of New York, at which time ROSENBERG was represented by counsel,
Judge YcGOHEY fixed bail at $100,000 and remanded ROSENBERG to the custody
of the United States Marshal, Southern District of New York, in default of
bail, : . Y
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II. PRELIMINARY PROSECUTIVE ACTION

DAVID GREENGILASS was indicted by the Federal Grand Jury
at Santa Fe, New Mexico, on July 6, 1950. The indictment charges hin
with a violation of Sub-Section A of Section 32, Title 50, United States
Code, and section 3)4, title 50, United States Code, as follows:

‘"That from on or about January 1, 1915, and continuously
therecafter for a considerable period, the exact period being to the Grand
Jury unknown in the District of New Mexico, and within the jurisdiction -
of this Court and elsewhere, DAVID GREENGLASS, the defendant herein, did,. - =
the United States then and there being at war, conspire, combine, :
confederate and agree with HARRY GOLD and ANATOLI A. YAKOVLEV, alias "Jg_ﬂy
and divers other persons to the Grand Jury urﬂaown, To violate sub-section
(A) of Section 32, Title 50, United States Code, in that they did conspire,
combine, confederate and agree, with intent and reason to believe that it
would be used to the advantage of a foreign natlion, to-wit, the Union of
Soviet Socialist Republics, to communicate, deliver and transmit and
attempt to communicate, dellver and transmit to a foreign government, to-wit,
the Union of Soviet Socialist Republics, and representatives and Agents
thereof, directly and indlrectly, documents, writings, sketches, notes
and information relating to the National Defense of the United States,
to-wit, documents, writings, sketches, notes and. informa.’t.ion relating

to Atomic Energy and nuclear fissions’ _ B

"Pursuant to the said conspiracy and to effect the cbjects
thereof, the defendant and other oonsp:.rators s did commit, among others, .
the following overt actss — . b
" n1, "On or about June 3, 1945, at Albuquerque, in the Dist.rict
of New Hexico, the defendant, DAVID GREENLASS, met and conferred with

A

. HARRY GOLD and at that time delivered to said HARRY GOLD information

-

relating to the National Defense of the United States. - e
"2, On or zbout June 3, 1945, at Albuquerque, in the State
and District of New Mexico, the defendant, DAVID GREENGLASS, received fz'om
HARRY GOLD the sum of $500400 in currency. . ,\
'n3, On or about the 3rd day of June, 19115, at Albuquerque,
in the State and District of New Mexico, the defendant, DAVID GREENGLASS,
prepared a sketch of a high explosive lens mold.

l: -8-
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- ", On or about the 3rd day of June, 1945, at Albuquerque,:
in the State and District of New Mexico, the defendant, DAVID GREENGLASS,
prepared a statement concerning the Los Alamos Project.®

III. WITNESSES

DiVID GREENGLASS

who is in custody of the .

U. S. Marshal, Southern District of New York, New York City
Upon issuance of a Writ of Ad Testificandum

or

JOHN W. LEWIS, Special Agent -

New York Office, Federal Bureau of Investigation

LEO H. FRUTKIN, Special Agent :

New York Office, Federal Bureau of Investigation

Can testify to the following signed statement of
DAVID GREENGLASSS

"July 17, 1950
New York, New York

%I, David Greenglass, make the following stat.ement to
John W. Lewis and Leo H. Frutkin who have identified themselves to me as
Special Agents of the Federal Bureau of Investigation. I make this °
statenent freely and voluntarily and I have been advised of my right not
to make a statements I have also been advised of my right to an attorney.
No promises or threats have been made to me to get me to make this state-
ments I understand that this statement may be used against me in a court

- of lawe : ,

%I was born March 3, 1922 at New York City and my home is
now at 265 Rivington Street, New York City, New York. I was inducted ~_ _
into the United States Army April 12, 1943 and was given Army Serial Number
32882473 and was discharged from the army February 28, 1946. About -f
August, 194k, as a non-commissioned officer in the United States Army,: I
' was assigned to a highly-secret amy project at Los Alamos, New Mexico’

i which X later learned to be the atom bomb projects *

-9 -
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- EFN GLASS '

: ®About November 29, 191411, I travelad Alamos to -
Albuquerque, New Mexico where I met my wife Ruth fkho had come from- ..
New York City to celebrate our wedding anniverSary. Onm or about that date,

while walking on Route US 66 toward the Rio Grande River in Albuquerque, - -
my wife told me that ny brother-in-law, . Julius Rosenberg, who is married -

to my sister Et.hel' "had’ asked Ruth to ask me to furnis E information
concerning the work I was doing at Los Alamos so that it could be furnished
to the Soviet Government. Ruth told me that I was worlkdng on the atom bomb
projects I was very surprised, but told Ruth that I already knew I was
working on the atom bomb., She said that my brother-in-law explained that
we are at war with Germany and Japan and they are the enemy and that
Sovict Russia is fighting the enemy and is therefore entitled to the

“information. Ruth told me that she did not like for me to get involved in

thils matter as she thought it would cause trouble, I told Ruth, however,
that I would agree to give whatever information came to me in the course
of my ezployment at Los Alamos on the atom bomb project.

"I had a furlough from about December 30, 194l to about
Janvary 20, 1945, which time I spent in New York City. While in New York
City during that time ] talked to Julius Rosenberg and Rosenberg described
to me generally how the atom bomb functions. I later learned through my
employient at Los Alamos that the bomb which Rosenberg had described to me
at that time was the naval type atom bomb which was later dropped on
Hiroshima about August, 1945 During this same meeting with Julius .
Rosenberg in January, 1945, I furnished Julius Rosenberg with a 1list of
names of persons employed at Los Alamos whom I believed to be ideologlcally
suited for recruitment to furnish information conceming the atom bomb
for the Russians, '

. "It may have been during the a‘bowe-mentioned furlough in
January, 1945 or possibly during a furlough about September, 1945 that the
following incident occurred:

"One nlght, while I was in New York City on furlough from the
Los /Alanos atom bomb project, my brother-in-law, Julius Rosenberg, asked
to see me. I borrowed an automobile, drove to the vicinity of aboub
First Avenue, somewhere between East 2nd Street and East 59th Street in
New York City, and parked the car at the curb on a north-bound street
facing north, - Julius Rosenberg walked over to the car and told ne to walt,
Then he walked away and cane back with a nan and introduced h_m to ne by
4
T
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ufirst name which I do not recall. The man got into the car and Julius
Rosenberg walked away. I drove the car around in New York City for about
15 minutes while the man asked me questions about a high explosive lens
which was being experimented with at the los Alamos atom bomb project at.
that time, I tried to describec the lens to the man while I was driving
but was unable to furnish him with a great deal of information concerning
it because I was concentrating on the driving, After I let the man out of
the car I never saw nor heard of him again.. At the end of my furlough
time I returned to my assignment at Los Alamos.

: "Lbout February, 1945, my wife Ruth moved to Albuquerque,

New Mexico. She said she had been told by Juliug Bosenberg that a woman
named Anne would come to Albuquerque, New Mexico, and would meet Ruth
in front of a store on Central Avenue in Albuquerque, at which time
arrangenents would be made for a meeting to pick wp information to be

~ furnished by ne concerning the atom bomb. 4s I recall, Anne was supposed
to coite to Albuquerque about the latter part of May and R was to walk |
in front of the store at a certain time on three consecutivg days until

- the meeting with Anne should be mades This meeting, howevgr, never <
- occurreds , GREEN LAS

nibout June,; 1945 a man came to the apariment where my wife
Ruth was living at 209 North High Street, Albuquerque, New liexicos. He
had vwith him a torn piece of cardboard which matched a torn plece of
.cardboard I had been furnished as a means of identifying the person to
vhom I was to furnish information concerning the atomic bomb. I am unable
to recall at this time whether my half of the torn cardboard was furnished
to me by Julius Rosenberg during my January, 1945 furlough in New York
City or whether Rosenberg had given it to my wife Ruth to give to me when
she moved to Albuquerque in February, 1945. This man who had the proper
identification, I believe, introcduced himself to me as Dave, although
I am not certain of the name he used; however, I later recognized this
nants pictures in various newspapers as being Harry Gold., At the time

‘Gold came to me in Albuguerque in June, 1945 I Turnished him with a 1list
of names of persons employed at the los Alamos atom bomb project vhom =
I thousht might be ideclogically suited for recruitment to furnish o~

inforamation to the Russians concerning the atom bomb and I also gave 2

him a sketch of a high explosive lens mold which was an experineat to,
study implosion effects on-a steel tube to understand the effect it would
have on uranium so that it could be determined how a,critical’mass could
be arrived at which would not explode before detonation. I also furnished

\
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ID with information concerning the identity of & world-famous scientist =~
who was working at Los Alamos under an assumed name and also furnished \/
information th%penheimer and Kistigkougky were working at Los Alamos.®
Gold told me thAt I was living in a rather poor place and said I could
probably use some money. I answered that I could use some money. Gold -
then gave me an envelope containing 3500 in currency. Gold said that he
would come back to see me again and I agreed-to see him but he never
contacted me againe My wife Ruth also met Gold at that times

) ‘ GREENSLAS

®T had a furlough from Los Alamos about September, 1945, which
I spent in New York City. Almost as soon as I got to New York City, Julius
Rosenberg got in touch with me and I met him on the street somewhere in the
city. At that time I furnished J%lw;g with an unsealed envelope
containing the information I had been able to gather concerning the atomic
bomb, as well as a couple of sketches of the molds which make up the atom
bomb, To the best of my recollection, the information I furnished Rosenberg
concerning the atom bomb at that time 1is substantially as follows:

\

"The atomic bomb is made up of 36 pentagonal-shaped molds.
¥hen all set together, the molds form a sphere made of a high explosive,
with a ball of plutonium in the center. Inside the plutonium is a sphere
of beryllium. A barium plastic shield is in between the plutonium and -
the high explosive. The high explosive had two detonators for each high
explosive segment. The detonators are connected to a number of condensers,
possibly about 36 or 72. The condensers are also called capacitators,

The number of detonators is twice the number of molds and the number of
condensers is equal in number to the detonators, The beryllium has a
hollow center. The beryllium has a number of cone-shaped holes in it.

The spex of each cone is toward the periphery of the beryllium, The
beryllium is gold-plated which prevents it from emitting neutrons, The
detonation of the high explosive causes the plutonium to be crushed or
imploded and therefore increases the number of plutonium neutrons which

are frees, The beryllium also becomes imploded and the beryllium neutrons
are jetted out through the cones into the mass of plutonium which sets off
the chain reaction of the plutom.wn which results in an atomic explosioRe _

%I do not know whether Rosenberg read the above informafion or
what disposition he made of ite He did not give me any money for the: )
; information at that time, The war was over at that time and.I was hoping
! to be discharged from the Army in the near future. ‘Rosenberg at that time

Teray. .
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"attempted to persuade me to continue my employment at the Los Alamos atom
bomb project in a civilian capacity after such time as I should be discharged -
from the Army. I declined to follow this advice, inasmuch as I des:.red

to return to my home in New York City.

nShortly after my discharge from the army February 28, 1946,

I returned to my home in New York City and after a few months became :

associated in business with Judius.Bosephorg, He and I and others were LI
 partners in the G & R Engineering Company, New York City, in 19L6, and

continued that arrangement when that company was taken over by th

Machine Praducts Company, Incorporated, New York City. I severed my

relations with the latter company in September, 1949, During my

association with Julims Rosenberg in business from 1946 to 1949, I learned

through conversations with him that he has been extensively engaged in

Soviet espionage. He has since my discharge attempted to persuade me to

become a student of nuclear physics at the Massachusetts Institute of

Technology to be financed by him and the GI Bill of Rights in order that

I could make contacts in the field of nuclear physics to obtain information

for the Soviet Government. He also on one occasion attempted to persuade

me to become a student at the University of Chicago at Russian expense

because several of the persons there previously worked on the Los Alamos

atom bumb project. .

"Periodically, since I was discharged from the army, I have.
borrowed sums of money from Julius Rosenberg in different amounts up to
$200 each which probably totals about $1,000. On each occasiony
Rosenberg would tell me that he would have to borrow the money fram
someone else to let me have ite I believe he made these loans to me
without expecting repayment because of the knowledge I had of his Soviet
esplonage act.:.vities.

*About February, 1950, when Klaus Fuchs was arrested in
England, Rosenberg came to me and said I would have to leave the country
because Fuch!s arrest would lead directly to Goide I declined, however,

to leave the United States. When Ha Gold was arrested, Julius T~
Rosenberg came to me and pointed to %%3'5"& cture in the paper and said

that this is the man who contacted me in Albuquerque and that I would.
have to leave the country. He said that more important persons than

: : have left the country. He gave me $1,000 for expensgs to get' out of the
s United Statese I told him that this was not enough money for me to leave
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"because I had numerous debts to pay. A few days later, Julius Rosenberg
again came to my home and gave me $4,000 in twenty-dollar bills to leave
the country. I believe that day was Sunday, May 28, 1950. I indicated

to Julius that I would leave the country and he said I should leave any.
time after June 11, 1950, Julius gave me the following instructions as

to what I should do in this regards I was to go to Mexico City by train
with my family. There I was to rent a house and write a letter to the
Soviel Embassy at Mexico City. In the letter, I was to mentioned something
avout the United Natlons. I was then to walt three days at which time I
would go to the Plaza de la (Something or other) and stand in front of a
statue of Christopher Columbus at 5:00 p.m. with my thumb in a Mexico City ¥
street guide, A man would then come to me and say have you ever seen such

a statue before., I was to answer no, that I have lived in Oklahoma all

umy life, He was to say there is a much better statue in Paris, The man

would then give me passports and money for a trip to either Stockholm,

Sweden, or Berne, Switzerland, where I was to repeat the same procedure

and if T were to go to Stockholm I would stand in front of a statue of

Linneaus, at which time I would receive the necessary papers to continue

gy trip to Czechoslovakia where I was to write to the Soviet Ambassador

to merely state, 'I am here,? .

W ie B SiRE ee b
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"My wife and I declded not to leave the country but wanted
to give Rosenberg the impression that we intended to leawe, We decided
to go to the mountains in upstate New York and stay there until Rosenberg :
left the country as he indicated he would do. We planned to return to g
New York City after we had learned of Rosenberg's departure, i

"I have read the above statement consis’oing of this pago
and seven preceding pages. It is true to the best of my knowledgea

| - /s/ "DAVID GREENGLASS
witnessess ’ )

JOHN W, LEWIS, Special Agent, F.B.I., N.Y.C., NY. ~ .
LEO H. FRUTKIN, Special Agent, F.B.I., N.Y.C., NY." .
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DAVID GREENGLASS

who is in custody of the U, S, Marshal -
Southern District of New York, New York City
Upoh issuance of a Writ of Ad Testificandum

JOHN W. LEWIS

Special Agent

Federal Bureau of Investigation
New York City

and

JOHN A. HARRINGTON

Special Agent

Federal Bureau of Irxvestigatlon
New York City

Can testify to the following signed statement of DAVID GREENGLASS:

"New York, N. Y.
July 19, 1950 -

"I, DAVID GREENGLASS make the following statement to JOHN W. LEWIS
and JOHN A. HARRINGTON whom I fcncw to be Special Agents of ths Federal Bureau
of Investigation, I understand that I am not required to make a statement and
that this statement may be used against me in a court of laws I have been
advised of my right to an attorney. I make this statement of my own free will
and no threats or promises have been mds to get me to make this statemsnt.

GREENG LRSS

"T recall that when Ruth/Came to see me at Albuquerque, New Mexico
to spend our second wedding anniversary together, November 29, 1L}, that she .
and T stayed at the El Fidel Hotel. After a few days we took a walk on Route 66
beyond the city limits, At that time Ruth told me of a conversation between her
and Julius Rosenberg and Ethel Rosenberg which took place at the Rosenberg's
apartmient at 10 Monroe Street, New York City in early November, 19LL, This
conversation she said was as follews: Julius told Ruth in effect that he was
gathering information for the Russians, and that he wanted me to give information
concerning the work I was then doing at Los Alamos, N, M, Julius said that I was-
working on the atom bomb, Ruth sald she told Julius that she did not want to ask
me to do what Julius asked, At that point she said that my sister Ethel Roaetberg
said well at least ask Dagvid to do this, Ruth said she was reluctant to agree to
this, but that Julius and Ethel Resenberg finally persuaded her that she should
at least tell me what Julius wanted ms to do.

"I then told Ruth thet I was shocked, This was the first information
I had received that I was working on the atom bomb, however, I did not tell this
te Ruths I said tq Ruth I know that I am working on the atom bomb, Then I said
no, I won't give Julius the infomation, The next day I changed my mind and told
Ruth to tell Julius that I would furnish him the information,
\\ . - 15 -
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ivington Street, Apartment 6

New York City, New York

or

WILLIAM F. NORTON, Jr., Special Agent : N
New York Office, Federal Bureau ef Investigation :
JOHN A. HARRINGTON, Special Agent

New York Office, Federal Bureau of Investigation

Can testify to the following signed statememt of RUTH GREENGLASS:

"New York, New York
July 17, 1950

"I, Ruth Greenglass, make the following statement to J shn Ao
Harrington and William F, Norton, Jr., who have identified themselves to
me as Special Agents of the Federal Buresu of Investigation, United States
Department of Justice. I make this statement freely and voluntarily after
having bean advised of my right not to make a statememt, that I have a
right to an attorney, and have consulted an attorney, I understand that
this statement may be used against me in a court of law, This statemsnt
is not being made as a result of amy threats, promises or duress.

» I was born May 1, 1924 at New York City and presently reside
at 265 Rivington Street, New York City, I was married to David Greenglass
on November 29, 1942 at New York City. - ‘

"In the early part of November, 194k, I plammed to visit my
husband David in Albuquerque, New Mexico to spend our wedding anniversary
together on November 29, 194l David was then in the United Statées Army
and stationed in the viecinity of Albuguerque, New Msxico,

nIn the early part of November, 1944, one evening I visited
Julius Rosenberg and his wife Ethel at their home, GE-11 10 Monroe
Street, New York City. Ethel Rosenberg is my husband's sisters Onthe
evening in question, Julius KoSenberg knew that I intended to visit my
husband David in Albuquérqis; MW '¥exico about November 29, 1Sike. During
the course of the svening, Julius Rosenberg told me that I might hawe
noticed that hé and his wife Ethel Resenbergin recent months had not been
attending any Communist Party meetings or any functions that had what he e
described to be a 'Red' tinge to them, and that Ethel Rosenberg had not B
been buying the 'Daily Worker! at her usual newsstand, To explain to me .}
why he and Ethel Rosenberg had discontinued their open affiliation with ~
the Communist Party, Julius Rosenberg said he always wanted to do more ’
than to be just a member of the Compunist Party and that, therefors,
he had searched for two years te place himself in contact with a group
which I believe he described as a 'Russian underground!s In this way Julius
Rosenberg felt that he could do the work that he was slated fer, He stated
that he wanted to do samething to directly help Russia and that it took him
two years to ﬁnd the group throueh which this help could be given,
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"Then I told Mﬂs the following informations I
described the approximate amount of the pepulation at los Alames, the approximate
size of the project, and the names of somg af the personns] werking there, I
think I wentiensd the name of Oppenheimer and Urey ag connected with the projacte

nIn the first week of Jamary, 1945 while I was at heme in New York City
on i‘url ugh, my wife and I visited Julius end Ethel Resenberg at 10 Monree St., :
New York City, Ne Yo At that time I was intr 4us to A vhe Julius
said was Mike's wife, I knew that Julius was raferring to Mik rovich whon
T had proviously known at Broeoklyn Polytech, The five of us tflked for a2 while

and then Anne lefts I remember that Anns put en her ceat and when ghe got to the
door she turned areund and I said for her to remember me to Mike. ‘

"After Anne 1eft Ruth and I and Julius and Ethel had dinner together
and spent the rest of the evening in the aspartment, After dinner we sat areund
and talked amd Julius asked me what I was doing at Les Alamos, I explained te
him that someons weuld bring to me a sketch or drawing and that I would make parts .
in the machine shop where I was working apnd sometimes I would make changes so that
part would function properly. Julius asked me how the atom bomb was detonated, I
did not know at that time and g0 advised Julius,

"Julius then told me what he wanted me to get in the way of information
for him from the les Alamos projeete He gave me a general description of how
the naval atem bemb workse Julius eautioned me against sticking my neck out in
getting the information for him and said I should be very eareful not to be
obvious, My wife and Ethel were listening to the conversation between Julius
and myself and ware also talking ketween themselves, Toward the end of the _
evening and befors wo left Julius'! apartment, Julius get out the side of a Jelle
boxe While Ruth, Ethel and I watched, Julius cut the side of the Jelle box into
two parts, with a pair of scissers, He cut the sids about half way through
perpendicularly and then continued the rest of the cut at about a 45 degree angles
He handed ms the pprtion with the peinted edges .

nJylius theg said that Anne would be given the other pertien of the sids
of the Jelle box, He then said that Anne would meet either Ruth or ms in fromt
of one of the mayn theaters {m Denver, Celorade at such time as I would have
information that he wanted about the Los Alamos atom bomb project, Hs gave me
the impression that these arrangements were tentative, He told me that Anne
had been thspre that night se she could idan’oif“y us, and we could recognisze herq_,

T have read the above statement eonsisting of this pege and six
preceding pages, It is true to the best of my lmow],edge. ' -

: n/s/ Dmrid Graengiass"
"Witnessess

"John W, Lewis, Spee, Agent, FBI, NYC

"John A. Harrington, Spseial Agent, FBI, NYC, "
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“nlulm.ﬂoaﬁgberg then told me that my husband David was at
that time working at the place where the atom bomb was being made and
that this bomb was more dangerous than any weapon that had ever been
used, He also told me that there were radiation effects from the bomb.
At this time I had no knowledge as to what the significance of the atom,
bomb was, though I didknow that my husband was working on a 5ecret. pro-
Ject for the United Stat.ee Armye

nJulius Rosenberg reqmeated me when I visited my husband
David in ilbuquerque, New Mexico, to ask David if he would make scientific
information available to the Russians, Julius Rosenberg said that the
Russians were working on the atom bomb and that there was not a free ex-
change of information between the Allies and Russia, Julius Rosenberg
said that he felt that Russia should be placed on an equal plane with the
other Allies as far as the avallability of this atomic information was
concerned,

"Because I wag very reluctant to do what Julius Rosenberg
requested me to do, his wife, Ethel Resenherg, who was present during this
conversation, told me that I shme-a'&gask my husband David if he :
would furnish this type of information to the Russians, I was very
reluctant to do what Juliys and Ethel Rosenberg requested me to do, but
they finally persuaded me to ask David if he would be willing to furnish
information to the Russians,

'Wa a later date, prier to my departure for Albuquerque, New
Mexico, Julius Rosenberg gave me about $150 to help pay the expenses of
my trips In the latter part of November, 194l I left New York by train
for Albuquerque, New Mexicoes I had previously made reservations by
telegram at the El Fidel Hotel, Albuquerque, New Mexicos

"I arrived at Albuquerque, New Mexice, a few days before my
wedding anniversary. David arrived in Albuquerque about November 28,
194k and joined me at the El Fidel Hotel., We spent our second wedding
anniversary together on November 29, 19Lk4e David had a pass for about
five days, o .

#Just prier to my return to New York, while David and I were
taking a walk, I teld him what Julius Rosenberg had told me about "his
working at the place where the atom bomb was being made, David asked ms =
who had told me about the atom bomb and I told him that Julius Rosenberg
had, I then told David of the request that Julius and Ethel Rosenberg 4._
had made to me that I ask David to furnish the Russians with scientific '

{ ‘ )
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"information, and I explained their request to David in the same way that
- Julius and Ethel Rosenberg had explained it to me. ‘

. it first David was shocked at what Jullug.Rosaoberg wanted

" him to do. At first he said no and he did not make any decision that
same day. The following day, afte having thought it over, David said
that he would do what Julius Rosenberg had requested of him, David
also said that he would discuses this matter with Julius Rosenberg when
" he returned to New York on his expected furlough, David told me about
the physical set up of the Los Alamos installation and he gave ms the
rames of certain people who were working there in November, 19k, among

whop, as I now recall, were ,Oppenheime; reye

"t returned to Ne,w York in the early part of Decemher, 19Lh
and Julius Rosenberg came to see me at my apartment at 265 Rivington
‘Street, New York City and I told him that David agreed to do what he
requesteds I also gave Julius Rosenberg the names that I remembsred
that David had given me of the people who were working at los Alamos,
I also told Julius Rosenberg z2bout the physical set up of Los Alamos
as David had told me, Julius Rosenberg said he would wait until David
returned to-New York on his expected furlough to discuss this matter
further with David,

"About a month lazter, my husband David returned to New York City
on furlough and one evening David and I went to Julius Rosenberg'!s apartment
-at 10 #onroe Street, New York City, where we met Julius and Ethel Rosenberg
and a woanan 1 knew as inne. Anne and her husband Mike I knsw as old friends
of Julius and Ethel Rosenberg, and Anne and Mike at that time lived at
Chappaqua, New York, Anne remained at Julius Rosenberg's apartment for a
~short period of time and then left.

"Julius Rosenberg asked David what he was doing and David told
Julius Rosanberg he was working in the experimental sh¢p at Los Alamos,
David explained to Julius Roserberg that if someons brought in a sketch
of a part he wanted made, David would make it for him because David was
a machinist and this was the type of work he did, I reczll that Julius
Rosenberg asked David how the atom bomb was detonated but I do not recall

what David told Julius. ' A

"We all had dimner. After dinner julius and Ethel Rosenberg,
David and myself sat around talkings Julius told David what he wanted ™,
him to do. He did not want David t0 go out of his way to obtain infor-
mation and he did not want David to be obvious in what hq was doirg,

1
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-#T did not understand what Julius and David were talking about because it ,
was of a technical nature. A ,

"Before we left ius Rosenberg'e apartment, J@%@;@.
produced the cover from a Jello box side, Julius Rosenberg,
presencc of his wife Ethe)), David and myself, cut this Jello box side in
half in an irregular manners One-half of this Jello box side Julius '
Rogsenberg gave to David and Julius sajd that he would give ths other :
half of the Jello box side to Anne, the woman who had been in his apart-
ment previously that same evening, Jylius Rosenberg said that Anne would
coms out to soe us in New Mexico to get the informmation from David and
that she would produce the matching half of the box side. I believe thers
was some discussion by Julius Rosenberg of Anns being met in a movie
theater at Denver, Colorado.

~ "During David's furlough in January, 1945, Julius Rosenberg
was very persistent about being with us a great deal of time when we
felt that we wanted to be alone,

"Several daysafter David had received the Jelle box side
from Julius Rosenberg, Julius Rosenberg came to my apartment and spoke
to David about David meeting Julius Rosenberg and an unidentified man at
a later date.s A day or so later, Julius Rosenberg returned to my apart-
ment again in the evening and Julius Rosenberg and David left the apart-
ment, together, David returned to my apartment about two hours later and
told me he had met somebody whom he had not been able to see too clearly
because the man kept his face in the dark, David told me that he had
met this man on a street in the 50's in the vicinity of an elevated
railroad,s David said that Julius Rosenberg introduced David to this
unknovn man saying 'This is Dave', but Julius Rosenberg did net tell. David

"who the man was ar what his name was, David spent between twenty and

thirty minutes with this unknown man but I do not recall what David told
me he discussed with this unknown man,

"After his furlough, David returned to Los Alamos, New Mexico
and in #arch, 1945 I went out to Albuquerque, New Mexico to live. First I

1ived in a hotel and then I stayed at the apartment of a fyriend of Davidls RV

whose wife had gone back Easts, When David's friend’'s wife returnsd from -

the East, I then went to a hotel to live until I finally obtained the 4
apartment at 209 North High Street, Albuquerque, New Mexico, David ', "’
only came home on week-ends, BIPERE

]

"One Sunday morning in Juns, 1945, & man came to our apartment

rewy L
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"at 209 North High Street, Albuquerque, New Mexico and said he was Dave

from pittsburgh, This man gave my husband David the matching half of the

Jello box side, This man told David what information he wanted and

David wrote down the information requested and told this man to coms

back later, This man returned later that same day, at which timd David

gave him some written information and in return David received a sealed
envelope from this man, I recall that David and this man discussed how

the atom bomb was detonated and that this man told David that he was a .
chemical engineers I also recall that Ievid and this unknown man discussed
lenses and high-speed cameras, This unknown man also indicated to David

and me that he might return at a later date and he wanted information from
David along the same lines as David had given him, He alsoc wanted to know

the names of the people at los Llamos who were inclined to be t'leftistf.

1 think that David gave this man the namea of such people working at Los Alamos,

nifter this man received thia information, we all left the
apartment and we walked to the front of the USO building in Albuquerque, -
We left this man in fromt of the USO building and David and I returned
to our apartment, We opened the envelope which this man had given David
and discovered that it contained $500, The teking of the money made
David and me feel worse because it was now apparent that we were not
just passing information but rather that we wers being paid for it,

"¥han Dre Klﬁ%chs was arrested, Julius Rosenberg came
to our apartment and told David and me that the man who had contacted

us in Albuquerque, New Mexico in June, 1945 would be the next one to be
picked up and that 'they' were going to contact this man to tell hi.m to
keep quist, . .

nOn May 23, 1950, Ju%]%sfﬁﬁgm came to our aparb'ment with
a copy of a neéwspaper which I was the New York 'Herald Tribunet

in which eppeared a photograph ef one Harry Gepld.gho had been arrested in
Philadelphia, Pennsylvania by the FBI, Julius Rosenberg told us that this
Harry Gold was the man who had contacted us in Albuquerque, New Mexico.

Julius Rossnberg then told us that we had to leave the United States because
sometime between June 12 and June 16, 1950 something would happen ¢o use
Julius Rosenberg wanted David and me to take our two children with us to

the Sovict Union, Julius Rosenberg was going to obtain United States ' '

passports for us, Julius Rosenberg said 'My friend tells me before you S

get a passport you have to get injected against emallpox.! Jylius )
Rosenberg wanted us to get a doctor to give us a false letter stating -
that we had received such a smalipox innoculation, David and I refused
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"to do this, Julius Roggnberg then told us that he would get his doctor
who lives in Kpickerbocker Villa.ge, New York City, to prepare sueh a
letter for himself and use -

"Julius Rosenberg advised us to leave everything we had in
our apartncnt at Rivington Street and to just take our elothing with us
and go to Mexico City, Mexico, ALt Mexico City we were to rent a house
and after living there one month we were to write to the Soviet Consulate
at Mexico City, Mexice, using a name which Jylius Rosenberg gave us but
which I do not recall at the present time, and about three days later we
wers to meet someone in fromt ef a statue in a park in Mexieo City, Mexico,
After this meeting, we were to travel by boat to Europe and proceed to either
‘Berne, Switzerland or some other city in Europe, ‘the name of whieh
‘T do not recall, where we would again contact the Soviet Consulata there
by lettor and three days later we would meet someone in front of a status
in a park in the European city. At this point our transpertatiom to the
Soviet Union would be arranged for use Julius Rosenberg told us that
he thought that it was a golden opportunity for us to go to the Seviet
Union, At this time Julius Rosenberg gave David and me $1,000 in cash
consisting of old $10 and $20 bills, $500 of this I put in a special
. checking acecount at the Manufactursrs Trust Company located at Grand and
e Norfolk Strects, New York City, and the balance was used to pay soms
T debts and househeld expenses.

mibout June 2, 1950, Julius Rosenberg returned to our apartment
and gave David and me 3[; 000 in cash, consisting of old §10 and $20 bills,
This money was to be used by us for our flight from the United States,

At this time Jylius Rosenberg promised us an additional 82,000 which we
never received from him. :

T would like to make it c¢lear that at the tims we raceived
t.he 35,000 from Julius Rosenberg we never intended to leave the United S
States because thlis is our country amd we want to stay here and live
here and raise our children, I would like to point out that we accepted
the money from Julius Rosenberg because David said that if Julius suspected
that we would not leave the United States that some physical harm might.
come to us or our children,

"T have read the foregoing statement consisting of this page and
nine other pages and I have initialled the bottom of each page and every o
correction, I say that thisstatoment 1s true to the best of my knowledge
and belisf, o

» l.ﬁo
-

n/s/ Ruth Greenglass, :
"Witnessess John A Harrington, Special Agent, 4
FBI, NY
William Fs Norton, Jr., Special Agent,
FBI, NY."
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WILLIAM F. NORTON, JR.

Special Agent

Federal Bureau of Investigation
New York City, and -
JOHN A. HARRINGTON

Special Lgent

Fedsral Bureau of Investigation
New York City

Can testify that on June 16, 1950, they contacted JidiSmm
ROSENBERG at his homs, Apartment GE11l, 10 Monroe Street, New York, New York,
and that he voluntarily accompanied them to the New York Office of the Federal
. Bureau of Investigation for mterview, at which time ROSENBERG furnished them
the following informatiom '

ROSENBERG said that when DAVID GREENGLASS was inducted
into the Lmmy he knew that he was in an ordnance outfit but he did not know
. 1f he was assigned to Maryland, He thought DAVID was in California at Fort
- Orde He also thought that RUTH GREE went with her ‘husband when he
.. wag first inducted into the irmy, About a year later, he believed, DAVID
CGREENGLASS went to New Mexice and that RUTH followed him there, - He said
he assumed that DAVID came to New York with RUTH in the Summer of 1945 on
a furlough, He thoughlthe met them at his mother-in-law!s, Mrs. TESSIE
GREENGLASS, and that DAVID mentioned something about his working on a
secret project and that he wanted 10 go overseas with his outfit, ROSENBERG
thought that DAVID came back to New York on a final furlough in 1946, ROSEN-
BERG said that about a year or two prior to DAVID being in New Mexico that
nobody knew where DAVID was, ROSENBERG said that he recalled that DAVID .
had two stripes on his uniform sleeve when he retutned on furlough to New
York City, ROSENBERG claimed that he and DAVID did not discuss the atom
borb from the technical standpoimt either before or after the restrictions
wers lifteds He said that prior to the dropping of the atom bomb on
Hiroshima, Japan, that he did not know anything about the atom bomb, JULIUS
paid that when DAVID was in the Army that RUTH spent a2 summer vacation
with himself and his wife at his summer home at Budd Lake, New Jersey, ~
-ROSENBERG claimed that when he was at his mother-in-law's home (Mrs, TESSIE
AX‘G@L.N_GLSS), he was told that RUTH was going to New Mexico to live but he RGN
did not know if she had & house or apartment to live in, ROSENBERG did :
not recall that RUTH visited DAVID before she went out to liwve in New 4
Mexico, but he said that he believed that RUTH went out there to live a year:
before DAVID was discharged from the Armys He thought that she lived thare
less than a year but he could not recall whether she went dut to New Mexioo
in the late summer or early fall,
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i In refreshing his recollection, ROSENBg_RQ said that .
when his son, MICHAEL ALLAN ROSENBERG, was born on s 1943, that he
was at Orlando Field, Florida, on a job for the Signal Corps and that he . -
believed that RUTH was present at the circumcision ceremony and that she

- went out to New Mexico after his son, MICHAEL, was born. ROSENBERG then
recalled that RUTH went out to New Mexico in the fall of 194l and that she
went out there to live permanently. ROSENBERG didn't see either RUTH or
DAVID until the summer of 1945 when they returned to New York on DAVID!'S
furlough, ROSENBERG said it was his recollection that RUTH lived in an
apartment at Albuquerque, New Mexice, and that DAVID was not home every night
but that he had to get furloughs to see RUTHa »

ROSENBERG recalled that about a year before DAVID'S
discharge from the Army RUTH had a miscarriage in Albuquerque, New Mexico,
and that this was a few months before they returned to New York on their
summer vacations ROSENBERG said that he saw DAVID at the beginning of his
furlough and at the end of his furlough, on both ¢ccasions while he was
visiting his mother-in-law, Mpg, IESSIE.CREENGIASS., He also saw DAVID and
RUTH in New York in the spring of 1946, prior to DAVID'S discharge from the
Amy, ROSENBERG admitted that he spoke to RUTH at Mrs, TESSIE GREENGLASS'
home prior to her departurs from New York for New Mexico and he ‘belisved that
she was going to stay temporarlly.

At first ROSENBERG said it was not clear in his mind .
Whether RUTH went to New Mexico in 19k on a visit or if she went out to 1live
there but that he believed she went out to live there in 194l Then he recalled
that RUTH went to New Mexico for a visit in November, 194k and stayed a short
while ancl returned to New York,

ROSENBERG stated that in the spring of 19h5, DAVID returned
to New York on a furlough. ROSENBERC believed it was the spring of 1945 because
DAVID was wearing alight Eisenhower jacket, ROSENBERG also thought that
RUTH was still in New York in March, 1945, and that RUTH went out to New
Vexico alons aftar DAVID had returned there and obtained an apartment for her,
ROSENBERG said that DAVID and RUTH did not return to New York again until t.he
spring of l9h6 when DAVID was on his final furlough.

Around the end of July or August, 19k, ROSENBERG stated ~ -
that he knew that DAVID was at Los Alamos, New Mexico, in the Ordnance Department
on some kind of preject, In tho Fall of 19LlL, RUTH GREENGLASS told ROSENBERG
that DAVID was at Los Llamos working on a secret Projects ROSENBERG claimed

-22‘-
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that he did not know it was the atom bomb until after the first atom bomb was.
dropped on Hiroshima, He assumed that since DAVID was working on a secret . .. ..¥
project at New Mexico, DAVID must have been working on the atom bomb,
ROSENBERG remembered that in eady November, 194li, RUTH . had spoken on the phone

to DAVID in Albuquerque and about a week or so after that, she went out to New N
Mexico to visit DAVID. ROSENBERG said DAVID obYained a furlough to see RUI‘HGREMG (‘

in Albuquerque,

ROSENBERG admitted eeeing RUTH before she left New York
City for her visit to New Mexico, ROSENBERG also saw RUTH when she returned .
to New York from her visit to Newflexico, at which time he ad®d her how DAVID
was, RUTH said DAVID was fine and she also told ROSENBERG that DAVID was Cy
working on a secret project at Los Alamos, o

ROSENBERG was not sure DAVID was in New York on furlough
the winter or spring of 1945, He recalled that DAVID was wearing a light
Eisenhower uniform jacket, at which point SA HARRINGTON called to ROSENBERG'S
attention the fact that DAVID was at Los Alamos and he would be wearing a
summer uniform rather than winter clothes, ROSENBERG said that in view of
this it could have been very early in the spring of 1945 that DAVID was on
furlough in New York because his recollection was thrown off by reason of

the fact that he recalled DAVID'S wearing light clothes,

ROSENBERG said he saw DAVID when he came home to New
York from New Mexico and that he saw him again before he left, ROSENBERG
said that these were only social visits or parties at his mothsr=-in-law's
houge or at the home of one of the memberscf the family, such as__t_._,gng_&.
Mr INTZ.

. Agent HARRINGTON asked ROSENBERG if he had' ever seen
DAVID alone and ROSENBERG at first denied this, Then he admitted seeing
DAVID alone on one occasion and said that was to play pool at a local pool -
room called "SAMMY'S"W, ROSENBERG explained that DAVID is very fond of -
shooting pool, ' . ' ‘

ROSENBERG was asked if he contacted RUTH prior to her .
leaving for New Mexico in November, 194k, to request her to sound her husbang, -
DAVID, out to see if he would be willing to turn over confidential infommatien
to the Soviets concerning the secret project he was working on at Los Alamos.
ROSENBERG denied contacting RUTH in New York City and making such a request
of here ROSENBERG was asked what arrangements he had made for DAVID to be
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nplace about December of 1916 that I could contact them by getting in

touch with a relative of Mrs,/GREBJGLQSS. I believe thae nan questioned

was supposed to be lirs., GREENG t father, that is the father-in-law -

of DAVID GREENGLASS, and I had previously stated thdt I believed his

name to be PHILIP and that I believed in the Bronx, New York.

Since that time I have come to the belief that the more likely possibility

may have been that this man was either an uncle or a relative of Mrs,

GREENGLASS, and that his name may have been JULIUS. I am certain that I

was given a telephone number, but I am not certain as to whether I was

also given an address. There is also the possibility that the location

in New York may have been the Bronx. Mrs. GREENGLASS also told me

that just prior to her leaving New York, in April of 1945, that she had

talked with JULIUS and had explained this arrangement to him,

"T had been instructed by JOHN before leaving Albuquerque,
that there was the possibility that thiS man might not be in Albuquerque,
but that, certainly, his wife would be there and that in such an event,
that she would turn over to me an envelope containing the information on
atomic energy, and that in turn, should she exhibit any need for money,
that I was to glve her the envelope containing the $500.00. Further,
JOHN had explained to me that GREENGLASS'S wife was just as re.t.iable as
he was in conducting such an affair,

nI would like to add also that during the major part of my
conversation with GREENGLASS, which conversation included the fact that-
he was working at Los Alamos; the fact that he was going to propose a
possible recruit (and which I promptly discouraged); and the actual
transfer of the information which occurred on the occasion of the second
meeting of about five minutes duration on that same day, but in the
afternoon, that Mrs, GREENGLASS was present during all of this, I
believe, however, that when I gave the money to GREENGLASS, that Mrs,
GREENGLASS may have been in the tiny kitchen of their very small
aoa.rtment.

"I believe t.hat when Mrs_. GREENGLASS returned to the room,
that GREENGLASS may have made some mention of the fact that I had given
him some money. Also at this time and in Mrs, GREENGLASS'S presence, he -
gave some indication that the sum might not be sufficient t0 see them
through for a very extended period and he also indicated that itwould be
very desirable if he could, on a later date, get more money. I believe
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"that at this time I indicated to him that I might be back in Albuquerque
in September of 1945, and that if this event did transpire, I would
bring along some more money for him, There was also stated the matter
that had I not brought the $500,00 along with me that it would have been
inmpossible for Mrse GREENGLASS to continue to stay in Albuquerque any
longer.

uI have read the above 3 page statement and am sigm.ng each
page because all of the information therein is true to the best of my
knowledge and belief, .

n/s/ Harry Gold
July 10, 1950
Philaa, Penna.

"Titnessed:

Te Scott Miller, Jr., F. B. I., Justxce
Richard E. Brennan, Special Ageat, FBI
July 10, 1950, Philadelphia, Pa.*

Special Agent T. SCOTP 'JLLER, JRe and

Special igent RICHARD &, BRENNA
Federal Bureau of Investigation

New York City

P. MJ\SHERER taken in 1945 was exhibited to HARRY GOLD. GOLD stated that
P, lil SHERER is identical with the man who opened the door for him at
209 North High Street, Albuquerque, New Maxico, in June, 1945

T Can testify that on July 5, 1950, a photograph of

pictures of ANATOLI ANTONOVICHMWAKOVLEV were exhibited to HARRY GOLD.
GOLD stated that YAKOVLEV was identical with his superior who was known

to him as JOHN.
'-—-""W

Either of the abﬁ agents can testify that on June 2, 1950,

Speetal igont FRANK J. NOLAN : I
Pederal Bureau of Investigation -

United States Court House, Foley Square ,
New York, New York . ‘

Agent NOLAN will testify that he operated a camera on
June 18 and 19, 19113, and took pictures with said camera of ANATOLI A. -
YAXOVLEV . 31
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[

Vho is in the custody of U.S. Marshal,
Eastern District of Pennsylvania,
Philadelphia, Pennsylvania,

upon issuanco of a Writ oi‘ Ad Testifica.ndmn
or

SA T. SCOTT MILLER and

SA RICHARD E. BRENNAN. -
Federal Bureau of Investigation

New York Clity

Can testify to the following signed statement of GOLD:

"July 10, 1950
Philadelphia, Penna.

"I, HARRY GOLD, ereby make the following voluntary statement
to T. SCOTT MILLER, JR., and RICHARD E, BRENNAN who have identified
themselves to me as Special Agents of the Federal Bureau of Investigations
No threats or promissg have been made tore and I realize that I do not have

" to make any statement, and any statement I do make may be used against
me in a Court of Law. I realize that I have a right to counsele.

T would like to add the following to the statement dated
June 2, 1950, which I gave the above named agents relative to the uniknown
individual contacted in Albuquerque, New Mexico, in June of 1945. Since
the above statement was made I have identified a picture shown to me by
Agents VILIER and BRENNAN, and whom I have been told is DAVID GREENGLASS,
as being the same man I previously described as being the Unknown G.I.
‘whom I met in early June of 1945, in Albuquerque, New Mexico.

' . T have also recalled the fact that my means of identifying
myself to GREENGIASS and of his verifying this identification was by means
of two torn pieces of paper of an irregular shape, but which matched when
put together. One such piece was in my possession, and had been given to
me by JOHN, and the other plece was in GREENGLASS! possession. N

b I

"During a conversation I had with Mrs?u&EmGIASS on the
occasion of my first meeting, that is the morning meeting, &t the -
GREENGLASS apartment in Albuquerque, Mrs, GRERNGLASS told me that when they
returned to New York on GREENGLASS? expected furlough, which was to take ¢

»
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, mAbout one and 2 half to two weeks before David Greenglass.
was taken into custody, David told me that he would like me to hold a.
sum of money for hima I do not recall his telling me how much money he
wanted me to hold. In the space of twenty-four hours, possibly the next
evening, I went up to David's house and David gave me a package which
he told me contained money., This package was oblong in shape, the width
of a dollar bill and a little longer in length than the length of a
dellar bill, It was about an inch or a little more than an inch tihicks
It was wrapped in brown manila paper and was sealed with a brown gummed
paper,s It was tied with heavy brown twine as illustrated on a sketch I
have drawn, I took this package home and placed it inside my hassock
for safekeeping.. I didntt look at the package again until Ruth Greenglass -
asked me to take $100.00 out of the package for her some time THTEY, D
This was about one week before David was taken into custodys At that time
I untied the twine, broke the gummed paper seal, and took out five
$20,00 bills. I saw $20 bills and $10 bills at that time but did not
count the money. There seemed to be twice as many $10 bills as $20 billse
I tore off the ends of the brown manila wrapping which had the gummed
paper on it because there was too much wrapping paper. I then put
scotch tape on the package to seal ite I believe I threw away the twine
and put rubber bands around the package., I don't recall how many rubber
bands I used, After David!s arrest I took this package of money to
Mre Os John Rogge & left before he counted it but after he had opened the
packagee

[ A
. .- . &'
S G gl

nI remémher after David asked me to hold money for hiin, ]
I asked him why, but he was evasive in his answer, He said he wanted to
get rid of it, that he would like to flush it down the toilet. '

, "i have read this statement and find it to be true to the
best of my knowledge,

/a/ "Louis Abel
nWitnessed: ‘

"Leo H. Frutkin : _ ™~
Special Agent ' }
FnBaIb’ N.Yo“ * \'.!
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87 Columbla Street = o s o

New York 2, New York

Can testify to the following signed statement:

nJuly 18, 1950
New York, N. Y.

nDavid Greenglass gave me $},000,00 about 3 days before he
was arrested and asked me to hold it for him. After he was arrested
" he asked me to give the money to hls attorney 0. John Rogge which I did.
David Greenglass is my brother-in-law. I don't recall whether David or
Ruth gave it to me. I asked David if it was stolen and he said no.

"He said he did not want the money and I asked no questions
because of our close relationship and I did not want to embarrass him,

/s/ WLOUIS ABEL .
87 Columbia Street
New York 2, N.Y.

mitnessess

nJohn W, lewls, F,B.I., N.Y.C., NY
I-leo HC Fmtkm’ FOBOIO’ N.YIC., NY“

Can also testify to the follc;wing signed statement:

# | npugust 1, 1950

"I, Louis Abel, 87 Columbia St., N.Y,C. make the following
voluntary statement to Special Agent leo H. Frutkin of the Federal Bureau
‘of Investigation. He has told me that I do not have to make any - =~
statement and that any statement I make can be used against me in a court”
of law, He has told me that I have the right of counsel, No promises or
threats have been made to me to obtain this statement, ‘~

Y

4
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contacted by the Soviets im Albuquerque, New Mexico, and what means of

identification was to be useds, ROSENBERG denied making any such arrangements

and he claimed that he lacked the technical knowledge to question DAVID on
what he was working on and further that. he did not know any Russians,

ROSENBERG was questioned as to whether he recalled

" arranging for DAVID to meet bim in & ocar in New York City and driving to

the East Side of Manhattan to meet an unidentified Soviet who qusstioned - ,
him sbout a high explosive lens which was being experimented with at the ?
Los Alamos atom bomb project, ROSENBERG denied that he had made any such
arrangements for DAVID to meet any Soviet individuals, ROSENBERG wanted to

know if DAVID had said that he did this and also wanted DAVID GREENGLASS

to confront him and make this accusation, When he was ssked if DAVID did
confront him and reiterate this statement what he would do, ROSENBERG said

he would deny it, ’

ROSENBERG was asked to sign a waiver of search for his
residence and he said that he would not sign anything or answer any questiona
until he consulted his attorney,

Can testify that when they arrested JULIUS ROSENBERG
on July 17, 1950, he declined to answer any questions,

can testify that at the time of the above arrest a
search was made incidentzl to the arrest, of Apartment GE-1l, 10 Monroe
Strest, New York City, which is occupied by JULIUS ROSENBERG.

- 26 -
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Spceial Agent ROBERT J. WIRTH

Special Agent RAYOND P. WIRTH

Federal Bureau of Investigation }
United States Court House, Foley Square
New York, New York

Either one of these agents will testify that the pictures
exhibited to HARRY GOLD as pictures of ANATOLI A. YAKOVLEV arc in fact
pictures of ANAl‘OLI A. IAKOVLEV.

They will testify that t.hey knew this individual to be
(a) Y.KOVLEV because during 19L6é they observed YAKOVLEV on several
occasions driving a Buick se 19L6 license TN-1490, vhich -
license was registered to A. AMNAKOVLEV.

(b) because they observed him entering and leaving 3 West 108th
Street, New York City, wherein ANATOLI A. YAKOVLEV resided with
lils wife and family. e

(¢) the agents observed this individual driving the aforementioned
Buick between his home, 3 West 108th Street, and the COnsulate
of the USSR in New Iork City.

(d) these agents observed this individual entering and leaving
the Consulate of the USSR in New York City on numerous
occasionse

(e) these agents observed YAKOVLEV identifying himself as
ANATOLI A. YAKOVLEV on December 27, 1946 to the United States
Customs Service when boarding the SS America to depart from
the United States for France.

-

United States Department of State
Washington, D. C.

1 - \ .
. The name of the official in the State Department who wilY -
present the following records will be made known at the time of {rial.

These records will reflect that ANATOLI A. YAKOVLEV held the
position of Clerk and Vice Consul at the Consulate of the USSR in
New York City between February 8, 1941 and December 27, 1946, and further,
that he entered and left this country under diplomatic visa.

~.
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Imnigration & Naturalization Service
Washington, D. C.

The name of the official of the Imm:lgration & Naturalization - :
Service who will provide the following records will be made known at the
time of the trial, B

He will present records which will reflect that ANATOLI A.
YAKQVLEY entered the United States at San Pedro, California, on
February L, 1941, aboard the S5 Ecuador and left the United States on
December 27, 1946, via the SS America at the Port of New York,

Lo
L aREds.

Drs RALPH C. SMITH

Assistant Director for .
Classification and Security : ' 'y
Ltomic Energy Commission :
Los Alamos, New iMexico

Can testify:

'As to the confidential nature of the work at Los Alamos,
New Mexico, and as to the extent of DAVID GREENGLASS! contact with
classified information at Los Alanos,

That In August, 19Ll, DAVID GREENGLASS was assigned to
Group E~5 under Dw‘%@g and that Group E-5 was engaged V/.:
in implosion experimentation, particularly "the study of the symmetry of =
collapse and of the methods for its improvement®,
That from September 30, 194k to November 30, 194, DAVID
GREENGLASS was a member of Qroup X=-1, which worked on "implosion rescarch®

during that period, under Drs GEORGE B, KISTIAKOWSKY, who was the
Divislon Leader of X=Division,. _

That about December, 19hh or in January, 19h5 s DAVID
GREENGLASS was a member of Group X=l, which was charged with the duty-of

engineering moulds for high explosives, research on sintered and plastic
bonded explosives, and miscellaneous services for X-Division.. = -

4
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That DAVID GREENGIASS was still in Group -4 in Hay 19!;5’ ’
and that CREENGIASS was a member of the Student Shop of Group X-ﬁ
functions of which were to maintain shop equipment for use of members
of X-Division, to make miscellaneous experimental items, to do
experimental work on large jobs before final design was made for large
orders,

That the sketch of the high explosive lens (nentioned in the
signed statement of DAVID GREENGLASS dated July 17, 1950) was under
military classification by the Manhattan Engineering District and still
is classified under the Atomic Energy Commissione

WENDELL EDW, HMAN

Residence = 15| Center Street

Pompton Plains, New Jersey

Business = J and H Label Processing Corporation
230 West Passaic Street, Maywood, New Jersey

MARSHMAN can testify that he served as Assistant Section
leader, X-Division, Service Group, Los Alamos, New Mexico, from
approximately March 19khly, to Uay, 1945, In this job, he was responsible
for the control of the group during the absence of the Section lLeader,

Je P. FITZPATRICK. He also served as a shop expeditor and had direct
control over the work which was performed in the Experimental Engineering
Shop, Theta Building. He also scheduled the work performed there on a
priority basis. As Assistant Section Leader, MARSHMAN was a staff member
of instant base and wore a white badge entitling him to go all over the
site except where safety hazards existed.

~ MARSHMAN can testify ‘that GREENGLASS was a machinist in the
Experimental Engineering Shop, Theta Building, and that his duties were
to produce products from drawings, which products were later to be used
in various tests performed on the Atom Bomb. MARSHMAN can also testify
that the equipment produced . in instant shop was used in tests on the
A-Bomb and that designs were also developed there which later went into
mass production of equipment which became a part of the bombe He can
testify as to the specific material produced in the shop. For example,
a design was made in instant shop from which several high-speed cdmeras
were developed to be used in various tests on the A-Bomb.. The bulk of

-3l -
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the work minstant shop, however, was to specifically alter various metal

- shapes for experimental tests, the prototypes of which eventually ended up

on the Atom Bomb.

MARSHMAN can testify that drawings and blueprints s some or
which were classified and others not classified, were used by the
machinists in the normal performance of their dutd.es. He can testify
as to the physical layout of the Theta Building, which consisted of an
Bl shaped building containing a warehouse, a woodwork shop, the
Experimental Engineering Shop, a ment?s and women's lavatory, and an
administrative office.

HMARSHMAN can testify that the Administrative Office, Theta
Building, contained classified documents consisting of general technical
area information circulars, precious metals, procurement records amnd
records of materials produced in the machine shop, The office also
contained blueprint files, The classified documents were kept in 2-hour
fireproof safes and shop employeces did not have access to instant
documents except through specific permission from staff members,

- The warehouse in the Theta Building contained materials and
component parts needed for testing purposes in the development of the
A-Bomb, a lot of which was classified material although not always
designated as such, and that shop employees had free access to instant
warehouse,

- TALTER OSKI . C o
Broolchav National Laboratories o : N
Brookhaven, long Island, New York

Telephone Patchogue 2600 X 564

(Temporary address until September 1, 1950)

L4027 Alameda Boulevard

Baltimore 18, Maryland

Telephone Hopkins 8511 (pema.nent addressL

Can testify to thehfonowing signed statement: A

Y.
ey |
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“J“J-Y 19, 1950

wI, Wa.lte%bsld., make the follawing voluntary statements.
I arrived at Los Alamos'in Jane. 194); and was assigned to study . )
cylindrical implosions, During this period it was desirable to investigate
the feasibility of producing a symmetrical implosion. It was believed ‘
that this probably could be attained by using the so called explosive lens
which was a combination of slow and fast explosives so formed and arranged -
that- 1f the appropriate points were detoreted a cylindrically symmetrical
detonation wave would resulte The object then was to permit this
detonation wave to impinge everywhere simultaneously on a metal cylinder
and then to measure photographically the silhouette of the inside of thi.s
cylinder as it collapseds

e
R T Y R A

"I have examined a photostatic copy of a sketch bearing the
signature David Greenglass, June 15, 1950. This sketch is a reasonable
description of the high explosive system and the metal cylinder that I T s
used in the above mentioned experiements. ’

"This experiment was designed to investlgate the shape of the
high explosive components and the veloclties that they should have to -
glve a symmetrical implosion, These studies then could be carried over’
to the high explosive components of the atomic bomb where 2 symmetrical
implosion is necessary, :

} nIn view of the :Lntimat.e connection between this experiement -
and the atomic bomb design this work was classified as 'secret! at

Los Alamose _
v/s/ Walter S. Kosid
. July 19, 1950
"Witnesseds A
"Leo He Frutkin » -
Special Agent A : : . - .
F-oB-Io, NaY.Con' -~ : ) . - . “her e
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" Chief (or his authorized réepresentative)

Division of loans and Currency
Chicago Branch

United States Treasury Department
Chicago, Tllinois

Can produce, upon the issuance of a subpoena duces tecum:

: Records concerning the purchase of United States Savings
Bonds by DAVID GRERNGLASS and RUTH GREENGLASS which reflect that Bond
number L 127,794,111k E, maturitym‘m,‘%s purchased June l, 1915,
at the First National Bank, Albuquerque, New Mexico, in the name of

Mrs. RUTH GREENGLASS, 209 North High Street, Albuquerque, New Mexico, or

Mr, DAVID GREENGLASS. |

hic 1 S
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JOHN W. LEWIS
Special Agent
Federal Bureau of Investigation

. New York, New York

' Can testify that he found, during s search of Apt. 6, 265 Rivington
Street, New York City, pursuant to voluntary consent to search executed
by DAVID GREENGLASS, a foot locker containing lett.ers, excerpts of which are
set out as followss

1. Letter postmarked March 22, 1943 from ID: TERMAN, 250 .
Division Street, to ifrs. 8e_ RUTH GREFNGLASS, inviting her/to attend a meeting,
for which an invitation was enclosed. The letter ended with the phrase
®"In case I'm not there when you come Wednesday night, ask for SYLVIAi, my
sister. Club Lincoln, 236 East Broadway." The invitation which was in-
cluded in this letter was an invitation to the Fourth Empire State Victory
Convention, Young Communist League, to be held Friday, March 26th at 7:30 p.me -
at the Central Opera House, 67th Street and Third Avenue, New York City.

WY 42 e e

2. Letterdated Lpril 28, 1943 from Private DAVID GREENGLASS,
Aberdeen, Maryland, to Mras. RUTH GREENGLASS, in which he stated as follows:
tilthough I'd love to have you in my arms I am content without so long as
there is 2 vital battle to be fought with a cruel, ruthless foe. Victory
shall be ours and the future is socialism's.®

3. letter dated Mey 1, 1943 from Private DAVID GREENGLASS,

Aberdeen, Maryland, to Mrs. RUTH GREENGLASS, in which he stated: '"While

at Dix I met four comrades and boy they were tops in their respective lines, L

One of them had 150 I.Q. out of a possible 153, We made quite & group o « o ¢ o

While I was in Dix I had a few discussions with other soldiers on politics

but I never had a chancg to finish an arguments ¢ ¢ ¢ ¢ By the way darling I

read and enjoyed your letters and also the clippings from PM you had put in. =~
lippings from the Daily Worker too. Something like “ 5

¢ hljo the 'Veteran Commander's I really miss thems" .

(3

ike to see so
MY LD or SEND
) . Letter dated May 2, 1943 from RUTH GREENGIASS to Private DAVE

GREENGLASS, iberdeen, Maryland, in which she states: 'Well darling here it .
is Sunday and I went to the rally. Well sweetheart all I can say is that

1 am sorry I missed so many other May Days when I had the opportunity to -
march side by side with you. The spirit of the people was magnificent. « ¢ o o
I'm going to buy tomorrow's Worker and send you the writeup on it. 1 almost
forgot to tell you this, On the subway on the way to the stadium five girls
came on the platform singing and harmonizing beautifully. The melodies struck
a cord in my mind and suddendy I remembered the film we saw of the Rusg$ian folk
dances and music. Remember at the Stanley Theater and again at: the Irving
Place. These girls were singing Russian folk songs and everyope 'on the plate
form crowded around to hear « . » » Perhaps the voice of 75,000 working men

and women that were brought together today, perhaps their voices demanding .
an early invasion of Europe will be heard and then my dear we will be together

to build—-under socialism--car future. . "

- ‘w38 -
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S. Letter dated May 26, 1943 from wm Private .
DAVE GREENGLASS, in which she states: "Déarest, remember what JULIE told
you, as a Communist it's up to you to set an example to the other soldiers
and you can't do that if an officer bears a grudge against you.”

6. I.etter from Private D.OGREENGIJSS to Mrs. R. GREENGLASS,

dated June 3, 1943 at .berdeen, Maryland, in which he states: "Although we
are materialists we base our materialism on humanity and humanity is loves .
It is the most powerful force in the worlds. It is causing us to win where we
are outnumbered. The victory shall be ours. The freedom shall be greater

- - because of our great feeling that only denocratic and freedom-loving peoples
can foster. Darling, and we who understand can bring understanding to others
because we are in love and have our Marxist outlook.? ,

7. Letter from Mrs. RUTH GRFENGLASS to Corporal DAVE GREENGLASS,
iberdeen, Maryland, dated July 1k, 1943, in which she states: "I saw IDA
tonight and she gave me a report of what happened at the branch presidentts --
meeting. There is a new program afoot nowe The YCL will disband and we'll
form some sort of youth, anti-fascist, win-the-war club on a national scale.
I think this was suggested principally because many people shy away from our
club because of 'Communist'! in our club name. It seems they're afraid of
political entanglements and its antagonism is very old and sets Therefore
the plan is to form the type of group I mentioned and try to draw all youth
into it to make them aware of what we're fighting for. The Communists from
among the Party will still try to recruit into the Party but there will be
no YCL. « Darling, do you remember one FLORENC e s « Well the other
day she walked into our office and she says shg has known me for the longest -
time. She told me that she knows you. She ¢laims she was once sent from
Club iKolroe to recruit you. Do you know her? ALlso, did you belong to Molroe
or only Colin Kelly, and how long have you been a member of the League. That's -
Just a by the way I'd like to know", . =

8. Letter from RUTH GREENGLASS to Corporal DALVID GREENGLASS,

hrcadis, California, dated hugust 22, 1943, in which she stated: *

XLNDER came to see me and this time he found me home. We talked and he-
asked me if I was president of the 'club'. For a moment I didn't understand
what he was talking about and then I told him I was., He then said that he
too was a Communist and was trying to convert his place. He claimed he'd .
already converted LIBI, that she was a socialist, isn't that odds You gave.
me the impression that HERBIE was rather reactionarys « « » A11 this wag rather
new to me but anyway I am glad he was re-educated." .
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9. kL letter dated iugust 2k, 1943, from T/5 D. GREENGLASS to
Mrs. R. GREENGLASS, in which he states as follows: "Darling, during lunch -
I had two discussiBns on political questions with somc fellows. I used the
utmost patience and care in the choice of words so that I could get my
point across and still not be suspected of Communism, Well, I believe that
I did get something across to them and I will continue to work on them
further, I'll raise that flag yet so don't worry about the future.®

10. A letter from T/5 D. GREENGLASS, at Arcadia, California,
dated August 25, 1543, to Mrs. R. GREENGLASS, in which he states: "First of
all, let me tell you I certainly was surprised to hear that HERBIE ALEL’.NDE ’
was. finally converteds It made everything seem™brighter wit By
that I mean we were progressing by recruiting more members who will put that
much more weight behind our philosophy. « « ¢ Now about LIBIE. Well, I think
she'll do it because HERBIE says so. If I were you I would try to educate
her so that she will understand it on her own. If HERBIE is sincere then
HERBIE understands the principles or else he wouldn't have said anything -
about it." -

11, A letter to Technician 5/C DAVID GREENGLASS at Fort Ord,
California, dated November L, 1943, signed JULIE and ETHEL, in which it is
stated:s M"Tomorrow we (including RUTHIE and JULIE and I hope GLADDIE and
JEAN) arggoing to the imerican Council on Soviet Relations rally at the
Garden OBESQN.1is to open the meeting by singing . . ..%

T 12. 4 letter from T/5 D. GREENGL/SS, ircadias, Californis, to Mrse
R. GREENGLASS, dated September 1, 1943, in which he states as follows:
IThrough our Marxian philosophy, we shall go forward to a better, more richer
world for us. and our children. 4 world where they (our children) can look
forward to a 1life of use,mlness, culture and a love of people and not own
hea.rt. interests.”

13.. Letter dated September 19, 19h3 from RUTH GREENGLASS to
Technician 5/C DLVE GREENGLASS, Fort Ord, California, In which she stated:
"PHYLLIS finished dressing first so she and HERBIE came to DIANA'S houge to
wait for her, I don't quite remember how it happened but before I knew it
the conversation took & sudden turn and we were all discussing current events
It didn't take ruch time for me to notice that they were all anti-Soviets ~ ~
They started shooting questions at me until I asked why I was being cross—
examined, PHYLLIS piped up, 'as president of the YCL you should know the
answer!, I have no idea how she found out about it but there was such -
scathing sarcasm in her volice that 1 picked up my head: in surprise. Ob-
viously they believe in Moscow golds They think I have a private wire to .

-l0 -
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"get information daily from JOE STALIN himself., I saw that I wasnft able .
to cope with those characters so I changed the subject ¢ o » .M

e & letter from T/5 D. GREENGLASS, Fort Ord, California, to
Mrs. RUTH GREENGLASS, dated September 30, 1943, in which he states: 'Well,
hers I am in Frisco againe « o Last night I went to the Reform Temple here.
in the City. &ifter that I mret a refugee family, who took us to their home
and entertained us royally. They are very well-to-do and have to younger
sonss I also found the Doctor (the husband) is a dermitologist and makes
use of X-rays a great deal...., Don't worry. They are not religious people
and they are definitely radical from what I see they have in their library

and how they talk about world affairs.” . ‘

15, A letter from T/5 D. GREENGLhSS, Fort Ord, California, dated
November L, 1943, in which he states as follows: WDearest, how did the CP
and ALP make out in the elections. I am pretty interested so give me the
results,”. .

16.. Letter dated December 24, 1943 from Technician 5/C D. GREENGLASS,
Fort Ord, California, to Mrs, RUTH GREENGLASS, New York City, in which he
stated: Darling, this morning I had a political discussion with some of
the fellows before they went to work. « ¢ You probably know that I had
injected a great deal of our beliefs into the discussion.: It went over
pretty well. As I have always said, you must put the other man on the de~
fensive or else the argument sometimes gets away from yous « ¢ The news of
the partisan armies of Yugoslavia and Greece and their refusal of the
respective kings of those countries is very welcome indeed.s It shows the
growth of a progressive social spirit among the people of Europe. I hope
that it spreads back to America where it had originated.?

17. Letter dated December 27, 1943 from T/5 D. GREENGLASS, Fort
Ord, California, to Mrs. RUTH GREENGLASS, in which he stated: "Darling, you
are right it is our twisted phsycollogy that is due in the greatest part to
our 'social structure', namegy, caprE%ism with its economic hold on everyone,
teaching them to grasp what they can and giving them no real future to look
to. Dearest, at present we are fighting a war to give people a chance at
least. I hope that we can do away with the rotten structure as quickly as No .
posaibles « ¢ Dearest, you are no snob, what you say is true and there
only two ways to look at it. Either convert our friends or drop them.’ i;d
I don't believe in giving up easily, do you."

18, Letter from T/5 D. GREENGLASS to Mrs. RUTH GREENGL.ASS, dated
January 2, 19LkL, from Fort Ord, California, in which he stated: "I am reading
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nanother book called 'What Makes Sammy Run', by SCHULMAN, and so far it is
pretty good. Darling, is the Random House Publishers the Party press? You

see that is the publisher of this book... « Sweetheart, that comrade in the
shop doesn't realize that we have sort of a vnited front with all anti-

fascist groups and therefore the Post comes under that neading. I like .
certain columns in it and I8d rather read it than the Herald Tribune or Sune-. -»
So, darling, a subscripticn to the Post is what I want in view of the fact

that a Worker would just about put me in the guard house,®

19. Letter dated January 2, 194k from Mrs. D. GREENGLASS to
T/5 DAVID GREENGLASS, Fort Ord, California, in which she stated: "Still I
-~ hope that our children will be brought up in a socialist world and our
money will be useless, I look forward to that day when necessitles and
luxuries are to be had by all and sundry Just so long as he justifies
living by working « « » I am reading !'Battle Hymn of China' and I am
certainly enjoying it, it's a powerful book, Darling, a lot of the things
you told me about China (things that never appear in the press) when you
were trying to convert me I'm regding in this book.? 1t
RV

20, letter dated Jamary 10, 194, from Mrs, R. GREENGLLSS.to
T/5 DAVE GREENGL.SS, Fort Ord, California, in which she stated: "I went
to the meeting at the Garden tonight and somehow I missed ETHEL. I don't
know how. I'm going to call her tomorirow and find out, The meeting was
very good ag you can imagine. BROWDER, AMTER, ELIZABETH QURLEY FLYNN,
CLAYTON POWELL and some others spoke."

"Have you heard that the Communist Party may dissolve? 4is
BROWDER put it tonight, when the war is over the people won't be ready to
accept socialism and all its reforms and to offer it to them may alienate
it more than ever. » « The central committees of the parties ave proposed
that the Party dissolve and a committee of political education be formede
However, this is only a proposal and will probably not be acted on before
May of this year, Still it is a thought and deserves every consideration.®

21. Letter dated January 13, 194} from T/5 D. GREENGLASS, Fort
Ord, California, to Mrs. R. GREENGLASS, New York City, in which he stated:
"Darling, I met a fellow in my company who a very progressive guy. He.ls
a native of Frisco., You see, I gave him thxshln Fact! you had sent me. He -
was enthusiastic about it, Sweetheart, send‘me all the issues that you
receive af that one end keep sending it each weeks This fellow, hig'" ‘
name is RAY NEIDER, says he will help me propagandize the company. By the
way, crogs your name and address out with black ink so, that it is illegibles » o

-,l'zl-
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"Dearest I would like you to send me EARL BROWDER'S speeche I even heard

some of its repercussions out heree I believe that they do not tell the

whole story so dear I want to read the originale ¢+ ¢ That love is ours
. upon which te build a family with the human conception, which is socialigme®

- 22, A letter frem T/5 D. GREENGLASS, Fort Ord, Califomia, to
Mrse R. GREENGLASS, New York, dated January 17, 19Ll, in which he statedj
nDearest, I felt terribly let down when I read in the papers out here thit
the C, P, was going to dissolve, Of course, they made no mention of the why
and wherefore of this move, But no matter what, I think it is a bad mares
You see, dear, it is & symbol of strength and political understanding to
me and to thousands of other former YClers in the service, Amnd its dis-
solution would seem to us as the taking away of support to our political .
beliefs, It would put us in the position of a thinking Socialist and not
a doing one because of the lack of organization to carry out our pregrams
Maybe I have my facts wrong and the move is right, but how can I tel)l without
actually knowing what is going on, Darling, please send me that speech and
whatever literature the New Committeé of Political Education puts out,
Darling, this is vital in the boosting of my moralee Flease don't delay
in sending me the" EROWDER speeche Send all literature pertaining to the
speechs Find out from ETHEL what she and JULIE think about it, Ask her to
get the literature, Darling, I love you and no matter what happens in
America politicallye In the end it will be Lurcpe and a large part of Asia
that will turn Socialist and the Amsrican end of the world will of necessity
follow in the same courses So, dear, we still look forward to a Socialist
America and we shall have that world in our time,"

23s Letter dated January 16, 19hh frem T/S D, GREENGLASS, Fort
0rd, California, to Mrs, RUTH GREENGIASS, New York City, in which he stateds -
"] wanted to answer you at once but I got involved in a discussion of
socialism, communism and capitalisme Boy I really got into a riperoaring
argument, Of course, when the dust of discussion settled I had convinced
many of my listeners in at least the morale right of our cauvse, You see,
dear, it is hot because I am so wonderful, but because our philosephy is so
logical and correct that no argument can stand against ity I am sure tha%
if we educated people to our point of view we would have a socialist America
pretty quicklys You see, dear, all we have to do is put out more li‘berat.ure
than the capitalist press can lie about or distorb," ‘ i

24s Letter dated January 19, 19LY from T/5 D, GREENGIASS, Fort
Ord, California, to Mrs, R, GREENGLASS, New York City, in which he stateds )
"In the evening after the parade I went to see a pictpre, The' name of picture
is tSong of Russiaty It is a wonderful picture and I recommend very highly .

“l3 -

“reay..

)



N 65-15348

"to youe o » Of course it has the typical Hollywood touch but it really is a
pretty gooed picture of the Soviet Unien and its philoseplw as expressed by
the heroine"

25, Letter from 1/5 D. GREENGLASS to W o
dated January 25, 194k, frem Fort Ord, CalifoTnia, in which he stateds n0f
late I have been having the most wonderful discussions on our native-American
fascists, and I have been convincing the fellows right along, I'll have my
company raise the Red ﬂag yet "

26, Letter from T/5 D, GREENGIA SS, dated January 29, 19hh from _
Fort Ord, California, to Mrs, R, GREENGLASS, New York City, in which he N
stateds. "I really was glad that you understand why nothing has been done
about this condition under capitalism, I am sure that things are different
in a socialist societys » I think that in order to find out about it you .

can read the bogk called9{fed Medicine! o ¢ ¢ I will be glad to receive
these clippings and keep’ sendifig me those 'In Factsty I am using‘them to
good advantage hereg " T—

27+ Letter dated February 5, 194k from Mrs. R, GREENGIA S8 to
T/5 D. GREENGLASS, APO 186, L.A., California, in which she stateds "GLADDY
" had wanted to go to the movies but I had seen the picture, So I persuaded 3
her to come down to the club with me (a very important meeting had been called)
only for a few minutes and then we'd both go to ETHEL'S, When we walked dowmn
to the club we were in time te hear the voting that dissolved the club, Yes,
itts true dear, It was a flop, There was no interest, no cooperation,,
nothings The place was dirty, we were four menths behind in rent, about twe
months in electricity and so on down the line, The c¢onuty office of the AYD .
will try to get all those members that are interested in other clubs in the :
neighborhoods Meanwhile, the county has chosen certain choice people (yes
dear, I'm one of them) to start an S,0,S. — Sweethearts of the Service club
down here on the east sides It would be an all-girls! club, of course, and
I think that that type of thing will have a great appeal to our neighborhoode
These people, who can be called either charter members, organizers or what ’
have you, are meeting Sunday afternoons I explained the thing to GLADDY and
shets very much interested so I'm taking ker down to the meeting with mee"

28, A letter from Mrs, D, GREENGIASS, dated February 13, 19lbg to
T/5 D GREENGIASS, APO 186, Los Angeles, California, in which she states
as follows; "It seems that the Party is having a recruiting drive and ‘Itve
been tinvited! to join, It's part of a plan, dear, After we're in, us
ex-YCLers who are now in AYD, classes will be held to make us to work T
better in the AYD, I to BIE that I'd join, but nmot wntil I got back from
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nCalifornia, However, she said it was important that I Join now because
there was a drive going on, but I didn't feel that way. When I join, I
want to become active—not just to enroll, pay dues and then leave ard serd
my dues in, I dontt want to be that kind of a member.®

. .+ 29, Letter from T/5 D. GREENGLASS, Jackson, Mississippi, dated
May 21, 1944, to Mrs, B, GREENGLASS, which contained a P,S, reading as
followsy "I love you with all the love of Marx and the humanity of LENIN,
Love, DAVE," o ‘

.+ 30, A lotter fram T/5 D. GREENGIASS to Mrs, R. GREENGLIASS, dated o
June 29, 1944, in which she states as followss "Darling, I have been reading
a lot of books on the Soviet Union, Dear, I can see how farsighted and
intelligent those leaders are. They are really geniuses, everyone of them,
I have been revising what I think ard how I think politically, "aving found
out all the truth about the Soviets, both good amd bad, I have come to a
stronger and more resolute faith and belief in the principles of Socialism
and Communism. I believe that every time the Soviet Govermment used force
they did so with pain in their hearts and the belief that what they were
doing was to produce good for the greatest number, The. tremendous sacrifices
of blood, sweat and tears of the Soviet peoples is a feat that surpasses all
sacrifices of the past. More power to the Soviet Union and & fruitful and
abundant life for their peoples. A

~ 31. A letter dated July 6, 1944 from T/5 D, GREENGIASS, Jackson,
Mississippi, to Mrs., R. GREENGLASS, in which he states as followss "Dear,
don't worry about the fact that I was taken out of my old outfit, It was -
a matter of politics. The First Sergeant didn't like me and, besides that,
some of my politics must have reached his ears, This theory was upheld by
the fact that another fellow from mv former battalion, of 1like political
opinion, was also 'chosen! for this outfit. So you can see, dear, one of
the higher-ups got rid of me." 4

© 32, - Letter dated July 29, 1944, from T/5 D, GREENGIA SS, Oak
Ridge, Tennessee, to Mrs.R, GREENGIASS, in which he stateds "Dear, I am
working on a classified project so you will just know about my camp life“. .
but not my work. In fact, none of my friend or relatives have to know where
I am gstationed, That is, of course, the ones I write to and they wontt be
told any more than that t am stationed here, The rest shouldn't even know
that...Dear, I am watching the future at work here and it works., Of
oourse, there 1s a lot to be done yet in the way of folerance but on the:

whole everything here 1s rosy. It'!s just like the things we are fighting for.

- 15 -
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"We are copying wholesale from that great scholar Karl with a k. Dearest
I am glad to be part of the wonderful future. « « Dear, you can feel in the
atmosphere a kinship brought about by the system the people live under."

33, Letter dated Au:rust 4, 1944, from DAVE GREENGLASS, to Mrs,

R. GREENGIASS, postmarked Kansas City, Missouri, in which he stated:s "ear,

ve been very reticent in my writing about what I am doing or going to do
because it is a classified top secrecy project anmd as such I can't say any-
thing., In fact, I am not even supposed to say this much. Darling, in this
type of wark at my place of residence there is censorship of mail going out
~and all off the post calls, So dear, you know why I didn't want you to say
anything on the telephone. That is why I write C now dear instead of comrade,"

Tt is to be noted that in all prior correspondence between DAVID.
GREENGIASS and his wife the letters were signed "Your swectheart, wife
and comrade" and on the part of DAVID GRIENGLASS were signed "Your husband, -
lover and comrade. A ,

34e Latter dated September 16, 1944 from T/5 D, GREENGTASS, Santa
Fe, New Mexico, to Mrs. R, GREENGLASS, New York City, in which he stated:
"Say dear, these folks would like to become members of the Book Find Club.
So, my darling, would you please send me an application? I shall arrange it
so you will got credit and you will be able to get a book as a dividend."

‘ . 35, Letter from T/5 D, GREENGLASS, Santa Fe, New Mexico, to Mrs,
RUTH GREZNGIASS, New Yark City, dated September 26, 1944, in which he stateds
"My d=aTTing, how I would have liked to go with you to that Madison Square _
Garden meeting, The two of us together at such a meeting is like building the
future. « o He is a wonderful man and should be nomimted to the presidensy

in 1948, By that time we shall have 1laid a firm foundation for the world of
tomorrow, ve should have made our contributions to the world, at least one
such contribution," : , Com

Ser o

36e Letter from T/5 D. GREENGLASS, dated October 23, 1944, Santa
Fe, New Mexico, to Mrs,RUTH GRTENGLASS, which states: "I wamt to speak, to
that person I told you about. Well, the outcome of that was that I should
see him about Thursday or Friday and he would let me know then; I have every
confidence dear so don't worry., I'll let you know definitely one way or the
other,

37. & letter from Mrs, D. GREENGIASS, New York, to T/5 D. GREENGLASS
dated February 1, 1945, she stateds ".<ell, I went to 'The Americen Home! today
and almost §°t' a {ob as an addressogmph operator. Kealmost because later
in the day 1 accepted another job., I'm glad I idn't take it though because
it meant perjuring myself. The employment application asked for union affil-
iations which meant that I had to lie about m¥ reference. Then they asked
about curch affiliation amd so on. Y@ ve bonuses, Always the
same in anti-union places, so that was ;ry d out ri t away. Then I went up
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"to the union and got sent out for an interview and I got the job. I'm working
(as of tomorrow at 9:00) at the American Jewish Congress, on 59th Street and
Columbus Circle",

TRAVEL OF RUTH AND D..VID GREENGLASS
— e ——
8. 4 letter from Mrs. R, CREENGLASS, dated December 9, 194k, at

New York, to T/5 D. GREENGLASS, SantaFe, New Mexico, in which she states
as follows: "This is going to be a kind of two-in-one letter because
I didn't write it yesterday. You see, sweets, I got home (I don't
really think of any place as home unless I em with you. It is our house
until you come and then it takes on a new air and is truly home.)
at about 9:30 pens and wes a little fa-tummlt, saying hello to everyone and
so on.n :

39, Letter from Mrs. D. GREENGLASS, dated Januany 19, 194L, to
T/5 D. GREENGLASS, Santa Fe, New Mexico (It is noted this letter is post-
marked January 19, 1945) in which she states as follows:
"ifter you left last night, I felt sort of queer and empty inside.ss.
Soon after I got up I checked the time-table to see about where you
were. Darlingy, I hope the trains haven't been slowed up because of the
weather...Anyway, it seems to me that the 11140 is due to arrive in Chicago
at L:40 and another train leaving at that time gets in after 7:00.
Sweets, 1 hope you make the right connection; otherwise, Il
never forgive nyself for being so pig-headed."®

koo A letter from Mr, and Mrs. B. GREENGLASS, 64 Sheriff Street,
New York City, to T/5 DAVE GREENGLiSS, Santa Fe, New Mexico, dated .
February 15, 1945. It is noted that this letter is signed "Eth." This
letter states as follows: Mis soon as you left, we were buried under more
Snowe !

hl. A lotter from Mrs. D. GREENGLLSS to T/5 D. GREENGLLSS,

. Santa Fe, New iexico, dated February 2L, 1945, in which she states as followsz
"Last night I drew up a list of all the hundred or so items that I have to take
care of before I leave.s.The very first thing, of course, I went to the
bank and withdrew enough to cover the cost of the railway ticket... ‘
Darling 1 bought a one-way coach ticket and, even though I was dead set asainst
it, I am going on the "California Limited" after all, It seems that tps
"Scout® doesn't go directly to Albuquerque and I don't want to be bothered by
mixed-up methods.e.sI'1)l leave Tuesday night, dear, at 11330 and Friday’porning
at 10:20 I should be in Albuquerque,®

F ]
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IETTERS DEALING WITH TRAVEL OF
MRS. RUTH GREENGLASS ‘

1. A letter dated October 31, 1944 from MRS, R. GREE‘\IGIASS New York
City to T/5 DAVE GREENGLASS, Santa Fe, New Mexico, in which she States
as followss

‘ "Anyway, dear , as I wrote you if I leave on the 24th and arrive
on the 26th, I'11 have a day to rest up in the hotel — that is your
pass begins on Tuesday the 28th,*

2. A letter dated November 4, 1944, from MRS, RUTH GREENGIASS, New York
City to T/5 DAVE GREENGLASS, Santa Fe, New Mexico, in which she states
as follows:

“"And so my sweets I bought a ticket and I'll leave Nem York an
Monday the 27ths I may not be able to get a reservation on El Capitain
that seems to be next to impossible, The ticket clerk said he would .
wire the Santa Fe railroad for me, But he was pessimistic because as he said
they have asked for tickets four weeks hence and were unable to receive
theme If I can't get on that train, I'll leave earlier fram here but came
what may, I'11 arrange to be in Albuquergue on the 29th,"

3¢ A letter dated Sunday, November 26, 1944 from MRS. R. GREENGIASS,
Franciscan Hotel, Albuquerque, New Mexico, to T/5 DAVE GREENGLASS, Santa
Fe, New Mexico, in which she states as follows:

"I really had no intention of leaving so abruptly and then I'was
advised (by the Santa Fe people and Penn) that my best bet was to go to
Chicago pronto and just keep my fingers crosseds To do that I had to leave
immediately so I left on Friday and now here I am, I all
settled (that only means everything in the drzmer ad in the closet but 1t.'s
you I'm missing.e. Friday morning I ran around and toock care of several last
minute items and at 4 noon I boarded the train, The trip to Chicago was nice
but I froze at night but then for me that's not too unusual,

"I got into Chicago Saturday shortly after 9. I went directly to- -
the Santa Fe depot and hung around but everywhere at every window I got,
the same answer 'Sold out!, Finally one man gave me a8 little hope. H& said
that he would try to get me something and to please come back at 4ees I'got

18-
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hack to the depot and it was ten after L and all the agents were saying

- 'sold out's That'!s all I heard for the greater part of an hour..., So I got
back on the 1line and at five after 5 I got a seat -~ I was never so relieved
in my life.  The train the El Capitain was due to leave in 4O minutes so I
took my bag a.nd wired the hotel to change my reservation back to the 26th,

h. A letter dated Monday, December L, 1944 from R. GREENGMSS
Franciscan Hotel, Albuquerque, New Mexico to T/5 DAVE GREENGL.SS, Santa Fe,
New Mexico, in which she statesx

: "Rig,ht after you left I went down to the depot but I didn't f&re so
well,  However, -I'm leaving tonight and I'll take what I can gete...I Just:
checked out of the hotel and my bags are parked in the lobby. Boy 1 ]
certainly accumulated plenty of junk to take backe I've got about five hours to
kil)l and I'1ll be d:rned if I know what to do.eseSince the California Limited is
a fairly crummy train to begin with - and anyway all I could get is a coach
seat, maybe I think when I get to Chicago I'll stgy a day just to get some
sleep.

5. A letter dated Wednesday, December 6, 194k, from irs. R. GREENGLASS,
New Yark City to T/5 DAVE GREENGLASS. This lctter is written on stationery
of the NEW YORK CENTRAL SYSTEM. In this letter she states as follows:

"I must go back a little here. Just as I was leaving the hotel
‘someone called my name. For just a minute I got excited, even though I
knew better. I thought it was you. But it was PATTY, she had come in to
~sit in the lobby because it was nasty out...So we went to the depot early
and sat around. In the station we started to talk to some gals, one who _
was running away from the university to get married (she was exactly like a
character out of a dime novel) and one who was going east to visit. They
made it nice because we travelled together. As a matter of fact it was the
first time that I travelled that I got & seat with a girl...We were about .
three hours late getting into Newton, Kansas and there the cylinder in the
engine burned out so for a while we were stranded there,..We were due in .
Kansas City at 8 and were supposed to stay an houre We pulled in at 12 and
I made a mad dash for the Western Union desk and sent you that wire and then
grabbed a sandwiche But I might just as well have taken my time because we
-didn't pull out until 2 o'clock.....I'm at NEW YORK CENTRAL as you can s2g_
but I still ain't got a reservation..I should be home sometime on 'I‘hursda.y.

-
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Mr, JOHN R, PACKARD

Rental Manager . -
Knickerbocker Village, Ince

10 Monroe Street, New York City
Residence =~ 16 lMonroe Street
Apartment JB=12

New York City

: Can testify that JULIUS ROSEFBERG resided at Knickerbocker
Village, 10 Monroe Street, Apartment GCE=II T¥om Aprii 15, 1942, to the
present time. JULIUS ROSENBERG come to Knickerbocker Village from

142 Baruch Place, New York City.

Upon issuance of a subpoena duces tecum, he will produce
records reflecting the above information. Mr. RICHARD R, MURRAY, Office
Manager, Knickerbocker Village, Inc., 10 Monroe Street, New York City,
can also produce the above-mentioned records.
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Report of SA Leo H, Frutkin dated August 16, .1950, ‘at New York, on the " Ny
... above captioned matter, It should be noted that this Supplemental Su:mxry
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i roun THOUSAND DOLLARS nzcsxvzn rnom JULIU%KROSENBERC uas - N
. BROWN MANILA PAPER AND VAS SECURED VITH GUMMED PAPER._ THEY DID NOT 0P£N3
u PACKAGE. DAVID HID IT IN FLUE OF CHIMNEY IN HIS APARTMENT STICKING IT. 1§
To VALL OF FLUE w:ru QUOTE TEXCEL UNQUOTE TAPE. HE LATER REMOVED THE ~%
Itxch AND GAVE PACKAGE TO LOUISYABEL UNOPENED. ON RﬁTHQS REQUEST
LOUIS ABEL GAVE HER ONE HUNDRED DOLLARS BUT RUTH DOES NOT KNOV.IF LOUIS
TOOK THE ONE HUNDRED DOLLARS 'FROM THE PACKAGE.L AFTER DAVID-S ARREST,»f:é
" ABEL TOOK THE PACKAGE 0 o. Jonniﬁoccz AND LEFT AFTER noccz 'HAD opsuznnwﬁ
THE PAGKAGE BUT BEFORE ROGGE HAD COUNTED Ir.' wnzu ROGGE COUNTED THE

MONEY IT WAS ONE HUNDRED DOLLARS SHORT or roun THOUSAND DOLLARS. ;ou:s

N 7)—-".
ABEL ADVISED IN SIGNED STA‘!‘EMENT THAT THE PACKAGE OF HONEY HE RECE ED
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LENG’I'H A LITTLE LONGER THAN A DOLLAR BILL AND ABOUT A LITTLE O¥E THAN
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ABEL DREW A SKETCH OF THE PACKAGE TO ILLUSTRATE POSTION OF THE TWINE, A
ABEL CONCEALED THE PACKAGE IN HASSOCK IN KIS RESIDENCE. SOMETIME LATER
ABLE OPENED THE PACKAGE TO TAKE ONE HUNDRED DOLLARS OUT TO GIVE TO
RUTH AT HER REQUEST, AT THAT TIME HE UNTIED THE TWINE, BROKE THE
GUMMED PAPER SEAL, AND TOOK OUT FIVE TWENTY DOLLAR BILLS. HE NOTICED
THAT THERE WERE TWENTY DOLLAR AND TEN DOLLAR BILLS BUT DID NOT COUNT
THE MONEY, THERE SEEMED TO BE TWICE AS MANY TEN DOLLAR BILLS AS TWENTY
DOLLAR BILLS. ABEL TORE OFF THE ENDS OF THE BROWN MANILA WRAPPING WHICH
HAD THE GUMMED PAPER THEREON BECAUSE THERE WAS TOO MUCH WRAPPING PAPER.
ABEL THEN PUT SCOTCH TAPE ON THE PACKAGE TO SEAL IT. ABEL BELIEVES
HE THREW AWAY THE TVINE AND PUT RUBBER BANDS AROUND THE PACKAGE. HE
DOES NOT RECALL NUMBER OF RUBBER BANDS HE USED. O. JOHN ROGGE TURNED
OVER THE BROWN MANILA WRAPPING TO SA JOHN A, HARRINGTON ON JULY THIRTY-
ONE, FIFTY, - L
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gl

TUENTY PI! JULY l" IFTH:NEXT ABOARD SANTA FE RAILROAD CHIEF, TRAIN NUMB
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_ DAVID GREENGLASS, ESP-R( DA

.. STATEMENT TO SA LEO H. rnurnn, AUG. %m
T__T_::__pon'rmus OF. \mcn FOLLOWY i TAY oo
"1 RECALL THAT IV szmmazn NINETEEN FORTYFIVE WHEN I VAS IN mzw j_r_quf'g:
cITY oN rum.oucn, I SAV JULIUg{(ROSEWBERG, MY BROTHER IR LAU. ar THAT 4

TIME I GAVE }!IH INFORHATION RELATING TO TI:IE ATOMIC BOMB. UITH THAT _,\‘3

“JB - g

gINFORMATION, I NOU RECALL THAT I AI&O GAVE HIM IN ‘WRITING‘A‘DISCRIPTIOB"v
AN EXPERINENT, THEN BEING CONDUCTED AT  LOS ALAMOS, .M, . l_ﬂ-IICB 3

"5t

A
= A
gAS CONCERNED UITH THE REDUCTION .OF THE AMOUNT OF PLUTONIUM TO BE USED

SIN THE ATOMIC BOMB. THIS EXPERIMENT, 1-INFORMED .muus nosﬁunmc, EEs

— -~

O CONTAYNZD
I mcbf-ssxnzn

.J"!;

i ONS TED OF

4

fu YNPORMATY

- —

s.
; TOLD HIH THIS’WOULD RESULT IN A GREATER EXPLOSION L2y I
i = S .

THE USE OF L&S PLUTONIUM._ I RECALL Ti{AT I MADE UP PORTIONS O}' THIS

e \v o - 8

ga&f%nmmmr As om: OF py pums A‘l‘ Los A ;_ PO

4 i}‘/ BUREAU CONTACT AlEgEPO iscr:n'ram CLASSIF% At?;f ABOVE m o. N i
COPIES DESTROYED _' Aua"zg}‘g@ PN ’ :

148 Nov1 1950 Ex- lfF ET ‘ SCHE‘I'ﬁ"’

S W | Classifi & o "
_uow PS H’;’WE{ b E"’“’*’;X”’“"’ G

e, A:,.:;::_‘ I S . N . o ;




“"'ESPIONAGE - R 'Mld hy

Dectaxsily on:

: In oonneo%ion with the 1nvos§5a ion@ this case 'hioh involm
'tho sspionage. ut&vitiu of- tl_u sbove imdividual end M\s Rosenberg,: his

"‘1945. -iun x was in x.- !:{k cw,,
:ur:l.ough. ’! saw ;m.m Bounbor;. ny . hrotber-h-!n. ;
%q ‘gave him information rélating to the stomic bemb.' hth thnt ‘in-
. formation, I now recall that I slso gave him in 'rltin; & desoripti
‘“of an experiment,  then being ocnducted at los Alamos, New Mexico,
_which was ecncernsd with the roduotion of the mmount of piutonh-

) It 'ould h tppm todl 11‘ you would dviu as to the genonl
cole aocuragy of the adove information, if this informstion was olauiﬂod RN
2 in 1945 and 'hntha- it is still olisaified mro n . .

- b ‘-‘;--
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ln!uhington tohtm to tho m: md hgut 21, 1,50,
11107 ?.I., in csptioned matter which disclosed that a somplaint had Inn
received Aurust 11, 1950 by the Washington Field Office from an wnknows .
woman o the affect that DAVID GREENGLASS, sbout sixz weeks prior to Angut
. .21, 1950 (er posyibly six weeks prior to Aagust 11, 1950), visited the : :.
" Wew York Bargain Bousé, Vashingten, D,G., ewssd by CLARKNCE DARROY GURINITZ.
!huuhmumqulywu uvmmussm-mmm

_ O
RO Qx MM 31, lme interviewed by BA LED
rmrm, at which time DAVID OREENGIASS ststed sategorically that he has -ot
T been in Washington, D.C. since the time hmhtho United States Arwy .
TR stationed at Aberdeen, Maryland, or exoept whem passing through Iuhl.ngton,
R by train during the time he was in the United States Army. DAVID GREENCLASS
aleo stated that he never visited at, or heard of the Kew York Bargain House =
. 4n Washington, D.C, HNe also stated that he did not know and mever heard of - 1
‘ene CLARENCE DARROW wmm, nn I'nun as CASEY, of luhingtcn, DiSe 4

n-y s

bo noted Mvmvm mcués m‘muhd and hu boeu

mran Ty 5?_5’5’-
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5 65~k g4 R TDR
! ' 2950 <. sep 11 1850
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' e lBPIOIAOR
mm 1% L 55 a-zg s .
, lofounu 1s made %o your mencrandum dnbd Augnlt 3z, 1950, in' ch -
TR you requested sny information whioh might halp to identify persons whom David
SRR Oreenglass was to contact in Bwitzerlend. You requested information ss %o ths

gy -, Beans which were to be used %o faoilitate Greenglass' contact with persons im ..
Switserland.  Your ptienticniis directed € our memorandum dated 2, 1950.
47 whioh details oomoming the espionage sotivities of Jullus Rosemberg were
mede svailable %o yous In addition, dohilt oomming th. mght of . mm
lghon o &nqo nr- l\u‘ni;hod to 0] ‘ 3504

2 Aot S e 3 T R R

£ the fonm.ng ndditiou{ dotaiﬁ rop rding nnbor;'a lnltrnonm o
__A_‘to D.vu Oumglul with respe: t to leaving the United States are bolu\fum;;‘

:“%

b.,s‘»i “fs

Quo to the or“nglul apartment with a esopy of & nnpa;or in whioh appunl:
“a photograph of Barry Gold, Rosenberg told David and Ruth Oresnglass’ ht 3
" 4his was the person who hsd gontacted the Oreenglasses in Albuquerque, Jew i

vy

Jer MBX100. * Fosenderg said that it wes necsssary for David and Ruth bon;ﬁ.&.f.’ 4»
7., to leave the United ftates yootuu “sometine betwesn June 1R and June 163 19%0,%%
scmething would happen to them, : Rosenberg said that they should ke tHpirs
Swo ehildren with them'to €he Boviet Union. Mosenbirg guid that hi Fufl
obtain Tnited States [mssportsa for the Uresnglisses.  Be also -nuuanqmi
—bo had Deen informed that beforé a. ;nuport was obtalned it was m_gzu:?
'hn m 1njoouon against smsllpox. Rosenmberg maid that thcy oho,u} l—g

_-=L:_:x. '-'c._.u_)!.”l;s . 2“ l 3‘"' LNE i % . -

e
“r__ §5-59088f ) B SPLy MSGH
abo Bnye EC (4]

SEpe -1950
THetl




;I.n M u httor tnholy shung““t .::oy”hdﬁmim .“ g $
toth m‘ [ .

p: imoculation. m the -refusal
‘hh. Rosenderg said tmt he
whom etoh’ g Letter -eculd hp mma.

“In luioo
"Mmhw&ﬂ“t&hﬂoth&:qhbﬂ ’
was furnished by Rosenberg, but which Iavid end Ruth Oreenglass do mot now -
“geoslls ‘In this letter a mention was to Do mads of the United Naticmde [
ascording %0 Speenberg's instructions, three days later David Greenglass ws
. 40 maet someons in fyont of the statue of Christopher Oclumdus in a perk 1
. Mexion City, Mexleos’ David Ureenzlass was o be standing in front of the -
“statoy ab. xoo Pl with hia thunb in & Nexioan City street gulde. An individual
would approsch Mm who would state, "Mxve you ever seen such & status befordrl. ikl
~Gresnzlass was to snswer, "No, I have lived h&hhau all my 140e," . The "L
- {ndividual would then state “There is & mioch detter statue hhru . The -
. individual would then give to Duvid Oreenglass passports and money for a trip -
740 either Stookholm, Swedem, or to Berne, Switserland. .In thess cauu Ay - 5
ssne proocedure was $0 be followed and David Greenglass recalls that if he
travelled to 3tookholm, hewas to stand {n front of the status of Lirmeaus,
at which time he was %0 receive additionsl papers through which ¢o continue
.. Ms trip to Csechoslovakia. Upon his arrival in Fragwe, caoohonlonki:}
. was %0 write to ﬂn Soviot Aﬂ:uudor uroly mm;',.-x - lpu MR

: ﬂn abon nprcuut- m cr m information M to hvu -u nuth &

‘ 'Ornnghu ‘with pespect to this matter. In view of your interest in yhis 1.
matter, we would dppreciste receiving fram you a summary of instances whers V3
"4dent{oal or similer means havs been used by Soviet agents ia fleeing or moving Pk

from one Burcpesn country to snother, We wounld like %o leath of other instances '3

"nown $0 you where the Soviet Radassy in Pragw, umhnlonkh, has been oons'
hmd in auch - opan memmer as duoribod nbon.

P
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ROSENBERG IN ONE NINE FOUR FOUR AND FURNISHED INFORMATION TO ROSEN-
BERG CONCERNING THE ATOM BOMB DURING ONE NINE F OUR FIVE. GREEN-
GLASS UAS ARRISTED ON JUNE SIXTEENTH ONE NINE FIVE NAUBHT IN ﬂYC,

. . ';
o L_.,, ;Jﬂ-'.‘. w L PEGAE SIS w—re RS /N..r- ¥

PRIOR 'l‘O GREENGLASS-S ARREST JULIUS ROSENBERG HA.D URGED GREENGLASS 0» ‘

TO n.m: TO EUROPE VIA NEXICO AND HAD FURNISHED HIM FUNDS FOR nﬂ\f
Punposr:. DAVID GREENGLASS 'ronav ADVISED SA JORN Ae Hannmc'roar- &

" THAT EIS uncu:, MR, : 11‘, VHO RESIDES AT nm'r?szvm aaoon.m AVESy
BROOK.LYN, nzw YORK, HAS THREE sons, ONE or VHoM IS SEY

| A m:x:cm um:. smmoun u:rr pzu YORK AGAIN “ABOUT 'mi vﬁkasﬁy
__ o g.--t-»o -'-i‘ e n TR v- ,".'.«-l.-.t:-.f_ '«Je w\, sy Al
AGO AND HAS NOT RETURN ro mr. mmcuss _LAST SAV SEYMOUR
,;'.ﬁ‘ o *r" * ." 'l“' gt A.v..' e ey /S‘ ‘?“"‘ S '7‘-75 ff’ :‘g iy
ABOU‘!‘ ™= nm;is' ACO,  PHOENIX mmvxm smoun FEIT TO DETER

e S e e A B i LGS Pl

MINE IF FEIT m‘ 'xzcnhlm BY JULIUS ROSENBERG OR SERVED AS A - iA=
: 1 o 1 Ay r’}*-‘- ..t; Af,,‘,ﬂ u__‘._ u-( .Q..r-'i’ "?:‘.t- ?‘#ﬂ#"ﬁ“ }.A,, '
COURIER I-‘ OR ROSENBERG OR IF ‘.J.YMOUR URNISH}:D IN}'ORKATION TO =

NS (\’-e

»-‘




wmu BUREAL OF 1msrimnoa
U, 8. DEPARTMENT OF JUSTICE .

3 ;%rnommomtx VIA LOS ANGELES 7 {1 §-50 PN _@
TRECTOR, FBI AND SAC NEW YORK ur c ENT ;_:\x' g
 DAVIDUGREENGLASS, ESP-R. 'REBUTEL ssprsussn ELEVEN INSTANT. ééggézgfzg?}
—)tzng:nas BEEN EMPLO#ED AS FRY COOK IN OFFICERS CLUB,. waLIAMs AIR FORCE ]
_ BASE, CHANDLER, ARIZONA SINCE ABOUT JULY TVENTY FIVE LAST ‘AT SALARY OF- -
"ONE HUNDRED FIFTY DOLLARS PER MONTH AND EATS. WORKING HOURS ARE FROM -3

';fg - FOUR A. M. TO TWELVE THIRTY PeM.eo DURING THIS TIME FEIT HAS RESIDED IN A 1
= CABIN AT QUEEN S CREIK, ARIZONA. OBTAINED THIS POSITION THROU"H ARIZONA 2

N4 ’ s

.

: ’ - S i ‘z"‘l o :

: 3 YL, C T Al e R S L e e
-ﬁiﬁ&w:“:uuu&un&mﬁuv e I o T L e

EMPLOYMENT szavzcz, MESA, ARIZONA. FEIT STATES HE wAs BORN AND SPENT :

e

FIRST FEU YEARS OF HIS LIFE AT SIXTY FOUR SHERIFF STREET, MANHATTAN,-NYC.Q
DAVID GREENGLASS AND HIS SISTER E ‘EN”LASS, FIRST COUSINS OF rsxr,iﬁ

.VI.WERE RAISED AT THIS SAME ADDRESS.; DURING NINETEEN THIRTY NINE AND ‘
- NINETEEN FORTY RIS MOTHER, FRIEDﬁqFEIT, AND BROTHER WALTE%XFEIT, OPERATEB
A GROCERY STORE.LOCATED ON SHERIFF STREET BETWEEN REVINGTON AND STANTON f

N STREETS.J DURING THESE YEARS SEYMOUR WORKED IN THIS STORE AND DELIVERED”f

AAAAAAAAA

: ‘GROCERIES. OCCASIONALLY HE DELIVERED GROCERIES TO HOME OF HIS AU
TESSI ENGLASS, MOTHER OF DAVID AND ETHEL GREENGLASS AT SIXT* FO

. BRI
SHERIFF STREET. DURING THESE TWO YEARS HE VISITED THE RESIDENCE OF

TESSIE GREENGLASS ON SUNDAYS A VERY FEW TIMES. WHILE IN THE HOME

TESSIE GREENQLASS HE MET A MAN WHOM S A0 JUL 1U
ROSENBERG WAS THEN DATING ,ETHEL GLASS %
l '

| ROSENBERG BUT NEVER TALKED WITH HIM PRIVATEngL37%EIT é{IEVEs HE was S

TOLD THAT ROSENBERG WAS AN ENGINEER.' rxf#'nozs NOT

srie emee

WHERE ROSENBERG f

e R e T g TR T b e e e = At sren g L



"PAGE TWO

CONTACTS, ASSOCIATES OR ACTIVITIES OF ROSENBERG. STATES HE HAS READ IN
PAPERS THAT ETHEL GREENGLASS IS MARRIED TO JULIUS ROSENBERG AND THAT
FEIT ASSUMES THAT ROSENBERG IS IDENTICAL VITH THE MAN WHO USED TO COME
TO SEE ETHEL ON SHERIFF STREET DURING THIRTY NINE AND FORTY.

FEIT STATES HE PROBABLY SAV ROSENBERG A TOTAL OF FIVE OR SIX TIMES DURIN:
THIRTY NINE AND FORTY AND THAT HE NEVER SAW HIM AT ANY PLACE OTHER THAN

AT SIXTY FOUR SHERIFF ST., MANHATTAN, NYC. FEIT STATES HE LEFT

NYC RIGHT AFTER HE REGISTERED FOR THE DRAFT DURING OCTOBER NINETEEN FORTY

AND KAS NEVER SEEN ROSENBERG SINCE THAT TIME. REPORT FOLLOWS.
S ~ muRPRY |

. CORRECTIONS PAGE ONE, LINE FIVE, TVELUTH WORD IS «.. RESIDED
' PAGE ONE, LINE EIGKTEEN , SECOND WORD IS es. GREENGLASS

CEND AND ACK PLS - o -

US LA R 1 WA HSU . 'Q.fo'_’,_’"" |
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,DAVIDCERE}:NGLAS, £SP 'bﬂsﬁ R.\' REURTEL SEPTEMBER mcu'r INSTANY.
.>‘.SEYMOUR FEIT INTERVIEWED MARICOPA COUNTY JAIL, PHOENIX, ARIZONA( 3
_ THIS DATE, AND ADVISED THE rou.owmc. HE LAST SAW DAVID GREENGLASS E
‘IN NYC ABOUT NINETEEN FORTY ONE AND HAS No:ﬁgr

‘:‘ROSENBERG on ANYONE ELSE, szm SERVED AS A coumm EpR ROSENBERG'H :
OR ANYONE ELSE, AND NEVER FURNISHED ANY ‘I‘YPE.' or INFORMAT‘ION A'fo |
* " EITHER ROSENBERG OR GREENGLASS. FEIT FURNISHED NO INFORMATION |
 CONCERNING THE Acnvn'n:s, CONTACTS OR ASSOCIATES OF EITHER

, :INFORMATION CONCERNING THIS NQ%%DHEIN% LY FURNISH SA
) ’I‘HIS BUREAU.: STATES HE was SHOCKED mﬁgnsr LEARNED .
. OF THIS MATTER THROUGH NEWSPAPERS AND, B NOT SYMPATH?IC wmx-{ ",,

" COPIES DESTROYER °

e e (T g
148 NOV 18 1960 lMURPHY J/f{, Aﬁ; o Akt FQMT! CONTAINED

_—

_TU AND DISC PLS

RECTOR FBI AND SAC NEW YORK '. i URGENT R

EN OR CORRESPONDED
WITH DAVID GREENGLASS SINCE THAT TIME. HE HAS NOT SEEN épLIUS -.f**“‘“
ROSENBERG SINCE ABOUT NINETEEN FORTY OR PERHAPS BEFORB THAT TIME,”

AND HARDLY KNOWS ROSENBERG.' HE WAS NEVER RECRUITED ‘BY: JUiIUS
B m (‘D ﬂ ) -.-a-

. TEL L,
N a .__, d -3.’,‘/.‘ w

JULIUS ROSENBERG OR DAVID GREENGLASS. TATES IF HE AD ANY 4j

Lo

ACTIVITIES OF ROSENBERG AND GREENGLASS. - ‘., /;

.4. y

&
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m‘ -Z40 OF NVESTYGATION

7. U . DEPARTNLENT OF JUSTICE

P

o TELE"-‘YPFJ\LL INFORIMATION
£, HEREIN IS LN
S DAT

: Qo “ g C
. :;.ifh&' ? - _,’.‘Q:,‘- a\{"'( . ..- _;;,, -,“‘-"\,J L

T i ”f:Qi". VT Ry
VASH 20 2 FROM PHOENIX VIA LOS ANdELES L .7 . 1-56 P Y —
C'BR }'BI AND sac, N}:u YORK cm Ve % GENT, W
_ DAVID GREENGLASS, ESPIONAGE 'DASH R. mmsmuo smvxcr:, PHOENIX, .
e &
_ CHARGE or HAVING TRANSPORTED ILLEGALLY A MEX ICAN ALIEN FROM szxco

L.’ [l A \.

INTO THE U. S. UPON INTERVIEW BY IMMIGRATION INSPECTOR, FEIT

'%  HAS ARRESTED sr:moun)(fzn, WAS., smo@@:n, SIMONXONZALEZ, N

oty

e o —

THAT HE wAs rnz cousm OF DAVID GREENGLASS. nz snm:n THAT smcz ¢
HE DID NOT wam- 'ro ar:com: mvowfzém 'rm: cm:zucmss MATTER, m:
 HAD unuzzn THE ABOVE ALIASES. HE SPEAKS zxcr:u.mr spams}{. HE Y.
HAS BEEN wom(mc bl 'rm: orncms- ch AT wn.ums FIEI..D, ARIZONA. i

 NEW YORK CITY sum. AS 10 ANY mronmrmn DESIRED T0 BE ELICITED

’\

FROM FEIT THROUG}{ INTERVIEU B‘I BUREAU AGENT. Y

MURPHY = 095 . 3 "L o o gy Y B
£np COPIES DESTROYED 'ND&XED 11 [%,\% P C,‘,. ';_ . gw.(xﬂm—k '
g 18 NvIB I peropoEd AR TS T TR b
' : ‘ . CIEST e e - .

ACK PLS /, %K/ ST SEPE S fy\r

PP N A

‘ noa;n()s[f 9180 T o T
| 1A"R"-20= . AND- KELAY TO NYC WA LRP
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mmnu | ‘, _,‘ _: .. . -:
ce Memoréb dum UNITBD sm'r GOVERNMENT

: THE mm "-_ B ,#Z.-  DATE: Avsﬂ!t 28, 1;950 T
FROM MR, LADD ’

. suancr " DAVID onmeuss. 'n. SRR A T
EBPIOMGB - l '

The purpou nt th:l.s mormdun is to bring to your nttention e, BoA
the attached suwmary brief concerning David Greenglass which has
been revised since proﬂoualy brought to yonr attention nndor date
of June 21, 1950. : _ )

; JH

A separate briof is boing au]nittod rohtin to the onpiomgo
aotivitles of Julius Rosenberg and other members of his metwork. The
attached brief has been linitod to the ecpiomge .otivitioe po.rﬂoipu.tod
in by Groenghn. S e e R T I R

. o :
" e -" P X 2N e { } R

Boni. There ‘h pi-osented for your consideration and ;uo e ‘
suzmary brief on David Greenglass.
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~ . sugust B, 1950 . 2

SUMMARY BRIEEP

. DAVID GREENGLASS, was. = e
Espionage - R

(Bureau File 65-59192)

ALT TNPORUATION CONTATIED (Hoto: This brief oontai;: ﬁomti:n's_;on ,16 L
EEREIN 1S (NCTASSTFTED EXCEPY (s m oh is rece

r t that it will not o -
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Synopsis

o Harry Gold, on June 1, 1950, furnished information regarding his
oontact im Juns, 1945, in Albuguergue, New Mexico, with an individual

later 1dentified through investigation as David Greenglass. Gold paid

Greenglass $500 and in turn received information relative to classified -
technical experiments being condusted st the Atamio Emergy Project at los . < ' .
Alemos. Greenglass arrested June 16, 1950, in New York City, based on S
complaint filed in Albuquerque, New Mexioo, charging Greenglass with
violation of Esplonage Conspiracy Statute (Section 34, Title 50, United
States Code.) Greenglass, upon arrest, confessed esplonage aotivity was at’ ‘
instigation of brother-in-lew, Julius Rosenberg. Greenglass admitted i
contaoct with Gold and receipt of $500, David and Ruth Greenglass, his wife, CE
in signed statements, furnished additional details oconoerming their .
ospionage aoctivities and the espionage esotivitiles of Julius and Ethel

" Rosenberg. (Julius Rosenberg is the subjeot of a separate brief.) David oy
Greonglass indioted Santa Fe, New Mexioco, on July 6, 1960, for vioclatiom -~ }:i

Seotion 34, Title 50, United States Code. Consideration being given dy

Greenglass® attorney, 0. Jom Rogge, and United States Attorney Irving H.

Saypol of the Southerm Distriot of New York, in having Greenglass plead
guilty in New York City. Greenglass and wife, Ruth, admit Coumunist Party L
aotivities, and letters found im their home at time of arreat confirm this ’
faot.
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SR m June 1, 1950, Hn'ry Gold adv:lsed that uhen he mt %o Santa Fo :

: 1.n Juns, 1945, he stopped at the Hilton Hotel in Albuquerque, New Mexiso, . : ¥
and picked up information from & noncommissioned U, S. Army oi’ficcr, vho was . o
then living in Albuquerque. The information he obtained was mrobably of a -
general nature on the "installation” at Los Alamos, Gold stated that he

_gave the Army man $500 for the information. He conld not recall this man's
name but said that he was married and had no children., Hs believed that
he could locate this individnal‘s residence from a map of Albuquerque.
: - (65-59028-74)

o, June 2, 1950,Gold executod a signed statement concerning his
contacts with this individual. In the statement he stated that sametime . . ...
around May, 1945, he met his superior, "John," in & bar on Third Avenue in SR
New York City for the purpose of discussing plans for his departure in L
‘June, 1945, for Santa Fe, New Mexico, to meet Klaus Fuchs, During this moti:g '
#John" supplied him with the name and address of an individual in Albuquerque,
New Maxico, and instructed Gold to contact this man, He indicated that he
believed "Jobhn" had told him to contact the man's wife if the man was not there,
"John* stated that he would receive information from this man which Gold was to
deliver to "John," "John" gave Gold an envelope containing about $500 and
instructed that this money be given to the man in Albuquerque in payment for
the information, He stated that the monay was to be given to him only if he
needed the mmh. . _
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Gold fur ther stat.ed that. he left Pm.ladelphia 1n June, 19/.5, L
went to Albuquerque and then to Santa Fe. On his return to Albuquerque he tried
unsuccessfully to contact the individual, The following morning, which he
believed was Sunday, he again went to the address and met the individual, at -
which time he lesarned that he was in the United States Ammy and believes that
he was a Technician Fifth Grade., Gold stated that he, Gold, used the name
Frank Kessler or Frank Martin and that the soldier recognizod the password
which was given by Gold.
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Gold atat.ed that he returned to the hcuae later in the afternoon, at =
which tims he received from ths soldier an envelope containing three to five .. . -
pages of written information and possibly one sketch, Gold believes that ¢
infarmation was a gensraliszed description of the area in Los Alamos, New oo,‘
in which the soldier worked, He stated there also may have been a sketch,of -
some structural equipment or a machine, Gold judged from what the soldied S Bk
sald that he worked at Los Alamos as a drartsma.n, a machin:lst., or olect.ricim N
in the m:ios Laboratwy.
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| At the time the information was furnished by the soldier to Gold the . |
latter gave the soldier approximately $500., Ths eold:ler had expreeeed & need
_ tor ﬁmde tp enable hie wife 1o atay near bin. %:,_.r 7

R Dur:l.ng the oonverut:lon tith the aoldd.er Gold ude tentutin R
a.rrangcmente for a second meeting to cocur in New York City during a mrlouh
vhich the soldier expected at Christmastime in 1945, Gold was to call the -
soldier's fathsr~inlaw in the Bronx, New York, whose first name Gold - SRR
said may have been Philip, Gold indicated, however, that this meeting never _
oocurred on the orders of "John" who appsared to have list intereat ihen Chomy
Gold menticned the matter to him in the late Fall of 191.5. ,

Gold stated that the information he rece:lved from the soldier in R 3
Albuquerque was turned over to “John" upon his, Gold's, return to New York, Tl
Cold believes the actual transfer of the mxomation to " Joln" cocurred in
Brooldyn 1n the mighborhood of Metropo]itan Avenue,

Go]d stated thet at the tine he first met the soldier '.hx leuquerqne a ‘i
he also met his wife, whose name msay have bsen Ruth., He also stated that R
subsequent to the meeting 1n Albuquerque he never saw the eold.iez- or his wi.fe R
sgein, S , _ o (65-59028-74): . weood

Gold had t.he 1mpreaeion that the soldier was somewhat naive because
he suggested to Gold that the latter recrult ancther individual who was
assigned to the same section at Los Alamos as was the soldier, Gold said that
the person mentioned by the eoldier was a Corporal who had recently been .
Rbl'QkOno

", Gold furnished a detailed description of the eoldier and his uite,
as well as a detailsd description of their residence in Albuquerque, Gold
stated that although the wife was present at the time of the meeting, she was

" gent into the kKltchen or the bathroom when the actual business was transacted -
between Gold and the soldier. He was of the opinion that at the time he '
contacted the soldier &nd his vife the latter had recently arrived in
Albuquerque, . - . . (Ibid.)
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As a result of inquiries by the Albuquerque Office beeed upm _
desceription of the soldier's residence, it was determined that the unknown . :
goldier was possibly identical with David Greenglass, who resided at 209 North - . . |
High Street from March 1945 to March 1946, The name of Greenglass was mentioned -
along with various other names om June 3, 1950, during the interview with Gold
and although he would not make & definite statement regarding the neme he A" s
believed that Greenglass was possibly the neme of the unimown soldier. - .L =
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. David or Ruth, or both, may have made a trip homs for Chirstmas in 1945, .-

B enban-a.ssed. L, (ub\quarque teletype 6-4-50)'; LA
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Inqniries in Albuguerqus reflect that David and Ruth Oreenglass
resided at 209 North High Street in Albuquerque fram March 29, 1945, to . .- ¢
March 9, 1946, The landlords of the building of this address indicated that - 4
Mra. Greenglass was employed by the OPA. They seemsd to recall that aithor‘- "—“i‘f’ :

. and stated that Greenglsss paid the rent promptly in cash, The landlords,
‘Mr. and Mrs. W, B. F‘raeman, d:l.d not recall his having besen financially -

) On June 15, 1950, 0old definitely 1dantined a photogrAph of David"
Greenglase and wrote the following utatement on the back of this phcrt.ographs

. [ e . .
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"This is the man I contacted in Albuquerqua, New Hexico, :ln Jtme, 1945, '
instructions from my Soviet eapionage superior, !'Jolm,! The man in the - .

Y R
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" pdcture gave me information relstive to his work at Los Alamos, New Mexico, .
which information I later gave to 'Jom.'® (65-59028-193) : g
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" being in nttendance there from 1936 to 1940. From February to Jume, 1940,
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Beckground of David and Ruth ofeenglas Byl -

. . Inveatigaticn to date reﬂsm that Dav: Teenglass was born. . ;’;,\r N
ch 3, 2922, in Naw Yark Lity. - He attended Public School No. 4 and tha
on High School in Ngx Yark, graduating from the latter in 1940, after

‘5;

attended the Brooklyn PoJJtechnic Institute, studying mechanical ongi.neering,'
but did not graduate. He attended the Pratt Institute of Science during the

_tems ending June 14, 1948, and October 14, 1948, atudy:ing uohanical dosigniné - ~1

$
Investigation has reflected various amploymenta of Greenglau. Be - E
was employod &3 an apprentice machinist for Barnett Greenglass, his father, in »'.E_v
New York City, while he was attending school., He was employed by the Inter- - : .°°
national Telephone and Telegraph Company in New York City from July to October, .. .7
1941,  He was employed by Freeman Brothers, 733 Broadway, during the period R
June, 1940, to October, 194/1l. He was employed by Peerless Lgboratories, 467 - .
10th Avenue, New York City, from October, 1941, to Mareh, 1943. He was in the .. =
United States Army from April, 1943, to February, 1946. 'He was thereefter “ ~ .9
employed at the Pitt Machine Products Company from April, 1946, to August, 191.9. :
(n September 9, 1949, he was employed by the Arma Engineering Company in New
York City and continumed employment with this company as & machinist until his . -
arrest. o Vi

)
[T P AN

Army records reflect that Greenglass was inducted into the United
States Army on April 5, 1943, and entered active duty on April 12, 1943, at
Fort Dix, New Jersey. He was assigned Army Serial Number 328821.73. During
July, 1944, he was transferred from Headquarters, Army Service Forces Training - -
Comrand, Mississippl Ordnance Flant, Flora, Mississippi, to the First Provisional
Special Engineer Detachment Unit, Menhattan District, Oak Ridge, Temnesses, arriv-
ing July 27, 1944. Hs departed n-om Oak Ridge cn August 2, 1944, and joined . -7
the Second Frovisionsl SED Unit st Santa Fe on August 5, 1944 The Second -
Provisional SED Unit apparently became a part of the Santa Fe Detachment, 9812
TSU-CE, Msnhattan District, Santa Fe, on November 28, 1945, On Fehrusry 28, L
1946, he was transferred from Company E, Santa Fe Detaclment, 9812 TSu-CE, - - -
Manhattan District, Santa.Fs, New llexico, to the Separation Center at Fort Bnu.
Texas, He was discharged at Fort Bliss on February 29, 1946. -
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Records in Los Alamos reflect that David Greenglaas, T—l., e T
assigned to Group E (Implosion Experimentation) in August, 1945, under G, B, = .. : . :
Kistiakowski. He worked in Group E-5 in August, 1945, on "Study of Symmetry ' = -
of Collapse and of the Methods fer its Improvement," He was transferred to.
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" and J. l‘. Stout. This group was charged with engineering of moulds for high -~
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Group b &1 under Group leader N, E. Bradbury in Septem'ber, 1945.  This gronp
worked on "Implosion Research® at that time. In about December, 1944, or

- explosives, research on sintered and plaatic bondod uplosiws a.nd mcollanooui
aervices forxDimion. ST : 2 A
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Ths Im Almnos Bcientiﬁc Laboratory Doc\ment Roou recorda mdimod .
that Greenglass did not have access to classified documents at the central | -
" document room and no record was found of any scientific papers prepared ty =~ - .- -

Greenglua while ot Los Almmoss . (Albnqusrqua t.eletypo 6-9-50) _' R

' " The service records reﬂect that Ga-eanglass was cu rurlangh during
the following periodss November 15 to November 29, 19433 June 6 to June 20, - :ii:
1944 ; December 30, 1944, to January 19, 1945; and September 7 to September 25, . -
1945. It was indicated that he saw no foreign service and was awarded the = -
Good Conduct Medal, World War II Victory Medal, and the American Theater R -
Service Ribbon, His character and efficiency ratings were excellent and thers .

were no records of courts-martial or ANOLs. His civilian occupation was S5
described as turrek. lathe operator-machinist and his military occupation as Tl

machinist. His Social Security mimber was listed as 057-12-3377, Hia WA ‘° =~ ~°°
claim number at New York City was C14289193. His local draft board was Number
6, New York City, and his Order number 1134. '

‘ The Service records reﬂect that Greenglaas attnined the ra.nk Lo - -
of'r-4'hileint.helmy . . _ : _ . .

e T Greenghss' residences as reﬂected 1n various employment and Lm:r _
recarda and through investigation, are set forth as followss 1922 %0 1941 — - .
64 Sheriff Street, New York City; 1941 to 1943 — 266 Stanton Street, New York -
city; 1943 to 1946, — U, 8. Amy; ss of 1949 — 265 Rivington, New Iork City.

e

. F N
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' Greenglass' relatives are Jd.-ted as follcus: Parents - Barnett and
Tessie Greenglass, 64 Sheriff Street, New York City; (father deceased, mother
.born in Austria); wife - Ruth Prints Greenglass, torn,U.S.A., married m T
November 29, 1942, in New York City; son (Name Unknown); brother - Samuel '
Greenglass, age 39 (1949), watch and instrument worker, residence - 384 Carroll .
Street, Brooklyn, New Iork; brother - Bernard Abrsham Greenglass, age 32 (1949), ..
unemplayed machinist, residence - 65 Cannon Street, New York; sister - Ethel ../}
nosenbarg, age 34 (19/.9) s housente, residence - 10 llonroe Street, New Iork City.
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¢ - A search of the Id.ntincation Records of ths Buresu reﬂ.eeud no: i

" pecord except that Greenglass' fingerprint card as a member of the Army m
o rooeivod on Lpr.tl 5 191.3, and was a.ssigmd mumber 439514 A. St

Invostigation hes reﬂected thnt Greenglus' ':Lfe, Buth Pr.lnts
(h-oanglaan, was born in New York City on May 1, 1923, Her father was born

in Bungary and her mothar in Anstria, She attended Fublic Sghool No. 4 im - - - %

New York City until 1935; Public School No., 12 until February, 1938, and . L

s

Seward Park High School, gradusting in Jamary, 194l. She attended the East - . -.°
Side Rvening High School from February, 1941, to January, 1942, and the =~ . -

Washington Irving High School from February to Juns, 1942, She also -
attended Brooklyn Collogo evoning sesaion from Sept.mbeur, 191.2, to January
22, 1943. . : . . . -, . L,,‘ .Z~ .. .

- : Fran A}rﬂ, 1941, to Septamber, 1941, ahe was amployed at Jaeob s e
.Iachs Corporatiom, 204 East Fourth Street, New York City as a seoretary.. % -
From Ooctober, 1941, to October, 1942, she was employed by lliziachi, ].‘L33 e _
Broadway, New York City, es a stenographer. From November, 1942, to R
Feburary, 1943, she was employed by the Covington Fabrics Corporation, 261 . ..~ ;... "
Fifth Avenuse, ﬁ York City, as a stenographer and switchboard operator.

She was employed by Local 450 of the United Electrical Radio and Machine -
Workers of Amerloa at 554 Atlantic Avenue, Brooklyn, New York, from March,:

1943, to March, 1944, doing secretarial work. During March, Apri.l and May, .
1944, shs was employed with the Joshua Hendy Iron Works, 206 Bast Ccmnerci.al -
Street, Pamona, CGJ.irornia
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S : At 1:46 p.m. ‘on" June 15, 1950 Special Agents Jotn W, Lewis and Leo -
. H. Frutld.n began an interview of David O:reenglass at Apartment 6, 265 R.tvington
~ Street, New York City. At 1:55 p.m. Greenglass was advised of hia right not:s
to make any statement. and his right to have an attornsy. At 1157 p.m. G:reen- ,'
. glass signed a consent to search his. residence. At 1:58 p.m. a search of h.u
residence was started by Special Agents Frutkin and lewlis., At 2:26 p.m,

Speciel Agent John A, Harrington joinsd the search at which tims photographs - *
of Greenglass and his wife were given to Special Agent William ¥. Nortom for -
transmission to Philadelphia in order that they might bs exhibited to Harry -... - ..:

Gold. At 3:40 p.ms Greenglass signed a consent to search his safety deposit -~ -
box. This consent to search was not executed on June 15, 1950, because the . .“iij
banks were by that time closed. The search of Creenglass's residence waa =~ " =
completed at 4342 pem, and typewmriter specimens were obtained, A trunk contain- .
ing correspondence of Groenglass was t.aken :h-an the premises with Greenglass'a
oonaent. PR ; . .

) Greonglase volnntari.ly aooompaniod Special Agents Lewia » Frubkin, .
Harrington, and Norton to the New York FBI Offices at Foley Square, New York,
arriving at 5:25 p.m. where he was interviewed. At 9:25 p.m. Greenglass
admitted his guilt and signed the folloning statement at 1:06 a.m. on June
16, 19503

ST, - "Nav!ork,'Neonrk
’ June 15, 1950

lI, David Greengla.ss 3 make t.he tollowi.ng ata'cemont to John . Imlia
and leo H., Frutkin, who have identified themselves to me as Special Agents of
the Federal Bureau of Investigation. I maks this statement freely and
voluntarily and have been advised of my right not to make a statement and that
I have a right to an attorney. I understand that this statament maw bo nsed
against me in 8 court of law. - . :

W

JSY S A

"I was born March 3, 1922 at New Iork City and presently reside at X
265 Rivington Street, New York city. , N

Lin
s

®*0n or about November 29, 191.4, my wire, Ruth, arrived in New Mexico :
from New York City and told me that Julius Rosenberg, my trother-in-law, had, . .
asked if I would give informstion on the Atom Bomb and stated as a reason rouw 5
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!bhat tha.t we ‘are at war with Gemam' a.nd Japan and that. they are the enanw e
. and that Sovlet Russia was fighting the enemy and was entitled to the 1nfomatim.
On that basis, I agreed to give whatever information came to me in the course ~
of my employment at Los Alamos, New Mexico, at the Los Alamos Atom Bomb Project. '3
This message, which my wife conveyed to me, was not her omn idea but was an - ..
idea given to her by Julius Rosenberg, She told me &t the time that a man would -
oont,act me later for infomation about the Los Alamos Atom chb Project.s - . .

: “about thrua.ry, 1945, my wife moved to Albuquerque, New Moxico, from ¢
New York City. Three or four months later she had a miscarriage. Approximately - :
" & month after that time, a man came to the place whers Ruth was living, 209 .
North High Street, Albuquerque, New Mexico. I did not lnow this man's name at
the time but recently recognized his plctures in various newspapers as being . - ---
Harry Gold, He had with him a torn or cut piece of paper card which fitted a = - -
torn plecs of paper card furnished me as a means of identifying this man, I S
cannot recall at this tims whether this torn plece of card was given to me by B
- my wife, Ruth, at the tims she moved to Albuquerque, New Mexico, from New York L
" about February, 1945, or whether I received it from Julius Rosenberg while I - - -~
was in New York City on furlough between about December 20, 1944, and January <
20, 1945, Gold gave me an envelope containing $500. Gold sald to me that I
waa living in a poor place at the time he gave me the $500, I furmished him
with information concerning the Los Alamos Project, although I did not do it
for the pramise of money. I gave him a list of names of persons who were working
at Los Alamos who, I thought, could be approached for information, They were
nsmes of both soldiers and civillans, to the best of my recollection. I felt -
it was gross negligence on the part of the United States not to give Russia -
the information about the Atom Bomb because she was an ally, -

NI think that 1 gave (old a sketch ot a lﬂ.gh-explosive 1ens mold or - ¢ A
aomet.hing of that type of thing, which was an experiment to study :Implosion ENOR
effects on a steel tube to understand the effect it would have on uranium so ”
it could be determined how they could arrive at a cr:l.tical mass that would mot .-
explode before detonation. |

T have furnished a rough penciled sketch of a port.:lon or the above -
untionad high-explosive implosion test to FBI Agents. L ‘ A Lil

"I also furnished Gold with information concerming ‘the 1dentity of -
world famous scientist, who was workdng at Los Alamos under an assumed name, - - -
T also fumished ths information to Gold that Oppenheimer was work:Lng st ios SR
Alamos and that Kistiakowsky was working at Los Alamos, . I

, \
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WGold told me that he would come back to see me again and 1 agreed
, }to see I:I.n; honvor, ha never contacted me aga.in._ . oy

R 'lly wife was not 1n the roam at t.he ti.ne 1 roceived t.ha noney ﬁ-c‘
‘ Gold and at the time I gave him infarmation about the Los Alamos Atam Bamb -
Ject. I gave Gold the inrormation uthout expecting noney for. :lt. 5

LT

' ' uI was indnc'oed i.nto t.he Arnw, Apx-ll ]2 1943, ‘and was g-.l.ven hw
Serial Number 32882473. Dwring the Summer of 1944 I was assigned to Oak * -
Ridge, Tennesses, where I remained for about two weeks. While at Oak Ridge, - .
Tennesses, 1 was given a security pep talk by someone in Military Inte].ugenca,
and at Los Alspmos was furnished with a security book. I wunderstood that all of
the wark being done at Los Alamos, New Mexico, was top secret, I understand 2
that under Army regulations.!top secret! means that such information is mot - [ - .:
to be discussed with anyone even with fellow employees, except when it is ...
necessary for the work., I was assigned 10 the Los Alamos Atom Bomb Project = . ..
from about August, 1944 umtil sbout February, 1946, and during all that tims .. °

I was a non-commissicned officer in the United States Army, having first, -
Grade T-5, and later, Grade T-4. I was assigned to Theta Shop at Los Alamos )
whers I worked on high~speed cameras, lucite parts, experimental equipment, «- - °%
and also made up perts that could not be ‘bought on the cutside, On ons o
occasion that I recall I handled uranium, In general, the work was in regard

to the Atom Bamb, but I did not know this until about a month or two after I
was assigned there. I heard it among the employees at the Los Alamoe Projoct.

KPR
Swk -,
Sl el

. ",
IR TV

s

WI'recall that I had a leave of five days in late November, 191.4, L
and that my wife, who had arrived in Albuguerque for my wedding anniversary .- -i-:;
' celebration, came on or about November 29, 1944. I also recall that I had = =
a furlough from about December 30, 1944, to a.baut Ja.mmry 20, 1945, and I
spent my furlough time in New York City. . = - ) SRR R
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*I have read the above statement consinting of this page and thrco R
preceding pages and state that it is the truth to the best off my lmowledgs. . -
No promises or threats or coercion of any Idnd were used to obbain this

statement, oo .

- | '/a/ Daﬂd Greenglass

"ﬁ essess Jom W. Iawis, Bpecial Agent . vl © R
Federal Bureau of Investigation, n.!.c. o -
Leo H, Frutkin, S8pecial Agent - B T L
Federal Bureau of Investigatiom, .'.r_.c. G TR L Ll
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Subsequent to the arrest and arralgmment of David Greenglass, his
attorney, Mr. O, John Rogge, contacted Mr, James McInerney of the Criminal -
Division and later Mr. Irving Saypol, United States Attorney for the Southern
District of New York with respect to having David and Ruth Greenglass
sooperate with the Govermment in returm for a consideration of leniency.
After these arrangements had been perrect.ed the follou:i.ng aignsd statements
were obta:lmd: : Co .

S ‘5" o mmgan e o
B : : New York, New York :

"I David Greenglass, make the following statement to Jom W. Lewis
and Leo H. Frutkin who have identified themselves to me as Special Agents of
the Federal Bureau of Investigation, I make this statement freely and volun-
tarily and I have been advised of my right not to make a statement. I have
also been advised of my right to an attorney. No promises or threats have
been made to me to get me to make this statement, I understand that this .
statement may be used aga:!nst me in a court of law, » ' :

"I was born March 3, 1922 at New York City and uw hcme 18 now at
265 Rivington Street, New York City, New Yark. I was inducted into the United
States Army April 12, 1943 and was given Army Serial Number 32882473 and was -
discharged from the Anny Febtruary 28, 1946. About August, 1944, as & non~ -
commissionsd officer in the United States Army, I was assigned to a highly-
secret amy project at Los Alamos, Naw lh:d.co which I later 1aa.rned to be the
atam bcnb project, o

"About November 29, 1944, I traveled n'qn Los Alamz:s to Albuqnerque,
New Mexico where I met my wife Ruth who had come from New York City to celebrate
owr wedding anniversary, On or about that date, while walking on Route US 66

toward the Rio Grande River in Albuquerque, my wife Ruth told me that my brother—

in-law, Julius Rosenberg, who is married to my sister Ethel, had asked Ruth %o

ask me to0 furnish information concerning the work I was doing at Los Alsmos so -

that it could be furnished to the Soviet Govermment, Ruth told me that I was

working on the atom bomb project. I was very surprised, but told Ruth that I

already knew I was working on the atom bomb. She said that my brother-in-law

explained that we are at war with Germany and Japan and they are the enemy and
that Soviet Russia is fighting the enamy and is therefare entitled to the

-
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"imro'mai;i&.'
“matter as she thought it would camse trouble. I told Ruth, howsver, that I .

would agree to give whatever information came to me in the course oI nw employ- -

" ment at Los Alemos cn the atcn bawb projecte

| "I had a furlough rrom about December 30, 191.4 to about Januar;y 20, 1945

which time I spent in New York City. Whils in New York City during that time
I talked to Julius Rosenberg and Rogenbsrg described to me generally how ths
atom bomb functions, I later learned through my employment at Los Alamos
that the bomb which Rosenberg had described to me at that time was the naval

Ruth told me that she did not like for me o get involved 1n thu k

type stom bomb which was later dropped on Hiroshima about August, 1945.° During ;

this same meeting with Julius Rosenberg in January, 1945, I furnished Julius

Rosenberg with a list of names of persons employed at Los Alamos whom I believed

to be ideologically suited for recuritment to furnish information concerning
the atom bomb for the Russians, _

"It may have been during the above-mentioned furlough in January,
1945 ar possibly during a furlough about September, 1945 tha.t the rollowing
incdident occurreds , _ : L -

"One n:l.ght, while I was in New York Git.y on rurlough from the‘Los
Alamos atom bomb project, my brother-in-law, Julius Rosenberg, asked to see
me, I borrowed an sutomoblle, drove to the vicinity of about First Aveme,
somewhere between East 42nd Street and East 59th Street in New York City, and
parked the car at the curb on a north-bound street facing north., Julins . -
Rosenberg walked over to the car and told me to wait, Then he walked away -
and cere back with & man and introduced him to me by first name which I do ~
not recall, The man got into the car and Julius Rosenberg walked eway., I -
drove the car around in New York City for about 15 minutes while the man asked
me questions about a high explosive lens which was being experimented with
at the Los Alamos atom bomb project at that time., I tried to describe the

lens to the man while I was driving but was unable to furnish him with a great = .

deal of information concerning it because I was concentrating on the driving.

After T let the man out of the car I never saw nor heard of him again. AtQ _th.'

end of my ﬁu'lough time I returned to w assigment at. I-os Llamos.

N

“Ahorut February, 1945, my wife Ruth moved to leuquerque, New llaz:lcO. .

She sald she had been told by Juliue Rosenberg that a woman named Anne would
come to Albuquerque, New Mexico, and would meet Ruth in front of a store on
Gentral Avemue in Altuguerque, at which time arrangements would be made for

o dhoner
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e mceting to pek up informaticn to be furnished by me concarning the atom -

bomb, As I recall, Anne was supposed to come to Altuquerque about the lattor b

part of May and Ruth was to walk in front of the store at & certain time om
three consecutive days until the meet.ing with Anne should be made. This .
meeting, however, never occurred. .

"About June, 1945 a man came t.o the apartment where my 'lr.u‘e Rut.h m o

l‘l.ving at 209 North High Street, Albuquerque, New Mgxico., He had with him a
torn plece of cardboard which matched a torm plece of cardboard I had been
furnished as a means of identifying the person to whom I was to furnish .
information concerning the atamic bomb. I am unable t0 recall at this time

whether my half of the torn cardboard was furnished to me by Julius Rosenberg .

during my January, 1945 furlough in New York City or whether Rosenberg had
given it to my wife Ruth to give to me when she moved to Albuquerque in - -
.- February, 1945. This man who had the proper identification, I believe, intro=-
duced himself to me as Dave, although I am not certain of the name he used;
however, I later recognized this man's pictures in various newspapers as being
Harry Gold. At the time Gold came to me in Alhuquerque in June, 1945 I fur-
nished him with a list of nsmes of persons employed at the Los Alamos atom
bamb project whom I thought might be ideologically suited for recruitment to

him a sketch of a high explosive lens mold which was an experiment to study

implosion effects on a steel tube to understand the effect it would have on ',

uranium so that it could be determined how a critical mass could bs arrived °
at which would not explode before detonation. I also furnished Gold with

information concerning the identity of a world-famous scientist who was 'ork-. L h

ing at Los Alamos under an assumed name and also furnished information that
Oppenheimer and Kistiakowsky were working at Los Alemos. Gold told me that I
was living in a rather poor place and said I could probably use some money.

I answered that I could use soms money. Gold then gave me an envelope contain-':

ing $500 in currency. Gold sald that he would came back to see me again and I
agreed to ses him but he never oontacted e a.gun lw n:l:re Ruth also met Gold
: nI had 2 turlough rram Los ﬂamos abcrnt September, 1945, Ihich 1 ‘\,
spant in New York City. Almost as soon as I got to New York City, Julius
Rosenberg got in touch with me and I met him on the street somewhere in tﬁe
city. At that time I fornished Julius Rosenberg with an unsealed envelope'
containing the information I had been able to gather concerning the atomie
bomb, as well as a couple of sketches of the molds which make up the atom
bombe To the best of my recollection, the information I furnished Rosenberg
concerning the atom bomb at that time is substantially as followss
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furnish information to the Russians concerning the atom bomb and I also gave -

. n e

. ".l'.

Ve e
=2

&7 aan

TN T s et st e e s ee s



- 11

" . explosive has two detonators for each high explosive segment. The detcnators :

T 'rho ﬂa'.il-.onio bamb 1a mads np of 36 pentagonal-ehaped molds. When' aﬁ %
set together, the molds form a sphere made of a high explosive, with a ball of -

- plutonium in the center. Inside the plutonium is a sphere of beryllium. A barim

plastic shield is in between the plutonium and the high explosive. The high

ere connected to a mmber of condsnsers, possibly about 36 or 72, - The con~ .. =3
densers are also called capacitators. The mumber of detonators is twice the =

number of molds and the mumber of condensers is equal in number to the detonators. : -
The beryllium has a hollow center. The beryllium has a number of cone-shaped co
holes in it, The apex of each ccne is toward the periphery of the berylliwm., - = -
The beryllium is gold-plated which prevents it from emitting neutrons. The '
detonation of the high exploslve csuses the plutonium t0 be erushed or impleded
and therefore increases the number of plutonium neutrons which are free.
The beryllium also becomes imploded and the beryllium neutrons are jJetted N
out through the cones into the mass of plutonium which sets off the chain : . .°
reant.ion of the plutonivm which results in an atomiec explosion, : S e

nI do not lnow. mthar Rosenberg read the above information or what
diapoe:ltion he mwade of it, ‘He did not give me any money for the information
at that time. The wer wes over at that time and I was hoping to be discharged
from the srmy in the near future. Rosenberg at that time attempted to persuade
me 40 continue my employment at the Los Alamos atom bomb project in a civilian
capacity after such time as I should be discharged from the Army. I declined
to follow this advice ’ inasmuch as I desired to return to my hom in New York

s

1

'Shortly after my d.iecha:rge .tran the amw Febmary 28, 191.6, I returnod D
to my home in New York City and after a few months became associated in business -
with Julius Rosenberg. He and I and others were partners in the G & R Engmeerj.ng
Company, New York City, in 1946, and contimmed that arrangement when that
company was taken over by the Pitt Machine Products Company, Incorporated, New
York City. I severed my relatlons with the latter company in September, 191.9.

During sty association with Julius Rosenberg in businesa from 1946 to 1949, I

learned through conversations with him that he has been extensively engaged in

Soviet espionage. He has since my discharge attempted to persuvade me to

become & student of muclear physics at the Massachusetts Institute of Technology

to by financed by him and the GI Bill of Rights in order that I could meke
contacts in the field of nuclear physics to obtain information for the Sov.let .
Government, He also on one occasion attempted to persuade me to become & - “w. - -
student at the University of Chicago at Russian expense because several o; the
persons there previously worked on the Los Alamos atom bomb p:roject..

" ..?Q,. 3
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SSNE S 'Periodicans, since I was discharged fram the army, I have borrond

TOP ECRET

ams of ‘money from Julius Rosenberg in different amounts up to $200 each which: .
- probably totals about $1,000. On each occasion, Rosenberg would tell me that ~*
. he would have to borrow the monsy from someone else to let me have it. I beliov.
he made these loans to me without expecting repmont becanse of tha l:norledgo S
I had of his Soviet espionage activ:lt:l.es. :

"About Fobrnary, 1950, when Klans Fuchs was arrosted in lhgla.nd, St e g
Rosenberg came to me and said I would have to leave the country because -

Fuch's arrest would lead directly to Gold, I declined,however, o Jsave the -
United States, When Harry Gold was arrested, Julius Rosenberg came to me and
pointed to Gold's picture in the paper and said that this is the man who con-
tacted me in Albuguerque and that I would have to leave the country., He said

‘that more important persons than I bhave left the country. Hs gave me §1,000 . .
for expenses to get out of the Unmited States, I told him’ that this was not onough
money for me to leave because I had numercus debts to pay. A few days later,
Julius Rosenberg again came to my home and gave me $4,000 in twenty-dollar bills
to leave the country., I belleve that day was Sunday, May 28, 1950. I indicated '
40 Julius that I would leave the country and he said I ahould lezave any time @
after June 11, 1950, Julius gave me the following instructions as to what

I should do in this regard. I was to go to Mexico City by train with my family.
There I was to rent a house and write a letter to the Soviet Embassy at

Mexico City. In the letter, I was to mention something about the United - -
Nations. I was then to wait thrée days at which time I would go to the Plasa

de la (something or other) and stand in front of a statue of Christopher

Columbus at 5100 p.m, with my thumb in a Mexico City street guide. A man

would then come to me and say have you ever seen such a statue before., I - . - *“i!
was to answer no, that I have lived in Oklahoma all my life. He was to say - = °
there is a much better statue in Paris. The man would then give me passports
and money for a trip to either Stockholm, Sweden, or Berne, Smitzerland, whers =3
I was torepeat the same procedure and 1f I were to go to Stockholm I would B
stand in front of a statue of Linneaus, at which time I would receive the

necessary papers to contimue my trip to Czechoslovakia where I was to write

to the Soviet knbassador t.o merely state, 'I am here,! :

é .
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My ﬁ.re and I decided not to leave the country btrb wanted to give
Rosenberg the impression that we intended to leave, We decided to go to the - ~..-:2
mountains in upstate New York and stay there until Rosenberg left the country B
as hs indicated he would do. We planned to return to New Iork c:lty a.ﬁ'.er we | e ¥
had learned of Rosenberg!'s de:arture. ot e s e o e
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".. 91 have read the above statement cgfisisting of t.his and sem i R

a precediﬁg pagea. It n t.rne to the best of knowledge. ,,,-_ R Ty
h H», s /s/ David Qroenglau

John W. Lewis, Specia.l ‘Agent, FBI, .r.c., o ff |
_ leo H. Frutkin, Special Agent, FBI, N.Y.C., N.X.* '

T e e

o, eNewYork, N.Y.
T S iy 19,7295

"I, David Greenglass, make the following ststement to Jobn W. Lewld | w3

and John A, mrringbm whan I know to be special agents of the Federal Burean
of Investigation. I understand that I am not required to make a statement and
that this statement may be used against me in a court of law. I have been

advised of my right to an attornsy. I maks this statement of my own free will -

and no threats or promiees have been mads to me to get me to make this s‘bat.ament.

#I recall that when Ruth came to see me at Albuquerque, New Mexico.
to spend our second wedding anniversary together, November 29, 191.4, that she
and I stayed at the El Fidel Hotel, After a few days we took a walk on Route 66
beyond the city limits., At that time Ruth told me of a conversation betwsen har
and Julius Rosenberg and Ethel Rosenberg which took place at the Rosenberg's -
apartmsnt at 10 Monroe Street, New York City in early November, 1944. This
conversation she said was as followss ' Julius bold Ruth in effect that he was ,
gathering infarmation for the Russians, and that he wanted me to give information

concerning the work I was then doing at Los Alamos, N. M, Julius saild that I was =~ ..:§

working on the atom bamb, Ruth said she told Julius that she did not want to ask
me to do what Julius asked. At that point she said that my sister Ethel Rosenberg
sald well at least ask David to do this. Ruth said she was reluctant to agree to
this, but that Julius and Ethel Rosenberg finally persuaded her that she should

at least tell me whsb Julius wanted me to do.

"I then told Ruth that I was shocked., This was the first infornation
I had received that I was worlkdng on the atom bomb, however I did not tell this
to Ruth, I said to Ruth I know that I am working on the atom bomb, Then I said

no, I won't give Julius the information. The next day I changed my mind and told B

Ruth to tell Julius that. I would furnish him the infomtion. H

<4
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L "Then I told Ruth to tell JuJJ.us the following informations I
described the approximate amount of the populaticn at Los Alsmos, the ap;n-oz:l.nate
gize of the project, and the names of soms of the personnel worldng thers, I
think I msntioned the name of Dppenheimer and Urey as connected with the p'oject.

*In the ﬁ.rst week of January 1945 while I was at hame in New York City o
on furlough, iy wife and I visited Julius and Ethel Rosenberg at 10 Monroe St., -
New York City, N.Y. At that time I was introduced by Julius to Anne, who Julims
said was Mike's wife. I knew that Julius was referring to Mike Sidorovich wham
I had previously known at Brooklyn Polytech. The five of us talked for a while
and then Anne left, I remember that Anne put on her coat and when she gab to the
door sha tpurned around and I sald for her to remember me to Mike,

n"After Ame left Ruth and I and Julius and Ethel had dinner togather
and spent the rest of the evening in ths apartment. After dinner we sat around
and talked and Julius asked me what I was doing at Los Alamos. I explained to
him that someone would bring to me a sketch or drawing and that I would make part
in the machine shop whers I was working and somstimes I would make changes so that .
‘part would function properly. Julius asked me how the atom bomb was detonateds I -
did not know at that time and so advised Julius, L

' :f-'.;l R

"Julius then told me what he wanted me %o get in the way of information
for him from the Los Alamos project,  He gave me & general description of how
the naval atom bomb works, Julius cemtionsd me against sticking out my neck in
getting the information for him and sald I should be very careful not to be
obvious, My wife and Ethel were listening to the conversation between Julius
and myself and were also talking betwesn themselves, Toward the end of the ’ i
evening and before we left Julius! apartment, Julius got out the side of a Jelle ~ 3
box, ®hile Ruth, Ethel and I watched, Julius cut the side of the Jello box into
two parts, with a palr of scissors. Hs cut the side about half way through = = .1
perpendicularly and then contirmed the rest of the cut at about a 45 degree angle.
He handed me the portion nith the pointed edge.

®Julius then said tha'b Anne would be given the other port:lon of ths side
of the Jello box. He then said that Anne would meet either Ruth or me in fromt
of one of the main theaters in Denver, Colorado at such time as I would have
information that he wanted about the Los Alamos atom bomb project. He gave me
the impression that these arrangements were tentative., He t0ld me that ’
had been theres that night 80 she could identify us, and we could recognize her.. -

‘1
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%1 have read the above atatement consisting of this page and ai.x‘ L,'f:
preceding pagee. It is true to the bost of my kncmlad.ga. ) ’ .

a R » ﬂ/s/ Davi.d Greenblasa .
ﬂlitnessos: ' ST e AT AR T ‘
fJokn W, Lem, Special Agent, FB‘I., NYo R oo

"Jobw A Hu'rington, Special A.gent FBI, NYGV -
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®New York, New York
July 17, 1950

"I, Ruth Greenglass , make the follouing ataument to John A.
Harrington and William F. Norton, Jr., who have identified themselves to
me as Spacial Agents of the Federal Bureau of Investigation, United States
Department of Justice, I make this statement freely and voluntarily after
having been advised of my right not to make a statement, that I have a
right to an attorney, and have consulted an attorney. I understand that
this statement may be used against ms in & court of law, This statement,
is not being mads as a result of any threats, promises or duress.

®I was born May 1, 1924 at New York City and presently reside
a.t 265 Rivington Street, New York City. I was married to David Greenglass
on November 29, 1942 at New York City. S g :

*In the early part of November, 1944, I planned to visit my
husband David in Albuquerque, New Mexico to spend our wedding anniversary
together on November 29, 1944, David was then in the United States Army
and stationed in the vicinity of Albuquerque, New Maxico,

: "In the early part of November 1944, one evening I visited
Julius Rosenberg and his wife Ethel at their hame, GE~1l 10 Monroe
Street, New York City. Ethel Rosenberg i1s my mmsband's sister. On ths
evening in question, Julins Rosenberg knew that I intended to visit my
husband David in Albuguergue, New Mexico about November 29, 1944, During -

the course of the avening, Julius Rosenberg told me that I might have - ' _
noticed that be and his wife Ethel Rosenberg in recent months had not beem ~~ < ° &
s attending any _Gomunist Party meetings or any functions that had what he bR
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ldoscri.bed to be a 1Red! tinge to them, and that Ethel Roeanbarg had nat R
.been buying the 'Daily Worker! at her usual newsstand, ToO explain to me R
why he and Ethel Rosenberg had discontinued their open affiliation with *~ .. . °
the Communist Party. Julius Rosenberg said he always wanted to do more SRR
" than to be just a member in the Commnist Party and that, therefore,
he had searched for two years to place himself in contact with a group ' .-
which I belisve he described as a 'Russian underground.! In this way Julimws .- = -5
Rosenberg felt that he could do the work that he was slated for. He stated ° '
that he wanted to do somsthing to directly help Russia and that 1t took him
two years to find the group through which this help could be given.

SR F e
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'Jnlius Rosenberg than told me that nw lmsband David was at
that time working at the place where the atom bamb was being made and
that this bomb was more dangerous than any weapon that had ever beem  -... . . .
used. He also told me that there were radlation effacts from the bomb,

At this time I had no knowledge as to what the significance of ths atom '
bomb was, though I did know that my lmsband was torking on a secret
project for the United States Army. VL y ;

Lo Ty T T
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: "Julius Rosenberg requested me when I visited my msband
David in Albuquerque, New Mexico, to ask David if he would make scientific
information avallable to the Russians, Julius Rosenberg said that the
Rusaians ware working on the atom bomb and that there was not a fres ex~
change of information between the Allies and Russia, Julius Rosenberg
said that he felt that Russia should be placed on an equal plans with the
other Allies as far as t.hs avaihbiuty of this atomic m::mation was
conoorned. . . ,

"Bacause I was very reluctant to do what Julins Rosenborg _
requested me to do, his wife Ethel Rosenberg, who was present during this
convergation, told me that I should at least ask my husband David if he - N
would furnish this type of information to the Bussians. I was very ‘
reluctant to do what Julius and Ethel Rosenberg requested me to do, but
they finally prsuaded me to ask 'David if he would be willing to furnish
:Ln.formation to the ussians : .

PTG TR RTINS - PR DR

3 "At a later date, ’ pr:lor to my departure for Albuquerque, Ne' T oo
Me:d.co, Julius Rosenberg gave me about $150 to hslp pay the expenses of . R
my trip. In the latter part of November 1944 I left New York by traim - SR N
for Allmquerque, New Mexico, I had previocusly made reseérvations by - -,{- I
telegram at the El Fidel Hotel, Albuquerque, New Mexico, S
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*I arrived at Albuquerque, New Mexico, a few days before my

. 1944 and joined me at the E1 Fidel Hotel, We spent our second udding
- anniversary together on November 29, 1944. David ha.d a8 pass for about
ﬁVe days. '

*Just, prior to my return to New IOrk while David and I were SoE
taking a walk, I told him what Julius Rosenberg had told me about his
working at the place where the atom bomb was being made. David asked me
who had told me about the atom bomb and I told him that Julius Rosenberg *
had, I then told David of the request that Julius and Ethel Rosenberg

had made to me that I ask David to furnish the Russians with scientific
information, and I explained their request to David in the same way that
Julius and Ethel Rosenberg had ez'pla:l.ned it to me,

: At first David was shocked at what Julius Rosenborg wanted
Idm to do, At first he said no and he did not make any decision that
same day. The following day, after having thought it over, David sald
that he would do what Julius Rosenberg had requested of him., David
also said that hs would discuss this matter with Julius Rosenberg when
he returned to New York on his expected furlough, David told me about
the physlical set-up of the Los Alamos installation and he gave me the
names of certain people who were working there in November, 1944, among
whom, as I now recall, were Oppenheimer and Urey.

#I returned to New York in the early part of December 1944
and Julius Rosenberg came to see me at my apartment at 265 Rivington
Street, New York City and I told him that David agreed to do what he
requested, I also gave Jullus Rosenberg the names that I remembered
that David had given me of the people who were working at Los Alamos,
I also told Julius Rosenberg ebout the physical set-up of Los Alamos
as David had told me. Julius Hosenberg said he would wait until David
returned to New York on his expected furlough to discuss this mat.ter
further with David.

®About & month later, zy husband David returned to New York City
on furlough and one evening David and I went to Julius Rosenberg's apartment
at 10 Monroe Street, New York City where we met Julius and Ethel Rosenberg
and & woman I knew as Anne., Anne and her husband Mike I knew as old friends
of Julius and Ethel Rosenberg, and Anne and Mike at that time lived at -
Chappaqua, New York,. Anne remained at Julius Bosenberg's apartment for a
short period of time and then lett. : 4

10? SEfRET
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. udding anniversary., David arrived in Albuquerque about November 28, . . .=
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*Julius Rosenberg asked David what he was doing and David told
- Juliue Rosenberg he was working in the experimental shop at Los Alamos,
~ David explained to Julius Rosenberg that if someome brought in a sketch
of a part he wanted made, David would make it for him because David was
& machinist and this was the type of work he did. I recall that Julius
Rosenberg asked David how the atom bomb was detonated tut 1 do not recall
what David told Juliue. : : _

*We all had dinner. A:tter dinner Julius and Ethel Rosenberg,
David and myself sat around talking, Julius told David what he wanted
him to do, He did not want David to go out of his way to obtain infor-
mation and he did not want David to be obvious in what he was doing.
I did not understand what Julius and David were talking about because it :
was of a technica.l nature. , L e o : ek

"Before we left. Juliue Roeenberg'e apartment, Jnliue Rosenberg
produced the cover from a Jello box side. dJulius Rosenberg, in the
presence of his wife Ethel, David and myself, cut this Jello box side im
half in an irregular manner. OQOne-half of this Jello box side Julius
Rosenberg gave to David and Julius said that he would give the other
half of the Jello box side to Anne, the woman who had been in his aparte
ment previously that same evening. Julius Rosenberg sald that Anne would
come out to see us in New Mexico to get ths information from David and
that she would produce the matching half of the box side, I believe there
was some discussion by Julius Rosenberg of Anne being met in a movie
theater at Denver, Colorado.

L
o

"During David'e furlcugh in Ja.nuary, 1945, JuJiue Roeenberg
was very persistent about being with us a great deal at a time when we
felt that we wanted to be &lone.

“Several daye after David had received the Jello box side
from Julius Rosenberg, Julius Rosenberg came %0 my apartment and spoke
to David about David meeting Julius Rosenberg and an unidentified man at
a later date. A day or so later, Julius Rosenberg returned to my apart-
ment again in the evening and Julius Rosenberg and David left the apart-
ment together. David returned to my apartment about two hours later and :
told me he had met somebody whom he had not been able to see too clearly N
because the man kept his face in the dark. David told me that he had .

F get this man on & streest in the 50's in the vicinity of an elevated - 4

bty

railroad. David said that Julius Rosenberg introduced David to this =

‘

4
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‘Wynknown man saying This 1s Dave,! but Jilius Rosenberg aid not tell David ”
- who the man waa or what his name was, David spent between twenty and

o ” thirty minutes with this uninown man but I do not recall 'hat David told

me he &iecnssad Iith this \mknmm men., .. .

: 'Ltter s turlough, David retmmd to ‘Los Almos s Ne-n ¥exico
md in March 1945 I went out to Albuquerque, New Mexico to live. First I
lived in a hotel and then I stayed at the apartment of a friend of David's
whose wife had gone back East. When David's friend's wife returned fyom
the East, I then went to a hotel to live until I finally obtained the '
apartment at 209 North Bigh Street, Albuquerque, New llexicO. David
only cams home on nak—ends. ‘

"One Stmday morning in June, 1945, a man came to omr aparfment
at 209 North High Strest, Albuquerque, New Mgxico and said he was Dave
fran Pittsburgh. This man gave my lmsband Dave the matching half of the
Jello box side. This man told David what information he wanted and
David wroté down the information requested and told this man to come
back later, This man returned later that same day, st which time David
gave him soms written information and in return David received a sealed
envelope from this man, I recall that David and this man discussed how
the atom bomb was detonated and that this man told David that he was a
chemical engineer. I 8lso recall that David and this unknown man discussed
lenses and high-speed cameras, This unknown man also indicated to David
and me that he might return at a later date and he wanted information from
David along the same lines as David had giwven him, He also wanted to know
the names of the peopls at Los Alamos who were inclined to be 'leftist,!

I think that David gave thia man the names of auch people mld.ng st Loa
uamoa.

npfter th:!.s man roceived this 1n£mat.ion, we all left the
apartment and we welked to the front of the USC building in Albuquerque,
We loft this man in front of the USO building and David and I returned
to our apartment. We opened the envelope which this man bad given David
and discoverad that 1t contained $500, The taldng of the money made
David and me feel worse because it was now apparent that we were not
Just passing information but rather that we were baing paid far it.

 Wjhen Dr. Klaus Fuchs was arrested, Julius Rosenberg came gl

to our apartment and told David and me that the man who had eontected R
us in Albuquerque, New Mexico in June, 1945 would be the next ome to be -
‘ploked up and that 'they! were going to contact this man to tell him to
keep quiet, P
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S *On Mq 23, 1950, Ju]ius Roaenberg came to our apartment 'ld.th e et
- a eop.v of a newspaper which I think was the New York 'Herald Tribune! - "= 777 °F
in which appeared a photograph of one Harry Gold who had been srrested im ', .- .
Philadelphia, Pennsylvania by the FBI, Julius Rosenberg told us that this - -7
Harry Gold was the man who had contacted us in Albuquerque, New Mexico, T
Julius Rosenberg then told us that we had to leave the United States because
sometime between June 12 and June 16, 1950 something would happen to us,

Julius Bosenberg wanted David and mse to take our two children with us to

the Sovliet Union. Julius Rosenberg was going to obtain United States

passports for us, Julius Rosenberg said 'My friend tells me before you .

get & passport you have to get injected asgainst smallpox,! Julius - - Lo

Rosenberg wanted us to get a doctor to give us a Talse letter stating ' :

that we had received such a smallpox imnoculation., David and I refused . . = .
~ to do this, Julius Rosenberg then told us that he would get his doetor = = =%y

who lives in Enickerbocker Village, New York city, to mrepare such a ‘ e

letter for himself and for us, -

'Juhus Rosenbarg advised us to leave everything we had in
our apartment at Rivington Street and to just take our clothing with us
and go to Mexico City, Mexico. At Mexico City we were torent a house
and after living there one month we were to write to the Soviet Consulate
at Mexico Clty, Mexico using a name which Julius Rosenberg gave us but
which I do not recall at the present time, and about three days later we . -
were to meet somecne in front of a statue in a park in Mexico City, Mexico. o
After this meeting, we were to travel by boat to Burops and proceed to . -
either Berne, Switzerland or some other city in Europe, the nesme of which
I do not recall, where we would again contect the Soviet Consulate there -
by letter and three days later we would meet sameone in front of a statue
in a park in the European City., At this point our transportation to the
goviet Union would be arranged for us, Julius Rogsenberg told us that
he thought that it was a golden opportunity for us to go to the Soviet
Union, At this time Julius Rosenberg gave David and me $1,000 in oash .
consisting of old $10 and $20 bills, $500 of this I put in a special
checking account at the Mamufacturers Trust Company located at Grand and
Norfolk Streets, New York City, and the bahnca was used to pay some
dobts and honsehold expensea.

g4 3

-

= : *About June 2, 1950, Julius Rosenborg returned to our apartment e L
o and gave David and me 34,000 in cash, consisting of old §10 and §20 bills,, - ‘-

Y "  7Phis money was to be used by ua for our flight from the United States., - °.
At this time Julius Rosenberg promised us an additional $2,000 which we ‘

; never received from him, )




*I would like to make 1t clear that at the time ) receivod ,
- the $5,000 from Julius Rosenberg we never intended to leave the United
8tates because this 1s ouwr country and we want to stay here and live
here and raise owr children, I would like to point out that we accepted
'the money from Julius Rosenberg because David said that if Julius suspected

- that we would not leave the United States that scme physical harm might
come to us or our child.ren.

*I have read the roregoing statement consiating of this page
and nine other pages and I have initialled the bottom of each page and

avery correction, I say that this statement is true to the best of my
knowledge and belief. :

/a / "Ruth Greenglasa.

"m*bmssea: - ' '
' ®John A. Ba.rrington, Spacial Agent, FBI, NY.
*yilliam F. Norton, Jr., Special Agent, FBI, NY.*

S
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Letters of David Gres ngless

- While searching David Greanglass' apartment Apartment 6 265
Rivington Street, New York, New York, on June 15, 1950, with the consent of
David Greenglass, a foot locker or hand trunk was found by S8A John W. lewls
in the room adjacent to the kitchen. The foot locker was located on an open
shelf above the closet located sgainst the wast wall of that room. David
Greenglass opened the lock with a screwdriver. This lock was apparently

unlocked but rusted somewhat so that it could not be readily opened.

" David Greenglass and SA Lewls found that with the exception of a
shallow tray in the top of the trunk, the foot locker was almost full of letters.
Greenglass browsed through seven or eight. of the letters and told Apent Lewis
that he could take them all but that he would like to have them back when ths
FEI was tinilhed with them. . »

1, Letter postmarked March 22 1943 from Ida Alterman, 250 Division
Street, to Mrs. Ruth Greenglass, 1nv:!.ting her to attend a meeting, for which an
invitation was enclosed, The Je tter ended with the phrase %In case I'm not
there when you come Wednesdsy night, ask for Sylvia, my sister. Club Lincoln
236 East Broadway.® The invitation which was included in this letter was an
invitation to the Fourth Empire State Victory Conventicm, Young Communist
League, to be held Friday, March 26th at 7330 P.M,, at the Central Opera House,
6th Street and Third Avenue, New Iork City.

© 2+ letter dated April 28, 1943 from Private David Graenglaas,
Aberdeen, Maryland, to Mrs, Ruth Greenglass, in which he stated as followss
#Although I'd love ta have you in my arms I am content without so long as
there is & vital battle to be fought with a crnel, ruthless foe, Victory
shall be ours and the future is aocialism's. )

3. letter dated May 1, 1943 from Private Da'r.td Greengla.sa,
Aberd.een, Maryland, to ¥rs. Ruth’ Greengless, in which he stated: "While at
Dix I met four comredes and boy they were tops in their repsective lines.
One of them had 150 I.Q. ocut of a possible 153, He made quite & groupPescecs
While I was in Dix I had a few discussions with other soldiers on politics
but I never had 8 chance to finish an argument.... By the way darling I read
and enjoyed your letters and also the cliprings from PM you hed put in, I'd
~ like to see scme clippings from ths Daily Worker too, Something like Mike “~ .-
‘Gold or Sender Garlin or the 'Veteran Commander.' I really miss them.® ,

~

“
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4. Iatter dated May 2, 1943 from Ruth Greenglaaa 't.o Private

Dave Greenglass, Aberdeen, lla.ryla.nd in which she states: "Well darling herg L

it is Sunday and I went to the rally, Well sweetheart all I can say is that -
I am sorry I missed so many other May Days when I bad the opportunity to

- 'march side by side with you. The spirit of the people was magnificent....

I'm going to buy tamorrow's Worker and send you the writeup on it. I almost
forgot to tell you this. On the subway on the way to the stadium five girls
came on the platform singing and harmonizing beautifully. The melodies struck
a cord in my mind and suddenly I remembered the film we saw of the HEnssian folk

dances and music, Remember at the Stanley Theater and again at the Irving Place.

These girls were singing Russian folk songs and everyone on the platform crowded
sround to hear...., Perhaps the voice of 75,000 working men and women that were
trought together today, perhaps their volces demanding an early invasion of
Europe will be heard and then By dear we !:LILI be togethsr to build ~—under
socialisme—our future,..®

5. letter dated May 26 1943 from Ruth Ga'eanglass to Private
Dave Greenglass,in which she ata.tess "Dearest, remember what Julie told
you, as a Commnist it's up to you to set an example to the other soldiers
and you can't do that if an officer bears a grudge against you,"

6. Letter from Private D. Greenglass to Mrs. R. Ga-oanglass,
dated June 3, 1943 at Aberdeen, Maryland, in which he states: ®Although we
are materlalists we base our materialism on huranity and humanity is love,
It is the most powerful force in the world., It is causing us to win where we -
are outnumbered. The victary shall be ours. The freedom shall be greater
because of our great feeling that only democratic and freedom-loving peoples
can foster, Darling, and we who understand can bring understanding to others
because we are in love and have ocur Marxist outlook.

' 7. Letter from Mrs. Ruth Greengla.ss to Corporal Dave Greenglass,
Averdeen, Maryland, dated July 14, 1943, in which she states: %I saw Ida
tonight and she gave me a report of what happened at the branch president's
meeting. There is a new program afoot now, The YCL will disband and we'll
form some sort of youth, anti~-fascist, win-the-war club on a natlonal scale.
I think this was suggested principsally because many people shy away from our
club because of 'Commnist! in our club name. It seems they're afraid of
political entanglements and its antagonism is very old and set., Therefare ™.
the plan is to form the type of group I mentioned and try to draw all youth
into it to meke them aware of what we're fighting for, The Cammunists trem

4
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“among the Party will still try to recruit into the Party but there will be mo ., - °
- YCLesos Darling, do you remember one Florence Frey.... Well the other day she - " i
- walked into our office and she says she has known me for the longest time, %
She told me thst she lmows you. BShe claims she was snce sert from Club Molroe -
to recruit you. Do you know her? Also, did you belong to Molros or only Colin " i i
Kelly, and how long have you been a member of the League. That's :)ust. a by the ™7
way I'd like to kncw. ' R

*

8. I.et.ter rram Ruth Greenglass to Gorporal David Greenglass »
Arcadia, Californis, dated Augnst 22, 1943, in which she stated: "Herbie
Alexander came to see me and this time he found me home., We talked and be
asksd me if I was president of the.'club.! For a moment I didn't understand
what he was talking about and then I told him I was, He then said that he too :
was a Coomunist and was trying to convert his place. He claimed he'd already
converted Libi, that she was a socialist, isn't that odd. TYou gave me the N 3
impression that Herble was rather reactionaiy.... 4ll this was rather new to
mabutmay!amgladhemre-educated“_ , ’

- 9. A letter dated dugust 24, 1943, fram r/s D. Greenglass toMps, - °
R. Greenglass in which he states as follows: ®Darling, during lunch I had -
two discussions on political questions with some fellows., I used the utmost

. patience and care in the choice of words so that I could get my point across
and still not be suspected of Commnism. Well, I believe that I did get some-
thing across to them and I w11l continue to work on them mrther. I'll raise
that flag yet so don't worry about the mture. ‘

10, & letter from T/5 D. Ga‘eenglass at Arcadia, Calirornia
dated August 25, 1943, to Mrs. R, Greenglass, in which he statess "First of
all;, let me tell you I certainly was surprised to hear that Herbie Alexander
was tina.lly converted. It made everything seem brighter with the world, By =
that I mean we were progressing by recruiting more members who will put that
much more weight behind our philosophyes.o Nowabou Iibie, Well, I think
she!ll do it because Herbie says so, If I were you I would try to educate har
so that she will understand it on her own, . If Herble 1s sincere then Herbie
understands the minciples or else he wouldn't have said anything about it."

11, A letter to Technician 5/C David Greenglass at Fort Ord,

California, dated November 4, 1943, signed Julie and Ethel, in which it 1s
~ stated: "Tomorrow ws (including Ruthie and Julie and I hope Gladdie and Jean) -

1 . are going to the American Council on Soviet Relations rally st the Gardan o—
Robeson 48 to open the mesting By singinge.ee®

71
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12,7 & letter from T/5 D. Greenglass ,Arcadia, calitcn-nia, to Iﬁ-a.
R. Oreenglass, dated September 1, 1943, in which he states as follows: i
- WThrough our Msrxian philosophy, we shall go forward to a better, more richer
world for us and our children. A world where they (our childrenS can look
forward to a life of usetulnesa, cultura and a love of people and not own hoart
‘.l.ntoroats " :

. 1.3. Lettar dated September 19, 1943 from Ruth Qreenglass to
Technician 5/C Dave Greenglass, Fort Ord, California, in which she stated:
®phyllis finished dressing first so she a.nd Herble came to Diana's house %o
wait for her. I don't quite remember how it happened but before I knew it )
. the conversation took & sudden turn and we were all discussing current events. o
:» It didn't take much time for me to notice that thay were all anti-Soviet. :
s They started shooting questions at me until I asked why I was being cross-- R
examined. Phyllis piped up, 'as president of the YCL you should know the
answer,! I have no idea how she found out about it but there was such scathing
sarcasm 18 her voice that I picked up my head in surprise., Obviously they ’
believe in Moscow gold., They think I have & private wire to get information 3
daily from Joe Stalin himself. I saw that I wasn't able to cope with those Tt
characters 3o I changed the subjecte..." .

14, A letter from T/5 D. Greenglass, Fort Ord, California, to Mrs,
Ruth Greanglass, dated September 30, 1943, in which he states: %Well, here n ey
I an in Frisco sgain..s. Last night I went to the Reform Temple hsre in the
City. After that I met a refugee family, who took us to their home and enter-
tained us royally. They are very well-to-do and have to younger sons, I also _
found the Doctor (the husband( is & dermitologist and makes use of X-rays a N
great deal.... Don't worry. They are not religious people and they are deﬁ.nite],y d
radical from what I see they have in their lihrary and how they talk abaut world Lo
affairs.” .

Al arl

15, A letter from T/5 D. Greenglass, Fort m-d, califomia, dated
November 4, 1943, in which he states as followss %Dearest, how did the CP
and ALP make out in the elactions., I am pretty interostod 80 give me the
results,”

- 16. ILetter dated December 24, 1943 from Technician 5/C D. Greenglass,
> Fort Ord, California, to Mrs. Ruth Greenglass, New York City, in which he .
stateds "Darld.ng, this morning I had a po]itical discussion with some of the e

‘\1
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Rfellows before they went to work.,... You probsbly lmow that I had injected
. a great deal of our beliefs into the discussion. It went over pretty well, .
As I have always sald, you must put the other man on the defensive ar else -
. ..- the argument someiimes gets away from youe... The news of the partisan armies
= of Yugoslavia and Greece and their refusal to the respective ldings of those o
countries is very welcome indeed. It shows the growth of a progressive social
spirit among the people of Europe, I hope that it spreads back to Amerl.ca. .
where it had originated.® ) ~

£

: 17, Letter dated December 2'7, 1943 from T/5 D. euenglass, Fort

Ord, California, to Mrs. Ruth Greenglass, in which he stated: "Darling, you
are right it 1s our twisted phsycollogy that is due in the greatest part of our
‘social structure ,! namely, capitalism with its economic hold on everyone,
teaching them to grasp what they can and giving them no real future to look to.
Dearest, at present we are fighting a war to give people & chance at least. I
hope that we can do away with the rotten structure as quickly as possiblee...
Dearest, you are no snod, what you say is true and there are only two ways to
look at it. Either convert our friends or drop them. And I don't believe in

giving up easily, do you,¥

18, Letter from T/5 D. Greenglass to Mrs. Ruth Greenglass, dated
January 2, 1944, from Fort QOrd, California, in which he stated: "I am reading
another book callad 'What Ma.kes Sammy Run' by Schulman and so far it is pretty
good, Darling, is the Randam House Publishers the Party press? You see that
43 the publisher of thils booke.,.. Swestheart, that comrade in the shop doesn't
realize that we have sort of a united front with all anti-fascist groups and
therefore the Post comes under that heading. I like certain colummns in it and
I'd rather read it than the Herald Tribune or Suns... So, darling, a subscription
to the Post is what I want in view of the fact that a Worker would just about
put me in the guard house."

_ 19. Letter dated January 2, 1944 from Mrs. D. Greenglass to 7/5
David Greenglass, Fort Ord, Californla, in which she stateds "Still I hope
that our children will bs btrought up in a socialist world and our money will
be useless, I look forward to that day when necessities and luxuries are
. to be had by all and sundry Just so long as he justifies living by working....
I am reading 'Battle Hymn of China' and I am certainly enjoying it, it's a
- powerful book., Darling, a lot of ths things you told me about China (things
2 that never appear in the pcress) when you were trying to convart me I'm reading
in this book." ,

S L
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N . 20. Latter dated January 10, 1944 from Mrs. R. Groenglass to
© 7/5 Dave Greenglass, Fort Ord, California, in which she stateds ™I went to ~
- the meeting at the Garden tonight and somehow I missed Ethel, I don't lmow ‘

as you can imagine. Browder, .l.nter, Elizabeth Gnrley Flynn, Clayton Pon].l
and some others spoke.®

®%Have you heard that the Commnist Parby may dissolve? As Browder
pnt it tonight, when the war is over ths people won't be ready to accapt
socialism and all its reforms and to offer it to them may alienate it more
than ever.... The central comittees of the parties have proposed that the
Party dissolve and a canmittee of political education be formed. However,
this is only a proposal and will probably not be acted on before May of this
years 8till it is a thought and deserves every consideration.®

, 21, letter dated Janua.ry 13, '1944 from T/5 D. Greenglass, Fort Ord,
California, to Mys. R. Greenglass, New York City, in which he stated: "Darling,
I met a fellow in my company who is a.very progressive guy. He 1s a native
of Frisco. You see, I gave him that 'In Fact! you had sent me. He was
enthusliastic about it. Sweetheart, send me all the issues that you receive
after that one and keep sending it each week. This fellow, his name is Ray
Schneider, says he will help me propagandize the company. By the way, cross
your name and address out with black ink so that it is illegible....Dsarest
I would 1iks you to send me Earl Browder's spsech. I even heard some of its
repercussions out here., I believe that they do not tell the whole story so
dear I want to read the original,... That love is ours upon which 40 build a
ra.mily with the human conception, which is sod.al‘l.sm.

22, A letter from T/5 D. Greenglass, Fort Ord Cal'lfornia to Mrs. .

R. Groengla.sa, New York, dated January 17, 1944, in which he stateds "Dearest,
I felt terribly let down when I read in the papers out here: that the C.P. was
going to dissolve. Of course, thcy made no mention of the why and wherefore
of this move. But no matter what, I think it is a bad move., You see, dear,
it is a symbol of strength and political understanding to me and to thousands
of other former YCLers in the service. And its dissolution would seem to us
as the taking away of support to our political beliefs, It would put us in ..
the position of a thinking Socialist and not a doing one because of the laxk
of organization to carry out our program. Maybe I have my facts wrong amd =~
the move is right, but how can I tell without actually knowing what is going

‘  on. Darling, please send me that speech and whatever literature the New

7
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" #Committee of Political Education puts out. Darl‘l.ng, this 48 vital in the

boosting of my morale., Please don't hdelay in sending me the Browder speech.

- - Send all literature pertaining to the speech. Find out from Ethel what she

and Julie think about it. Ask her to get the literature, Darling, I love

you and no matter what happens in America politicelly. In the end it will be .

Europe and a large part of Asia that will turn Socialist and the American end
of the world will of necessity follow in the same course. So, dear, we still
look forward to a Socialist America and we shall have that world in our time, "

23. latter dated January 18, 1944 from T/5 D. Greenglass, Fort Ord,
California, to Mrs. Ruth Greenglass, New Tork City, in which he stateds "I
wanted to answer you at once but I got involwed in & discussion of socialism,
communism and capitalism. Boy I really got into & rip-rosring argument., Of
course, when the dust of discussion settled I had convinced many of my listeners
in at least the moralg right of our cause. You see, dear, it is not because
I am so wonderful, but because our philosophy is so logical and correct that .
no argument can ata.nd against it. I am sure that if we educated people to our
point of view we would have a socialist 4merica pretty quickly. You see, dear,
all we have to do is put out more literature than the. capitalist press can lie
about or distort.®

2,. letter dated January 19, 1944 from T/5 D. Greenglass,- Fort
Ord, California, to Mrs. R. Greenglass; New York City, in which he stated:
"In the evening after the parade I went to see a picture. The name of picture
is 'Song of Russia,! It is a wonderful picture that I recommend very highly
t0 you...s Of course it has the typical Hollywood touch but it really is a
pretty good picture of the Soviet Union and its philosophy as expressed by
the heroine.® .

25, Letter from T/5 D. Greenglass to Mrs. Ruth Greenglass, dated -
January 25, 1944, from Fort Ord, California, in which he stateds ®Of late
I have been having the most wonderful discussions on our native-American
fascists, and I have been convincing the fellows right along. I'1]l have my
companw ralse the Red flag yeta"

26. Lett.or from T/5 D. Groenglass, dated January 29 1944 from .
Fort Ord, California, to Mrs. R. Greenglass, New York City, in which he stateds
L really was glad that you understand why nothing has been done about this

condition under capitalism., I am sure that things are different in a sociallet . _

80c6ityeess I think that in order to find out about it you can read the book
called 'Red Medicine'e.o I will be glad to receive these clippings and k'eep
sending me those 'In Facts.' I am using them to good advantage here.

4
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2 © .\ 27. Letter dated ‘February 5, 1944 from Mrs. R, Greanglaas to
'r/5 D. Greenglass, APO 186, L.A., California in which she stateds "Gladdy -

"~ - had wanted to go to the nm:!.es but I had seen the picture. So I persuaded her g
t0 came down t0 the club with me (& very important meeting had been called) S
_only for a few minutes and then we'd both go to Ethel's, When we walked down . = @ ;
to the c¢lub we were in time to hear the voting that dissolved the club, JYes,
it's trus dear. It was a flop. There was no interest, mo cooperation,
nothing. The place was dirty, we were four months behind in rent, about two
months in electricity and so on down the line. The county office of the AYD
will try to get all those members that are interested in other clubs in the
neighborhood, Meanwhile, the county has chosen certain choice people (yes

dear, I'm one of them) to start an S.0.8. — Sweethearts of the Service club . - 3
down here on the east side. It would be an all-girls' club, of course, and =~
I think that that type of thing will have a great appeal in our neighborhood. .- 3

These psople, who can be called either charter members, organizers or what :
have you, are meeting Sunday afternoon. I explainad the thing to Gladdy and S A
she's very much interested so I'm teking her donn to the meeting iitb ma.

28, A letter from Mrs. D. Greenglass, datod Folmxary 13, 1944, :
to T/5 Dave Greenglass, AP0 186, Los Angeles, California, in which she states
a8 follows: %It seems that the Party is having a recruiting drive and I've
been 'invited' to join, It's part of a plan, dear, After we're in, us
ex-YCLers who are now in the AYD, classes will be held to make us to work
better in the ATD. I told Iibie that I'd join, but not until I got back fram K
California. However, she said it was important that I join now because there 3
was a8 drive going on, but I didn't feel that way. When I Join, I want to
become active—-not just to enroll, pay dues and then leave and send my dues
An. I don't want 1o be that kind of a member.

29. letter fram 1/5 D. Greenglass, Jackson, Mississippt, dated
May 21, 1944, to Mrs. R. Greenglass, which contained & P.8. reading as followss
"I love yon with all the love of Marx and the humanity of I.enin.! Love, Dave,."®

o 30. A letter n-an T/5 D. Greenglass to Mrs. R, Greenglass, dated
June 29, 1944, in which she states as follows: "Darli.ng, I have been reading
8 lot of books on the Soviet Union. Dear, I can see how farsighted and
intelligent those leaders are. They are really , geniuses, everyons of them,
T have been revising what I think and how I think politically. Having :round.,
out all the truth about the Soviets, both good and bad, I have come to a e
/ ~ stronger and more resolute faith and bslief in the principles of Socia.lis@ :

e
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%and Commnism., I believe that every time the Sov:tot Government used forcc I
they did so with pain in their hearts and the belief that what they were . ' -~ ’
- doing was to produce good for the greatest number. The tremendous sacrifices
of blood, sweat and tears of the Soviet peoples is a feat that surpasses all
sacrifices of the past. More power to the Soviet Union and a fruitful and
“ gbundant life for their peoples.

31, A letter dated July' 6, 1944 from '1‘/5 D. Greenglass, Jackson,
Mississippl, to Mrs. R, Greenglass, in which he states as follows: "Dear,
don't worry about the fact that I was taken out of my old outfit, It was -
a matter of politicas. The First Sergeant didn't like me and, besides that,
some of my politics may have reached his ears. This theory was upheld by

_ the fact that another fellow from my former battalion, of like political
opinion, was also 'chosen for this ocutfit., So you can aee, doar, ons of
the higher-=ups got rid of me." . '

SSHL a i e

DU

'

S

- 32, Letter dated July 29, 1944, from 'I'/5 D, ereenglass , Oak R:ldge,
Tennessee, to Mrs., R. Greenglass, in which he stated: *Dear I am worldng on
& claasified project so you will just know about my camp life but not my work.
In fact, none of my friends or relatives have to know where I am stationed.
That 48, of course, the ones I write to and they won't be told any more than
that I am stationed here. The rest shouldn't even kmow thate.s. Dear, I am
watching the future at work here and it works. Of course, there is a lot to
be done yet in the way of tolerance but on the whole everything here is rosy.
It's just like the things we are fighting for. We are copylng wholesals from
that great scholar Karl with a k. Dearest, I am glad to be part of the
wonderful future.... Dear, you can feel in the atmmsphere’ a ldnship brought
about by the system the people live under."

33. Letter dated August 4, 1944, from Dave Greenglass, to Mrs.

R. Greenglass, postmarked Kansas City, Missouri, in which he stateds "Dear,
I have been very reiicent in my writing about what I am doing or going to do
because it {8 a classified top secrecy project and as such I can't say anything,
In fact, I am not even supposed to say this much. Darling, in this type of
work at my place of residence there is censorship of maill going out and all

off the post calls. So dear, you know why I didn't want you to say anything
on the telephone., That is why I write C now dear instead of comrade."

It 48 to be noted that in all mrior correspondence between David
Greenglass and his wife the letters were signed "Your sweetheart, wife and.:
comrade” and on the part of David Greenglass were signed "Your husband, 1over
and comrade.® “

TOP SELRET
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- e 34+ Letter dated Segumber 16, 1944 from T/5 D, Greenglass, -~ T AL
. San'ba Fe, New Mexico, to Mrs. Greenglass, New York City, in which he ..

' - stateds "Say dear, these folks would like to beccme members of the Book Find =~
Club. So, my darling, would you please send me an application? I shall = .-
arrange it so yon will get credit. and you wil.‘l. be able to ge'c. a book as & . b
dividend,.* , , oo

35, letter from T/5 D. Greenglass, Santa Fe, New Mexico, to . . ..° - .lwmg
Mrs. Ruth Greenglass, New York City, dated September 26, 1944, in which ~ -~ "
he stated: "My darling, how I would have liked to go with you to that

. Madison Square Garden meeting, The two of us together at such a meeting is
like building the future.... He is a wonderful man and should be nominated to  :: .. -
the presidency in 1948, By that time we shall have laid & firm foundatiom - "% "*x
for the world of tomorrow, We should have made our contributions to that '
world, at least one such contribution,.n”

© 36, Letter from T=5 D, Greengla.ss, dated October 23, 19M,
Santa Fe, New Mexico, to Mrs. Ruth Greenglass, which statess "I want to o
speak to that person 1‘ told you about. Well, the outcome of that was that R
I should see him about Thursday or Friday and he would let me know then., I
have every confidence dear so don't worry. I'1l let you know deﬁ.nitely ‘
one Iay or the other,."

37. A letter from Mrs. D. Greenglaas, New ’Iork, to T/5,
D. Greenglass, dated February 1, 1945. She statess "Well, I went to
3The American Home' today and almost got a job as an addressoaaph opsrator,
I say almost because later in the day I accepted another job, I'm glad I
didn't take it though because it meant perjuring myself. The employment
application asked for union affiliations, which meant that I had to lie
ebout my reference. Then they asked about church affillation and so on.
Oh, yes, they gave bonuses. Always the same in anti-union places, so that
was ruled ocut right away. Then I went up to the union and got sent out for
an interview and I got the job., I'm working (as of tomorrow at 93:00) at .
the American Ja'Ir.Lsh Congress, on 59th Street and Columbus Circle,"
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' A mora.ndun was prepared for the Attornoy Gonoral on June 16,
1950, ntting forth the background and available information concerning
" the espionage aotivities of David Greenglass. This memorandum was delivered
to the Department shortly after 10300 AM on June 16, 1960, and a conference
was held at whioh Mr. ladd, Mr. Belmont amd Snporvlsor Lamphere met with Mr.
James MoInernsy, Mr. Raymond P. Whearty, and Mr., George Kneip of the Depart-
ment. Mr. Whearty advised thet the Department would suthorisze proseoution
ageinst Greenglass under S8ection 34 of Title 60, ohu'gin; oonepiracy to
violate Section 32a of Title 50, United S8tates Code. Whearty was of the
opinion that venue would nost n«.rly lie in the fodcrcl diotriot of New '
knﬂo. .

Proaooution ,_;.; -;E.,,

Mr. Whanrty, dnring the conference, called Auhh.nt Un:ltod Stetes
Attorney Sanches at Albuquerqus, Kew Mexico, and advised him that the
Department was authorizing process. A ocomplaimt signsd by 8peocial Agent
Jo Jerome Maxwell was filed before United States Cammissionsr Owen J.
Mowbrey at 9136 AM Albuquerque time on June 16, 1950 The oomplaint ocharged
Greenglass with oonmspiring with Harry Gold and "John®" (Anatoli A. Yakovlev)
to violate 8ection 32a, Title 50, United States Code, in violation of Seotion
84, Title 50, United States Code. The bond was set at $100,000 upon the
raoomendation of Aseistant United States Attorney S8anchez following the
recammendation by the Criminal Division of the Department for this amount.

At 2:05 PM on June 16, 1950, Assistant Bpeoial Agent in Charge

" Whelan of the New York Offioce advised that Greenglass had been arraigned

before United States Conmissionsr Edward W. MoDonald, Southern District of

New York. The bail was set at $100,000 and Greenglass was remanded to the .
custody of the United Btates Marshal wntil a hearing scheduled for Juns 23,1950.
. Greenglass®™ attorney, Mr. 0. John Rogge, made a plea for bail in the munt

of $5,000, but the dail was set in the amount of $100,000.

It is to be noted that Mr. O. John Rogge, in conferences with
‘Assistant United States Attornmey Baypol in New York City, expressed the desire
to have his olient, David Greenglass, and his wife,Ruth Greenglass, cooperate
with the Govermment. In return Mr. Rogge asked what essurance he would have
that his olient sould expeot lenienay from the Govermment. Mr. SBaypol replied
that Mr. Rogge ocould rely om his, Mr. &wpol'o, integrity az an attorney. It
was on thls basis that the additional signed stetements set forth pravioualy
in this brief were obtained.

Mr. Seypol has advised that consideration is being given by Mr.

Rogge and himself to have David Greenglass waive removal under Rule 20 of the
Federal Criminal Proocedure and plead guilty in the Southern Distriot of New

TOP IECRET
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David Greenglass was indicted by a Federal Grand Jury at Santa
Fe, New Moxico, on July 6, 1960. He was charged with violating Bection
S4 of Title 50, in eonspiring to violate the Espionage Statute, Seotion
32a of Title 50, United S8tates Code.
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Dissemination
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B . hormdmn datod Juno 16 1950, to tho Attormy General,
" summrizing information from Gold regardins Greenglass snd setting
torth Groenghn' udminion or ospionago aotivity. (65-59028-115)

. '_ - o RS
B

Emorandm %o Aaustant Attomy Gonoral. Janel l. loInomy, ’
dated Juns 23, 1950, setting forth results of the interview of Ruth
Greenglass. Ini‘ormtion regarding Julius Rosenberg was set out. A
request was made as to the instituting of process against Ruth Green-
glass and thuu.s Rosenberg. (Serial 188)

llmorl.ndm to Wr. lloInormy, dated Juno 28, 1950, fomrding the
report of Special Agent Frutkin, dated Juns 12, 1950 at New York, and the
report of Bpeoial Lgent Jenun, dated Juns 10, 1950, at Philadelphia,
' (8erial 153)

Memorandum dated Jume 27, 1950, disseminating to outside agenoies
information concerning upionago sctivities of David Greenglass, his oon-

fession and arrests A - _ - ‘Q
(Jemes 8. lay (Soriah 196
Louls A. Johnson 280

8idney W. Souers 194 K

Barl E. Stone ' 218 A

Jaok Do Neal . 196 CE

Ibparhnent of Amy, G-2 o 2T . ‘ R

. . ~ Air Foroe, 08I . 22T) “ S

mmorandm dated June 27, 1950, to Atcmic Energy Commission, o
giving technical details of atomic energy espionage of Greenglass amd '
requesting advice as to oluaifioation of information furnished.

. (Serial 191) p

Memorsndum dated JAme 28, 1950, to Atamio Energy Cammission,
forwarding sketok of high oxploeivo lens mold asking ugudiug witness
‘who oould testify as to classified nature of sketah. -

, Memorandum to Mr. MoInsrney, c_htod June 30, 1950, regarding
Attorney O. John Rogge's stated desire to have his olient, David Green- ~ -
ghu, end '11'9, Ruth, oooporato with the Goverrment., 3

’ (301'1..1 21) . .'3-

Memorsndum to Mr. MoInerney, dated June 30,.1950, luhnitting

summary report of Spscisl Agent Frutkin, dated June 23, 1950.
(Serio.]. 219)

w o TOpSE ECRET
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Iunormdul to Atomio Bnargy cmiuion dated Jume 30, 1850,
submitting summary report of Special Agent Frutkin at New York, dated
Juns 23, 1950, requesting opinion regarding desirability of diulo-ing

olassified informstion comtained therein st publis trials = T B

(8ertal 228)

. Memorandum to Atamic Energy Commission July 6, 1950, trans-
mitting lucite disk, and asking the Atomio Epergy Camnigsion's opinion
as to classified nature thereof. ' (Serial 226) .

Memorandum to ¥r. 101npmey, dated July 11, 1960, tranamlitting

the reports of Bpeoial jgent MoConnell, dated June 16, 1950 Albuquerque;
Roberts, datod June 19, 1950, Sn.n Antonio;
Fitzgerald, dated June 22, 1950 Chiocagos
Riocs, dated Juns 24, 1950, at Kensas City;
Lewis, dated Xme 26, 1950, at New York;
Jensen, dated June 27, 1950, at Philadelphia.

(Serial 293)

Memorandum to the Atomic Energy Commission deted July 12, 1950,
regarding items of ocorrespondence, marked "Restricted,® fowumd in the
apartment of Creenglass. (Serial 269)

: Memorandum to Mr. MoInernsy, July 15, 1950, regarding the
terminology used in the 1ndiotnont, and the oomments of the Atomio Energy
Cammission relative theroto. (Serial 300)

Memorand um to Mr. MoInerney, J'nly 14, 1950, nuhmitting reports of

-Special Agent Eachelhoffer, dated June 21, 1950, at 8t. Louis, and Special

Agent Turner, dated Juns 29, 1950 at llunrk. (Serhl 266)

Mgmorandum to the Atomic Energy Commission datod July 11, 1950,
furnishing additional information from Greenglass regarding the atamio bomb,
asking as to chuiﬁ.ed nature thereof. - (8erial zea) :

lfquormdun to Mr. MoInernsy August 7 1960, in Rosenberg ouo,

fnmishing him with comments of Atomic Energy cmiu:lon roegarding classi-

fication of information provided by Greenglass to Rosenberg and Gold. Y
Memorandwa to Atamic Energy Commission August 25, 1950, furnfshing

additional information regarding the atamic bamd provided by Greenghu to

Rosenberg.
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. TO !_ Dﬂrector, FBI , _ 1 ’~,  DAIA: ~s.pt‘mber " 1959  _.
@‘F‘{“_= 'SAC, Chicago , W"S - T .
vomen wyammas wan ©° ALCINFORVATION CONTAINED

- ESPIAGE-R .. 7 HEREIN IS UNCLASSIFIED
S e DATtgéJ;%Z_BW

. Bo Albuquorque letter to Burean, 8—1;-50, which set out information -
pertaining to nveral persona, includ:l.ng persons from the Chicago '
| area, ‘ : :

THOMAS K= FINEBERG

The following information pertaining to FINEBERG appears in relet .l
as obtained from the AEC Security Office at Los Alamos, New Mexico:

*The filgs of the ARC Security Office reflect that THOMAS

/ TINEBERG, ASN 16145707, was at Los Alamos as a member
of the Special Engineer Detachment from about June 194 to

March 1946, He was born May 22, 1923 at St. Paul, Mimesota, .

Wi S, >._His father ISADOB.ﬁmEBEG was born in Poland and his mother

DOROTHE-FITZSHALL was born in the United States, He gsve his . .

address in July 3945 as 645 Gordon Ter., Chicago, Illinois, S

~ His file contain unfsvorable information.® : :

!hebcr? : ' ‘ ’ -

The follou:!.ng 1n.fomt.ion is contained in the files of the Chica,go T

office wvhich may pertain to a person identical with the THOMAS A, - T

FINEBERG who was employed at ILos Alamos: . o

, University of Chicago, csgo, Illinois, on October 10,
1949 made available University records to Special Agent ROBERT J.
WI.ISON which eontuned t.he following MOmtimx

A person by the name of TOH\EINEBEG was a member of the Commmist . Tl

Club for the summer quarter of 1947 at the University of Chicago. T

The purpose of the Communist Club was as follows: "To provide

education and discussion in Marxist-Leninist theory and practice

gnd to bring the Commnist viewpoint on current questions to the

© . campus”, The membership qualification was as follows- 'Interest -

in Marxist-Leninist thoory a.nd practices”, L ' T
.-w._ . & A - n Lo - __!5

TOM FINERERG was a mber of the Com.miet Glnb duri.ng the antm e

quarter of 1947 at the University of Chicego. The pnrpou of the

: W‘t WRP:0C e M@ ‘ é’
‘ “y"b qﬁ' cc ~ Albuquerque (#65-19) ~14 22 ’Gi
. 1‘? - New York (#6?—15”5) ”‘DEXED 125

COPIES DESTROYED B A

- 148 NOV1B 195U - B\
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DAVE GREENGIASS I.

”muct&r. m R

_cl'ah was u prev:loualy eet ont. rhe memberehip qulificetionthnd
* ' been changed to the following: ®Adherence to the above nent.ioned
"purpoees and acceptence by twthirds of the mnberehip'

“"on Jammary 11 and 12, 1949 Tiade availaple o Special - b7
- Agent WILSON records which con' ed the following infomtion per- L
tai.ning to a person by the name ot 'rca FIHEBERG: e

‘TOM FINEBERG ot the University o!‘ ch:lcego vas & mber or the hen-
" 4can Youth for Democracy du.ring the u:l.nter, spring, sumzsr end «
‘ antum quart.ere of 191.7. L o

organization by the Lttorney General.

. On Sept.aber 5, 191(( of lcnmm reliebﬂity, sdvi.eed R.adio ,b .
.. Communications Officer R. A, SANDERS that a person by the name of ~b7D R

TOM FINEBERG (phonetic) of the University of Chicago, AYD, was going =~ =~ = :
to appear before the Student Government of the University of Illinois, -
Navy Pler, Chicago, Illinois, to ocbjeit to the banning of subversive .:- 3
groups including the AYD from the University of Illinois campus, The ‘
informant stated that FINEBERG was on the Student Guvement of the
Universit.y of Chicago...

. ‘Fecords to Special Agent B. J. *WILSON which’ included the follor.l.ng
iaformations . L

L person by the name of THOM FDWEBE%G was a member Aof the !oung Pno- .
gressive Citiszens of America d'uri.ng the vinter qnarter of 191;7 at Yy
the University of Chica.go. A ;__A,;‘,_ e e

W Hewthorne An‘ns‘ Hotel, chi'uso. ""%rb'

8, 0 osn r ty, has adviged that the Young Progressive

. " Citizens of Amer:lce ‘was the yonth div.lsion of the Progreesive citizena
- or Aner:lcl. : i . : " y

" the Califorsis Gomtttes 'onA tn-mnem‘xctiutmh 1t 1947 repo.rt,
page 369, snd 1948 report, page 354, cites the PGA as & new and brdader
Cosmminist front for the entire Unit.ed St;tes. S :




¢ m:-.ctor, FBI ™
.o 9_1&_50 T EPIOHAGE H

“_'__rox FIHEBERG was a paid menber of thc Ionng Progressives of Lnorica
. formerly registorod as the Stndents _.l’or Wallaco a8 of Octobor 1, :

A9 il e e e S SR T : o
- ﬂ of known roliability, advises that the Young n-ogresamo %7
‘of ca is the youth division of the Progressive Party in Illinois.

He states that the Commmunist Party really controla the Progressiw
. Party in m.inois bnt does not nnt thia knoun. v

e 1{01’ koown reliahility, of the Washington Fleld Divis a,
TE U 5. furnishe rmation to the effect-that THOMAS A. FINEBERG, 5342 -
-~ """ south Ellis, Chicago 15, Illinois, was the signer of a petition to -
P  the House of Representatives circulated by the Anti-Peacetime Con~

scription Committee, University of Chlcago, about June 1948, This : .
was contained in Washington Field letter to Chicago dated 8-27-48 . ..: £
entitled "SODAC, Hashingt.on, D. C., IS-R"

s previonsly referred to ’ udvisod Special Agent

RICHARD J. BAKER on February 8, 1950, that the Anti-Peacetime Con-
scription Committes, Univereit Chicago, wes a committee orgenised **
and operat.ed by AI.B 6329 South May, Chicago, Illinocis,

e University of Chicago, according to e
sald that BOFMAN has become a crusader T, on) .-
e an 1zation doctrin conscientious objec~: &% |

tor in World War II, According to BOFMAN is not & . .
Commnist and is not Communist-inc nor does he support their .7
beliefs but has only time and energy for his anti-militarization - '
_ dogma. In this connection BOFMAN will accept help fram any quarter
.. .7 '.in an uncrtical manner and as a reault will accept. the mpport ot
. R ,the Commnist elomnts. S s S :

of the lev Iork ofﬁ.ce has advised that TOH A H%G, :
- 5342 Ellis Avenue, Chicago 15, Illinois, was a subscrfber to the
"Worker" or "Daily Worker" in 1948, This is contained in New Iork ’ (’\V g

.. ... letter to the Bureaw, 1-13-49, "FREEDOM OF COMPANY, INC.,"R.:
* I8-C®, and the information was obtained October 22, -
‘ 1948, This subscription, according to the s ns a one year

Press Clnb snbscription ex;ﬂ.ring on February 10, 191.8. SO 1

-

o T : T R N T AR Cene el e “ .,
[ - © L a Co - S - : . “_" T i

P e L Lo Begl o2 PN AP P I L
Vo ke ace ikl e ved i AiGubiLdo R : "y NS N.bT 34 P d

)
1
1
]
}
b



e T S P P SR AU VU VD OO S

'rhe same 'mfomnt on October 12, 1949 advised Special lgent HP
- LARSON that TOM FINEBERG, 5342 Ellis, Chicago 15, Illinois, had a
ﬁ.u-nont.h aubscription to the 'Horker" upiring JUJJ 11, 19h9.

The wdorker® is the Sunda.y edition of the 'Daily Horkor" a Bast
. ‘ Coaat Commmmnist daily nmpaper. '.<f.{,-~‘,=,“‘ s L

.-w.w ._>-_--

X The sm i.nformant furnishod tha Ioll.wing infomation to Specill
 Agent H. P. LARSON znd Special Employes A. E. FALLER: , . ..
s On October 24, 19lo7 TOM FINEBERG, 53&2 Ell:ls Avenno, Chicago 15,
Ilinois, was elected Press Director of the Illinois Student Sec-
tion of the Nate Schilling Club at a meeting held on June 30, 1947
at the Community Book Store in Chicago, Illinois, The information i
available to- did not further 1dentity the Nate Schilling J’ID-
cl‘b. _ .. .‘s,”‘; oA ,;‘::-.» \‘.,‘,..,.\n;, . ,_“j_.. __'k“

of known renabmty, states that the Community Book b i
3 O East 55th Street, Chicago, Illinois,is a propaganu b 70 4
outlet for the Commmnist Party in the Chicago ares, - L E

(conﬁ.dcntial), as aet DT—"
*__ out in New York letter to the Burean, 1-17-50, entitled "WILLIAM =~ /7 2D
HENRY ALEXANDER CARR w.a.s < ETAL; SECURITY MATTER-C", stated. tha.t o
. the Commmnity Book Shop, 1400 block o!’ Bast 55?.!1 Stroet, Chicago, B
is operat.ed by the Comnmniat Party. L

;,— &r Y

S e ".)"“’ v 7:‘-‘

‘l‘be Spr:l.ngﬁ.eld o!fice by letter to Chicago entitlod eCP-USA, mg-
trict #8, Springfield Division, INTERNAL SECURITY-C", 5-17-49, fur-
nished an investigative report of Mr,CHARLES E, EBUGER covering . '
bis work for the Seditious Activities Investigation Commission of :
the Illinois State Legislature. This report contains the tollovi.ng

' )én‘omtion pertaining to a person by the neme of EML_

THOMAS ALLEN FINEEERG, 5315 Drml, Chicago, born 22 1923, St.~ ~...
‘Pacl, ¥inn, Jewish. A.S.N. 16145707, 9/13/1»3 to 3/L/kk. Semn m;n
School, Chicage, Illinois 1938-40, University of Minnesota, 19403 ::
&2, In 1940 when he first applied for admittance to University of ..
Chicego, and only 17 years of age, he wrote of his ideals and upib-
" ations as "The Ultimate success I hope to reach is a profeasorahip :
_ at some University so that I might carry on research in math or chem °
' ‘ 4stry. I have recently become very much interested in politics amd -

..‘”. _
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"~ economics, I am a ataunch a.dvocato ot wege and hour laws, rocip-

~ pet hopes is that after this wer is ended, snd International Govem-\-___
© " ment may be set up with elected representatives from all nations, -
- having power to -aka md enforce iut.ernational h\m, thoreby endi.ng

o Bolét froni Albndnei-que to Bures; cont.u.ned the folloving :I.n.toma—
] tion pertaining to E. and HWARTZs - . - chesa e

 E. end E. scnwm'rz, 1028 H.ydo Park aonlom-d, c/o k. &agan,

. by memorandum that SCHWARTZ could be released to transfer to the
o Los Aluos.

* HURLEY end W, R. PAXMAN and a signed statement obtained from. him. '{

" BIYID CREEAGEASS x
 ESPIONAGE :.?j

rocal trade agreements, and many other new deal ideas. One of ny

oot e roxey
D et *~~\'J..“ PPN ‘» kel R

Dre 0413,

The files of the AEC Security Office reflect that MANUAL SCHWARTZ . = . Cad
was a civilian employee of the LASL from July é, 1944 to Jenuary 15,
1946, In a Personnel Security Questionnaire dated July 17, 1944, he
geve his address as 1028 Hyde Park Blvd,, Chicago, Illinois. He ' - .
was born December 28, 1917, at Winnipeg, Canads., His father SAMUEL =~ .
ARTZ was born in Russia. His wife ET_H;L_{.‘FEWARTZ was enployad
Group A= of the LASL from Ji 15, 194kt Augast 27, 1945, His:
parents-in-law EN AGAM and GAM were both born in Russia, | -
MANUAL SCHWARTZ was & Canadian citizen st the time he was at Los
Alemos, 'l'he Security ﬁle contained no mfavonble informaticn.,

e ————

The files of the Peraonnol Ofﬁ.ce, LASL, nﬂect that at the time of
his termination SCHWARTZ was working in Group T-7 under Dr. EDWARD _ :
TELLER. On December 29, 1944, TELLER advised the Personnel Orﬁco_‘ '

Metallurgical I.aboratory :I.n Chicago vit.hout mtfeet.ing the work at. .

oo '..-"-’. LA

I --—v,vé_.. "~ _'~-.
R AT
S

HANUEL SCHWABTZ was 1nterv1md at his rosidonco, 1026 Ea.st Hydo
Park Blvd., Chicago, on August 6, 1950 by Specisl Agents J. J. ..

i’:

New York and Albuquerque have received copies of the report of - v
8A JEREMIAH J, HURLEY, Chicago, Illinois, 8-7-50, *JULIUS ROSENBERG,
ESPIONAGE-R", which covers the results of this interview and con-
tains in.format.ion available to the Chicago office perta:l.ning to
MANUEL SCHWARTZ and his rlfe, ETHEL SCHWARTZ, - - _ SRR

. e .. . “ -
' s o
s ’ R LY T Ve »Ev et e : 3 Ty
ST S 1 ) ““QM EEC P NOE LRSS t

The above infomation is ﬁu-niahad for the Momtion of the Bnrean
and offices receiving copiu of this 1etter.
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Ojj'ice Memon)zdum UNITED STA 78 GOVERNMENT

TO D:I.rect.or, FBI . A . DATE: September 11, 1950°

FKOM a&c’ chicago _:“' ;_';‘—.k. ‘,-_‘ L~ N ‘.;'-6_“ ’ ) oo R N - .
- i };-,; = i EM . ’,.’1' '_ w"_ :: ~ g %
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HTG
r matter, he advised that J'~°
ed as & machinist at Los Alamos, New Mexico
. related that if inquiry had been made of R
him prior to GREENGLASS! est, he would have stated that he knew nothing ~ -~ . '
% that would in any way reflect upon GREENGLASS!' loyalty; bowever, aftier e
. reading of subject's arrest in the paper he recalled that subject was an . 57~
argumentative person and belittled religion and desired 'bo argue 'ith the - .~
boys Iho attended chureh .

g.lso recalled that there was assigned at Los Alamos a person whose

-y o was unknown to but that it was discovered that this unknown ch
L person had been a er of some Commmnist front organization, a

recalls, and as a result permitted to work at Los Alamae but was \O’/D
transferred elsewhere. As scalls, the subject did not think this :
was right and seemed to be more interested than the other employees as to

" the identity of this individual, the circumstances surrounding hie transfer
and the place to which this unknown mdividual had been transferred.

-I.so explained that the other persons ‘in the Army were always sending /
home for more money but that the subject seemed plenty of money and
every weekend went to Alhuquerque. According to the subject stated |7 -
that his wife was in Albuquerque. The subject also stated that his father b/L()
had a business some place in New York, which subject planned to expand upon ™™
his discharge from the Army and in running the business subject contemplated
paying the regular union wages for the particular skill involved and in -
addition thereto all of the employees were to share in the profits of the
business. unsble to furnish any information as to any close @
agsoclates contacts of “the subject. He stated that the subject was.fery '
loud in any argument in which he engaged and at the time he considereci
any criticiam made by subject to be me:rely "Gl gripest,

P B ‘.,,'._.. ' ro_ .
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‘ cc - Kew York (65-15336) (Info)

' Albuquerque (65-39) (Info) ‘
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